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ZUNANJEPOLITIČNA RAZPRA VA V POSLANSKI ZBORNICI

Medel odgovor predsednika vlade Mora 
na interpelacije o S. Domingu in Vietnamu
Tajnik PSI De Martino potrdil obsodbo ameriške intervencije v S. Domingu 
in Vietnamu - Tudi druge skupine so izrazile nezadovoljstvo z odgovorom

RIM, 14. — Potem ko so in tenpelanti (Vecchietti, Natta, 
De Marsanich, Edoardo Martino, De Martino, Cariglia, La 
Malfa) obrazložili interpelacije svojih skupin o perečih zuna
njepolitičnih vprašanjih, je povzel besedo predsednik vlade 
Moro, ki se je najprej zadržal -----
obširno na nedavnih razgovo
rih, ki sta jih on in Fanfani i- 
mela v ZDA z ameriškimi dr
žavniki in pripomnil, da je bi
lo potrjeno dosedanje prijatelj
stvo med ZDA in Italijo ter ve
ljavnost evropeistične politike, 
ki zasleduje demokratično zdru
žitev Evrope.

Moro je nato pojasnil stališče Ve
like Britanije do združene Evrope 
in nakazal pot, ki jo bo treba pre
hoditi, da bi dosegli tudi politično 
združitev Evrope, za tem pa je 
prešel na vprašanje Vietnam in 
pripomnil, da so razgovori v Wa- 
shingtonu nudili priložnost John
sonu in Rusku, da sta pojasnila 
smotre, ki jih ZDA zasledujejo v 
južnovzhodni Aziji, ki da so smo
tri ((častnega in pravičnega miru, 
miru v varnosti«. Hkrati je Moro 
navedel izjave, ki jih je podal 12. fe
bruarja v senatu in 12. marca v 
poslanski zbornici, in ki jih je par
lament odobril. V Washingt6nu ni 
prevzel nobenih novih obveznosti, 
ameriška vlada pa jih v ostalem ni
ti ni zahtevala; izrazil je le ((pol
no razumevanje« za stališče in od
govornosti ZDA, «z ameriškim 
predsednikom pa sva izrazila željo, 
da bi se ostvarili pogoji za trdno 
in miroljubno rešitev, ob spoštova
nju svobode, pravičnosti in varno
sti. To željo smo ponovili o pri
liki razgovorov s predsednikom an
gleške vlade Wilsonom.»

V nadaljevanju svojega govora je

Moro dejal, da je bilo stališče Ki 
tajske do sedaj negativno in da 
togo odklanja možnost, da bi v 
sedanjih razmerah razpravljali o 
vietnamskem vprašanju. Prav tako 
negativno je stališče severnoviet- 
r.amske vlade, ki ne sprejema po
gajanj brez pogojev in zahteva 
predhoden umik ameriških čet iz 
Južnega Vietnama. Stališče ZSSR 
pa je bolj umirjeno, tudi če pole
mično, ker skuša- uskladiti potrebo 
po miroljubnem sožitju z vodilno 
vlogo v mednarodnem komunizmu.

Moro je nato navedel stališče 
ameriške vlade, kakor izhaja iz 
govora, ki ga je Johnson, imel v 
Baltimori (v bistvu: rešitev krize 
je v pogajanjih, in to v pogajanjih, 
brez pogojev); navedel je izjavo 
Ruska («Ce bi komunisti sporoči
li, da bi prenehanje bombardira
nja Severnega Vietnama moglo pri
vesti do miroljubne rešitve, bi A- 
meričane zanimalo izvedeti, kaj 
imajo povedati o tem vprašanju«) 
in zaključil, ta del svojega govora 
z zatrejvanjem, da je jamstvo sta
bilnosti in miru v tem, da se ne 
poruši ravnotežje sil v svetu, med
tem ko bi nas prenehanje odpora 
ne približalo miru, ampak vojni.

Kar zadeva intervencijo ZDA v 
S. Domingu in stanje na tem oto
ku, je Moro dejal, da še ni moč do
biti jasne slike, vendar pa da je 
moč reči, da je najbolj krvava 
faza krize morda za nami in da 
se premirje v glavnem spoštuje; 
ameriško intervencijo so opravičili 
delno s človečanskimi razlogi, delno 
z razlogi varnosti ameriške celine;

P# OBISKU NA NORVEŠKEM

Poročilo o razgovorih 
Tito-Gerhardsen

Visoko odlikovanje norveške rodoljubkinje, ki 
je pomagala jugoslovanskim internirancem
(Od našega dopisnika) 

BEOGRAD, 14. — Predsednik re
publike maršal Tito s soprogo in 
z ostalimi člani spremstva se je 
vrnil danes popoldne s posebnim 
letalom s tridnevnega uradnega 
obiska na Norveškem v domovino.

Po prvi lanski oktobrski kitaj
ski atomski bombi je včeraj 
eksplodirala druga, da bi — kot 
so v Pekingu uradno sporočili — 
»okrepili obrambo kitajskega 
ljudstva in zaščitili varnost do
movine in svetovnega miru«. Nje
na moč je baje 20 kiloton, kar 
Je precej več od prve. — Sovjet
ski predsednik vlade Kosigin je 
nato izjavil, da hočejo s kitajske 
strani izvajati jedrsko izsiljeva
nje, medtem ko je predsednik in
dijske vlade šastri dejal, da vče
rajšnja eksplozija ne bo_ spreme
nila mednarodnega položaja.

Včeraj je bil že drugi dan, da 
niso objavili nobenega sporočila 
o bombardiranju Severnega Viet
nama, pač pa so ameriška letala 
nadaljevala bombardiranje osvo
bojenih področij v Južnem Viet
namu. Sovjetski sindikati so skle
nili poslati v Vietnam živila, vo
zila in zdravila, madžarska vlada 
pa je sporočila, da bo dovolila 
odhod v Vietnam tistim državlja
nom, ki bi se javili kot prosto
voljci. Kosigin je potrdil včeraj 
hanojske pogoje za pogajanja: 
umik ameriških čet in ustavitev 
bombardiranja ter možnost, da 
prebivalstvo odloča o svoji, usodi 
brez vmešavanja od zunaj.

V Varnostnem svetu je bil gle
de spopadov v San Domingu do
sežen korak naprej: soglasno so 
odobrili resolucijo, za katero sta 
glasovala tud! predstavnika ZDA 
in SZ, naj D Tant pošlje v Do
minikansko republiko svojega 
predstavnika, ki naj pregleda po
ložaj. Hkrati pa se je ameriški 
predstavnik izgovarjal, da je_ bila 
radijska postaja predvčerajšnjim 
bombardirana brez ameriške ved
nosti, in da bodo uvedli preiska
vo, «da se prepreči ponovitev po
dobnih dejanj«.

Zahodnonemški kancler Erhard 
spričo bližnjega de Gaullovega 
obiska v Bonnu ni skrival obsto
ja krize v odnosih z de Gaullorn. 
Dejal je, da bo zahteval od nje
ga »pojasnila o evropski politiki« 
in da bo v začetku junija odšel 
na razgovore z Johnsonom. V 
Bonnu so tudi uradno sporočili, 
rta Tunizija in Maroko ne bosta 

'sinila diplomatskih odnosov z 
iiom. Medtem je bil imeno- 

v vzhodnem Berlinu prvi 
Iti.izul ZAR, zahodnonemško 
predstavništvo v Kairu pa se bo 
čez nekaj dni vrnilo v Bonn.

Danes bo morda na Dunaju va
žen, toda neuraden sestanek med 
Gromlkom, Ruskom in Stewar- 
tom, ki so prišli na proslavo 10. 
obletnice avstrijske državne po
godbe. Tudi avstrijski zunanji 
minister Kreisky je potrdil, da 
bo prišlo do važnih političnih 
razgovorov.

Na beograjskem letališču so ga 
pozdravili predsednik zvezne skup
ščine Edvard Kardelj, podpredsed
nik Rankovič, predsednik zvezne
ga izvršnega sveta Petar Stambo
lič, Koča Popovič, Ivan Gošnjak 
ter drugi visoki državni in politič
ni funkcionarji in zastopniki diplo
matskega zbora. Maršal Tito je ob 
prihodu izjavil, da je bil obisk 
na Norveškem zelo koristen, da so 
bili razgovori o zunanjepolitičnih 
vprašanjih zelo izčrpni in da Ju
goslavija in Norveška v najvažnej
ših vprašanjih soglašata. Gre samo 
za male nianse v pojmovanjih, kaj 
je treba napraviti, da bi se ohra
nil mir na svetu. Maršal Tito je 
poudaril prisrčen in gostoljuben 
sprejem in izjavil, da se je prepri
čal, da Jugoslavija na Norveškem 
uživa velike simpatije.

Sinoči je bil predsednik Tito, 
skupno z uglednimi norveškimi dr
žavnimi in političnimi funkcionarji, 
številnimi kulturnimi in javnimi 
delavci zastopniki domačega in tu
jega tiska gost na sprejemu, ki ga 
je v hotelu «Grand» priredila ju
goslovanska veleposlanica na Nor
veškem Stana Tomaševič. Med 
sprejemom, ki je potekal v intim
nem in prisrčnem ozračju, je bila 
predsedniku Titu in njegovi sopro
gi predstavljena 72-letna Norvežan- 
ka Cristen Johansen Svineng iz Ko- 
rapioka, ki je pomagala številnim 
jugoslovanskim internirancem pri 
njihovem begu iz taborišča na Nor
veškem. Predsednik Tito ji je med 
razgovorom v znak priznanja za 
njeno pomoč jugoslovanskim inter
nirancem izročil Red Jugoslovanske 
zastave in svoje osebno darilo še 
zlato zaponko okrašeno s korali.

V skupnem sporočilu o razgovo
rih se izraža zaskrbljenost zaradi 
poslabšanja mednarodnega položa
ja v nekaterih delih sveta in se 
poudarja, da je spore med država
mi potrebno reševati na miren na
čin, da so konstruktivna in miro
ljubna koeksistenca in sodelova
nje med državami na osnovah po
polne enakopravnosti in nevmeša- 
vanja v notranje zadeve drugih 
neobhodni in v interesu miru. 
Obe strani sta v razgovorih dali 
vso podporo OZN kot glavnem in
štrumentu za zagotovitev miroljub
nih odnosov med državami ni izra
zili upanje, da bodo politična ln 11- 
nančna vprašanja svetovne orga
nizacije nujno rešena. Jugoslavija 
in Norveška sta se izrekli za načelo 
univerzalnosti svetovne organiza
cije.

Glede razorožitve podpirata obe 
državi napore za sporazum o sploš
ni ir. popolni razorožitvi in sedita 
da so potrebni novi napori, da so 
prepreči razširitev jedrskega orožja 
Poudarjajoč zgodovinski '.pomen po
jave novoosvobojenih držav sta se 
obe strani sporazumeli, da podpo 
rata nova zakonita stremljenja ki 
temeljijo na spoštovanju načela e- 
nakopravnostl In samoodločbe na
rodov.

Glede medsebojnih odnosov so se 
sporazumeli, da se bodo šč dalje 
trudili za izkoriščanje preostalih 
možnosti za nadaljnji razvoj trgo
vinskega in gospodarskega sodelo
vanja in so izrazili željo po razši
ritvi stikov na področju kulture, 
znanosti in tehnologije,

B. B.

enostranski poseg ZDA se je nato 
vključil v okvir OAD; ameriška po
litika nasproti Latinski Ameriki te
ži že delj časa za tem, da uvelja
vi demokratične in reformistične 
sile; tako so z vsemi sredstvi pod
prli Boscha, z velikim nezado
voljstvom pa so sprejeli državni 
udar; z njim so ostali v stikih 
tudi po njegovi odstavitvi; po 
državnem udaru so ZDA ukinile 
vsako pomoč in odpoklicale svoje 
tehnike; šele mnogo pozneje so se 
odločile za podporo Cabralove vla
de; ZDA ne priznavajo nobene vla
de, vendar so stopile v stik s pol
kovnikom Caamanom.

Moro je zaključil z željo, da bi 
našli naglo in pravično rešitev kri
ze v S. Domingu, v okviru OZN in 
v okviru naraščajoče medameriške 
solidarnosti; v tem smislu so do
bili navodila tudi italijanski vele
poslaniki v državah Latinske Ame
rike in tudi italijanska vlada si bo 
vztrajno prizadevala za čimprejšnjo 
miroljubno rešitev te krize.

Predsednik vlade se je nato za
držal obširneje na razgovorih z 
VVilsonom in generalnim tajnikom 
OZN U Tantom.

Vecchietti (PSIUP), ki je v obraz
ložitvi svoje interpelacije izjavil 
med drugim, da «ali se vlada zlo
mi na zunanji politiki, ali pa pre
živi na edini mogoč način: nam
reč kot orodje ameriškega impe
rializma«, je izrazil svoje nezado
voljstvo nad odgovorom predsedni
ka vlade.

Tudi Natta (KPI) je bil nezado
voljen z odgovorom Mora in je po. 
novno poudaril podrejenost italijan
ske vlade ameriški politiki.

Edoardo Martino (KD) je bil za
dovoljen z odgovorom, medtem ko 
je De Martino (PSI) dejal, da ni
ma kaj spreminjati ali dodati k te
mu, kar je dejal pri obrazložitvi 
socialistične interpelacije: ((Načela, 
za katera se borimo, so tako uni
verzalna, da bodo zatrdno prevla
dala, tudi kljub vsem težkočam, 
ki so se pokazale tudi v tej raz
pravi. Mi smo za zmago stvari 
neodvisnosti in samoodločbe naro
dov.«

Cariglia (PSDI) Je izrazil svoje 
zadovoljstvo nad odgovorom Mora, 
La Malfa (PRI) pa je dejal med 
drugim, da Vecchietti in Natta ni
sta mogUF‘-aCKazati zatrjevanega 
desničarskega preokreta Johnsono
ve uprave, na to pa je pripomnil, 
da golistična Francija in Kitajska 
sta stvarno orodji politike, ki ne 
služi miru, sklicevanje na ((neveza
ne sile« pa ne pomeni neke kon
kretne alternative, ker te 'sile ima
jo neko svojo vlogo, toda Italija se 
ne more pomešati z njimi.

Cantalupo (PLI) je vprašal Mo
ra, ali njegov odgovor tolmači 
'oljo vse vlade in celotne večine 

ali le njen del, ne pa na pr. so
cialistov.

Covelli (PRIUM) je bil nezado
voljen z odgovorom, ker da so 
izjave Mora bile «dvoumne, sploš
ne in protislovne«, hkrati pa je 
poudaril protislovje med izjava
mi Mora in izjavo De Martina. 
Pacciardi je pripomnil, da so Mo
rave izjave sicer zadovoljive, to
da govor in odgovor De Martina 
pa da sta odkazala, da izjava 
predsednika vlade ni izraz kolek
tivne politike vlade.

Palazzuolo (PLI) je dejal med 
drugim, da komunistov ni jemati 
resno, ko pravijo, da bodo zbira
li prostovoljce za Vietnam, pa

PO OBISKU DELEGACIJE SKGZ V SLOVENIJI

Delegacija SZDL Slovenije 
bo 17. t. m. vrnila obisk SKGZ
Sedemčlansko delegacijo vodi predsednica Vida Tomšič

de 19. maja bo na vabilo izvršnega 
odbora Slovenske kulturno gospo
darske zveze uradno obiskala Trst, 

tudi z uporabo kazenskega zako- . Gorico in slovensko Benečijo dele- 
nika ne bi smeli groziti, ker

Od ponedeljka 17. maja do sre- venskih ustanov na Goriškem, zve
čer pa bodo člani delegacije pri
sostvovali premieri Slovenskega 
gledališča v Kulturnem domu.

jim tako nudili alibi za sicer pro
padlo kampanjo.

Poslanska zbornica bo jutri do
poldne nadaljevala razpravo o 
zakonskem osnutku, ki podaljšu
je dejavnost Blagajne za razvoj 
juga za nadaljnjih 15 let.

V senatu so bila na dnevnem 
redu vprašanja krajevnega zna
čaja.

Gospodarska komisija PSI je 
zaključila danes razpravo o pet
letnem gospodarskem načrtu; za
ključke te razprave bodo predlo
žili centralnemu odboru stranke, 
ki bo zasedal 19. in 20. t.m. Raz
pravo je zaključil minister za 
proračun Pieraccini, ki je pouda
ril med drugim, da je uresniče
nje načrta odvisno od politične 
volje strank levega centra, pred
vsem pa mora pomeniti glavno 
angažiranost za PSI.

gadja glavnega odbora Socialistič
ne zveze delovnega ljudstva Slove
nije. Delegacijo bo vodila predsed
nica glavnega odbora SZDLS Vida 
Tomšič, sestavljali pa jo bodo čla
ni glnvnega odbora dr. Marjan Bre. 
celj, Mitja Ribičič, Majda Gaspari, 
Bojan Lubej, Riko Jerman in Tone 
Florjančič.

Delegacija bo predvidoma v po
nedeljek obiskala sedež SKGZ, kjer 
bo predsednik Boris Race priredil 
gostom v čast sprejem. V torek bo 
v Trstu obiskala Kulturni dom in 
nekatere druge slovenske ustano
ve, v sredo pa bo obiskala sedež 
prosvetnega društva Ivan Trinko v 
Čedadu, ter sedeže nekaterih slo-

Delegacija SZDL Slovenije vrača 
obisk, ki so ga lani napravili pred
stavniki Slovenske kulturno gospo
darske zveze v Sloveniji.

Vlahov pri Nenniju
RIM, 14. — Podpredsednik vlado 

Pietro Nennl je sprejel danes v 
palači Chigi tajnika za informaci 
je zveznega Izvršnega sveta Gusta 
va Vlahova, ki ga je spremljal ju 
goslovanski veleposlanik v Rimu 
Ivo Vejvoda. Pietro Nenni se je za 
držal s svojimi gosti v daljšem pri
jateljskem razgovoru o aktualnih 
mednarodnih vprašanjih in odno
sih med Jugoslavijo in Italijo. Nen 
ni in Gustav Vlahov sta pri tem iz 
razila zadovoljstvo zaradi pozitiv 
nega razvoja sodelovanja med Ju 
goslavljo In Italijo.
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SOGLASEN SKLEP VARNOSTNEGA SVETA OZN

Predstavnik tajnika U Tanta 
bo odšel v Dominikansko republiko

Čilski de mo kr is t jonski poslanci zahtevajo priznanje Caamanove vlade
NEW YORK, 14. — Varnostni svet je danes nadaljeval raz

pravo o položaju v Dominikanski republiki. Toda sejo so skli
cali več ur prej, kakor je bila prej določena. To pa zaradi 
nenadnega poslabšanja položaja v Dominikanski republiki v 
zvezi z včerajšnjim bombardiranjem radijske postaje.

Zunanji minister Caamanove 
vlade je sinoči brzojavil U Tan-
tu in ga zaprosil za njegovo o- 
sebno posredovanje, ker je na
stala nevarnost uničenja pre
stolnice V pismu se tudi ugo
tavlja, da imajo Vesinova le
tala vso prostost, kljub navzoč
nosti ameriških padalcev v o- 
porišču San Isidro.

Varnostni svet je soglasno po:b 
lastil glavnega tajnika U Tanta, 
naj pošlje v Dominikansko republi
ko svojega predstavnika, ki naj 
pregleda položaj. Resolucijo v tem 
smislu so predložili predstavniki 
Jordanije, Malezije in Slonokošče
ne obale. Resolucija poziva tudi na 
strogo spoštovanje premirja in po
ziva vse prizadete strani, naj sode
lujejo s predstavnikom glavnega 
tajnika OZN. U Tant je po izidu 
glasovanja sporočil, da bo takoj 
odredil vse potrebno.

Resolucijo je odobril tudi ameri
ški predstavnik Stevenson, ki pa 
je podal svojo verzijo o včerajšnjih 
dogodkih v Dominikanski republi
ki. Dejal je, da za napad na radij
sko postajo niso odgovorne ZDA.

Sovjetski predstavnik Fedorenko 
je izjavil, da glasuje za resolucijo, 
ker predstavlja «minlmum». Dodal 
je, da mora Varnostni svet nadalje
vati napore, da zaustavi ameriški 
napad.

Pozneje Je U Tant sporočil, da 
bo še nocoj posla! v Dominikansko 
republiko majhno skupino pred
stavnikov tajništva, ki Jo bo vodil 
njegov vojaški svetovalec, Indijski
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ERHARDOVA TISKOVNA KONFERENCA

Zahodnonemški kancler 
pojde junija v Washington
Od de Ganila l»o zahteval jasen odgovor glede Evrope 
Tunizija in Maroko ne bosta prekinila odnosov

BONN, 14. — Zahodnonemški
kancler Erhard je danes na tiskov
ni konferenci potrdil, da bo v za
četku junija odšel v Washington 
na razgovore s predsednikom John
sonom.

Kar se tiče de Gaullovega obiska 
v Bonnu, je izjavil, da je to pot 
odločen zahtevati od francoskega 
predsednika pojasnila o evropski 
politiki. «Brez Francije, je pri
pomnil, ni moč napredovati, kar se 
tiče Evrope, toda niti brez Nem
čije.«

Diplomatski odnosi z Izraelom; 
«Koral: Zahodne Nemčije ima na
men stabilizirati položaj na Sred
njem vzhodu. Reakcija Arabcev se 
je na splošno pričakovala in Za
hodna Nemčija jo je mirno spre
jela, ker je odločena nadaljevati 
svoje odnose prisrčnega prijatelj
stva do Arabcev, čeprav obžaluje, 
da vlade mnogih držav nočejo pri
znati Zahodni Nemčiji pravice, da 
bi se obnašala do Izraela prav 
tako kakor drugih 85 držav sve
ta.« Glede prekinitve diplomatskih 
odnosov nekaterih arabskih držav 
je Erhard izrazil upanje, da bo
do že v prihodnjih mesecih mogli 
navezati nove odnose.

Obisk angleške kraljice Elizabete 
v Zahodni Nemčiji: Kancler je po
udaril, da ta obisk ni samo diplo
matska vljudnost, temveč da je 
simbol in dokaz dobrih odnosov in 
prijateljskih odnosov.

Nemška združitev: Erhard je zno
va poudaril svoje prepričanje o po
polni odgovornosti štirih velesil 
glede prihodnosti Nemčije. To pa 
ne izključuje, da se poleg te odgo
vornosti upoštevajo pri morebitnih 
pogajanjih za ureditev nemškega 
problema tudi interesi drugih ev
ropskih držav.

Na vprašanje nekega egiptovske

ga časnikarja glede nemških znan
stvenikov in tehnikov, ki delajo 
za atomsko oboroževanje Izraela, Je 
Erhard odgovoril s tem, da Je zani
kal sodelovanje med Zahodno Nem
čijo in Izraelom na tem področju. 
Prav tako je zanikal novico neke 
tuje agencije, da vsebuje sporazum 
z Izraelom tudi tajne vojaške klav
zule.

Predstavnik bonske vlade je da
nes izjavil, da Tunizija in Maroko 
ne bosta prekinila diplomatskih od
nosov z Bonnom. To sta sporočila 
tunizijski in maroški poslanik kane. 
lerju Erhardu. Sporočilo bonske 
vlade pravi, da sta omenjena po
slanika Izrazila obžalovanje svojih 
vlad, ker je bonska vlada navezala 
diplomatske odnose z Izraelom, to
da hkrati sta sporočila, da njuni 
vladi ne bosta prekinili diplomat
skih odnosov z Bonnom.

Zahodnonemški odpravnik poslov 
v Kairu Mueller je zaprosil tam
kajšnje oblasti dovoljenje, da lah
ko odloži za nekaj dni svoj odhod 
in odhod svojih glavnih sodelavcev, 
da lahko uredi še nekatere zadeve. 
Njegovo zahtevo so takoj sprejeli.

Z izjemo Maroka, Tunizije in Li
bije, ki niso prekinile diplomatskih 
odnosov z Vzhodno Nemčijo, ni 
od ostalih arabskih držav do se
daj samo še Sudan prekinil odno
sov in se še pričakuje njegova od
ločitev .

V Parizu Je Izraelsko poslaništvo 
javilo, da je med Izraelom in Fran. 
cijo prišlo do »izmenjave sporočil 
na visoki ravni«. Neki izraelski list 
je namreč pisal, da sta si predsed
nik izraelske vlade Eškol in gene
ral de Gaulle izmenjala pismi v 
zvezi z načrti z reko Jordan. Pismi 
sta si Izmenjala pred prihodom li
banonskega predsednika v Parizu, 
kjer Je bil gost generala de Gaulla,

general Rlkie. Skupina bo pripra
vila prihod njegovega osebnega 
predstavnika, ki bo »visoko kvali
ficirana osebnost«.

Varnostni svet je še sklenil, da 
za sedaj ne bodo uradno priznali 
nobene vlade in da bodo na pri
hodnjih sejah poslušali «kot osebe« 
člane obeh vlad, in seja je bila od
ložena na sredo.

V čilski prestolnici Santlago je 
82 demokristjanskih poslancev- či
la po delovnem kosilu s posebnim 
odposlancem polkovnika Caamana 
pozvalo vlado, naj prizna Caama- 
novo začasno vlado. Caamanova 
odposlanca je privatno sprejel tu
di predsednik republike Frel.

Po včerajšnjem bombnem napa
du Vesinovih letal na radijsko po
stajo v dominikanski prestolnici je 
uradni predstavnik ameriškega po
slaništva izjavil med drugim: ((Na
pad, ki so ga brez naše vednosti 
Izvedla letala generala Imberta na 
radijsko postajo v Domingu, lahko 
menja naše stališče do vlade na
rodne obnove«. Predstavnik Je de
jal, da je pet letal odletelo lz opo
rišča San Isidro, toda samo dve 
sta s težkimi strojnicami in z ra
ketami napadli radijsko postajo. 
Izjavil je, da so nekateri ameriški 
vojaki mišlili, da so jih letala na
padla In so streljali proti njim ter 
so sestrelili eno letalo. Dodal je, 
da bodo uvedli preiskavo in da ((bo
do sprejeli ukrepe, da preprečijo 
ponovitev podobnih dejanj«.

Kakor Goldwater
WASHINGTON, 14. — Bivši ame

riški predsednik Eisenhovver je iz
javil, da je sedanja politika pred
sednika Johnsona v Vietnamu po
dobna z mnogih vidikov politiki, 
ki jo je zagovarjal senator Goldwa- 
ter med volilno kampanjo. Eisen
hovver je dodal, da so se morda 
Goldwaterjeve izjave zdele tedaj 
med volilno kampanjo prezgodnje, 
«toda čas je menjal marsikaj«. Na 
koncu je Eisenhovver izjavil, da 
podpira politiko predsednika John
sona v Vietnamu «zaradi kritične
ga položaja v tej deželi«.

Kosigin in Šastri 
o kitajski bombi

MOSKVA, 14. — Predsednik so
vjetske vlade Kosigin je govoril 
o eksploziji druge kitajske atom
ske bombe med razgovorom, ki 
ga je imel z indijskimi časnikar
ji na sprejemu, ki ga je priredil 
predsednik indijske vlade Šastri
v Moskvi. Kosigin je izjavil, da 
je po njegovem mnenju jedrska 
vojna nemogoča v današnji dobi, 
kljub napetosti, ki vlada na sve
tu. »Noben človek zdrave pame
ti ne bi uporabljal tega orožja,« 
je izjavil Kosigin. «V sedanjih 
okoliščinah ni neposredne nevar
nosti za atomsko vojno. Mnenja 
sem, da hočejo s kitajske strani 
izvajati jedrsko izsiljevanje. Zna
no je, da Sovjetska zveza na
sprotuje širjenju atomskega orož
ja.«

Omenil je zatem, da Kitajska ni 
podpisala sporazuma o prepovedi 
jedrskih poskusov, in je nadaljeval: 
((Prepričan sem, da so številne drža
ve sposobne izdelovati atomsko 
ciožje. Toda mi nasprotujemo šir
jenju tega orožja.«

Kosigin Je na sprejemu govoril 
tudi o drugih zadevah. Predvsem je 
potrdil podporo Sovjetske zveze 
Severnemu Vietnamu in pogojem 
za pogajanja, ki jih je aprila le- 
tos postavil predsednik hanojske 
vlade. S tem v zvezi je dejal: «Pra
vi problem na današnjem svetu je 
imperializem in kako ga odpraviti.« 
Izrazil je željo, naj bi prišlo do

mirne rešitve spora med Indijo in 
Pakistanom in je dejal, da bo So
vjetska zveza verjetno podvojila 
svoj prispevek za petletni načrt za 
razvoj Indije. Dodal je, da je Sa- 
striju ponovil, da namerava Sovjet 
ska zveza nadaljevala politiko mi
ru, šastri pa je poudaril, da bo In
dija še dalje vodila politiko nepo- 
vezovanja.

Predsednik indijske vlade Šastri 
je na sprejemu izjavil, da kitajski 
atomski poskus ni prišel nepriča
kovan in da so ga v Novem Del 
hiju predvidevali že nekaj časa 
Vsekakor ne bo po njegovem mne 
nju ta novi poskus menjal medna 
rodnega položaja.

Danes na Dunaju 
proslava neodvisnosti

DUNAJ. 14. -- številne tuje o- 
sebnosti so prispele danes na Du
naj, kjer se bodo udeležile jutriš
njih proslav desete obletnice av
strijske državne pogodbe. Med go
sti, ki so do sedaj prispeli, sta so
vjetski zunanji minister Gromiko 
in predsednik skupščine OZN.

Ob prihodu na letališče je Gro
miko izjavil, da je prišel na vabilo 
avstrijske vlade, da se udeleži pro
slav. Izrazil je upanje, da se bodo 
še Izboljšali odnosi med Sovjetsko 
zvezo in Avstrijo. Predsednik skup
ščine OZN je izjavil, da bodo v pri
hodnjih dneh na Dunaju številne 
priložnosti za razgovore med raz
nimi zunanjimi ministri, ki bodo 
navzoči v avstrijski'prestolnici. Av
strijski zunanji minister Kreisky 
pa je Izrekel mnenje, da ob tej 
priložnosti ne bo prišlo do važnih 
političnih razgovorov.

Popoldne sta prišla na Dunaj tu
di ameriški državni tajnik Dean 
Rusk in britanski zunanji minister 
Stewart, pozneje pa še francoski 
zunanji minister de Murville.

Vsebina jutrišnje 
jubilejne številke 

Primorskega dnevnika
BORIS RACE: Dvajset let Primorskega dnevnika.
S. R. ODG. UR.: Ta številka. (Str. 1.)
RADO RAUBER: Razgovor s prvim odg. urednikom J. Korenom.
MARIJA MIJOT: Bere se ku prouca. (Pesem.) (Str. 5.)
DR. ANGELO KUKANJA: Sedaj je najlepša prilika...
SLAVKO ŠTOKA: Kako sem jih prepričala. (Razgovor s posl. 

M. Bernetičevo.)
FILIBERT BENEDETIC: Benečanska ljubezen. (Pesem.) (Str. 8.)
DR. FRANE TONČIČ: Iz spominov na težke dni.
DRAGO PAHOR: O vzrokih padanja števila učencev v slovenskih 

osnovnih šolah na Tržaškem.
DUŠAN HREŠČAK: Končno v slovenščini. (Str. 7.)
DR. PETER SANCIN: Povojna zaščita narodnih manjšin z vidika 

mednarodnega prava.
FILIBERT BENEDETIC: Pomlad (Pesem.)
DR. FRAN VATOVEC: Pot dolga skoraj sto let: od Slavjanskega 

rodoljuba do Primorskega dnevnika. (Str. 13.)
ANDREJ PAGON: Edini partizanski dnevnik v Evropi.
DR. ROBERT HUAVATY: Moj prispevek.
TONE PERUŠKO: Hrvatsko - slovenska »Istra« v emigraciji. 

(Str. 14.)
JOŽEF MURSKI: Od prvega strela na Primorskem do osvoboditve 

Trsta. (Str. 15 in 16.)
FRANCE BEVK: Topla dlan.
FILIBERT BENEDETIC: Petrova vrnitev. (Odlomek iz neobjav

ljene ljudske igre).
DR. ANDREJ BUDAL: Sožitja.
MARKO KRAVOS: štiri lunine podobe. (Pesem.) (Str. 17.)
J. UMEK in A. ČOKOVA: Povojno slovensko šolstvo v Italiji v 

luči številk od 1945-46 do 1964-65. (Str. 18.)
MILAN BOLCIC: Narodna in študijska knjižnica. (Str. 19.)
DUŠAN FURLAN: Razvoj in naloge partizanskega zdravstva v slo

venskem Primorju.
JOŽE KOREN: Igralska skupina IX. korpusa in njeno buditelj

sko poslanstvo. (Str. 20.)
DR. LAVO ČERMELJ: Beneška Slovenija po dvajsetih letih.
ALBERT REJEC: Mednacionalni odnosi v Kanalski dolini.
IZIDOR PREDAN: Skrivaj smo ga prebirali. (Str. 21.)
MARIJA MIJOT: Na uvinke uozkega klanca. (Pesem.)
RIKO PERTOT: Gospodarstvo in prosveta v starih Barkovljah. 

(Str. 22.)
DRAGOVAN ŠEPIC: Slovenci in tajni londonski pakt. (Ob 50-let- 

niči podpisa.) (Str. 23.)
ALBIN BUBNIČ: Prvič objavljeni seznami žrtev Rižarne in zapr

tih oseb. — Seznam žrtev. (Str. 25.) — Zaprte osebe iz obči
ne Trst. (Str. 26.) — Iz občin Kozina, Materija in Dekani. 
(Str. 27.) — Iz občin Podgrad, Gorica, Marezige. Vreme, 
Hrenovica in Hruševica. (Str. 28.) — Občine Pulj, Šmarje, 
Rovinj, Milje, Dolina, Piran. Brtonigla in Izola. (Str. 29.) — 
Občine Buje, Vižnjan, Vižinada. Labin. Oprtalj, Motovun. 
Vodnjan, Umag, Pazin, Novigrad, Poreč in druge. (Str. 37.)

BORIS PAHOR: Nekropola zebrastega rodu. (Str. 30.)
DR. GOJMIR DEMŠAR: Glasbena Matica v Trstu 1945-1965.
IVAN SILIČ: Povojna slovenska glasbena ustvarjalnost na Trža

škem.
UBALD VRABEC: Prosvetna zveža v prvem desetletju. (Str. 31.)
DR. JOSIP TAVČAR: O repertoarju Slovenskega gledališča.
MARA DEBELJUH: 40 let posvečenih ilustriranju slovenskega tiska.
JOŽE KOREN: štirinajst filmskih nastopov Danila Turka - Joca. 

(Str. 32.)
SLAVKO ŠTOKA: Razvoj železarne pod Skednjem.
IVO MARINČIČ: O goriškem gospodarstvu danes.
DR. ELIO FORNAZARIČ: Povojni razvoj trgovinske izmenjave med 

Italijo in Jugoslavijo. (Str. 33.)
BOJAN PAVLETIČ: Od ZDTV do Bora.
BRUNO KRIŽMAN: Četrto leto slovenske atletike.
IVO MARINČIČ: Na Goriškem je nogomet najbolj priljubljen.
BRUNO RUPEL: Športno društvo Primorje od leta 1924 do danes. 

(Str. 34.)
ZORKO JELINČIČ: 60 let obstoja Slovenskega planinskega društva 

Trst.
MARTIN KRANNER: Atletika in odbojka goriške OUmpie. (Str.,35.)
MIROSLAV KOŠUTA: Vrnil se bom. (Pesem.) (Str. 36.)
DR. JOSIP TAVČAR: Vila med borovci. (Zaključni prizori lz dvo- 

dejanke.)
IGOR TUTA: Črni kamni; ŽARKO HRVATIC: Večer v predmest

ju; PRIMOŽ MOŽINA: Beg; FILIP FISCHER: Odrešenje; 
SERGIJ VERČ: Na plesišču. (Pesmi.)

DARIJ CUPIN: Absolventi trgovske akademije. (Str. 38.)
DR. FRANC ŠKERLJ: SGZ v tržaškem gospodarstvu.
S. O.: Hotelska družba Grljan • Miramar pri Trstu.
RADO RAUBER: 150 let staro slovensko tržaško berilo.
JOSIP MERKU’: Viktor Šonc.
PAVLE ZIDAR: Trst. (Pesem.) (str. 39.)
JANKO FURLAN: Potrebe kraške kmetije.
GORAZD VESEL: Regulacijski načrt Gorice.
MARIJA MIJOT: Majska nuč. (Pesem.)
MARIO MAGAJNA: Fotoreporterjeve dogodivščine. (Str. 40.)

mininiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimniiiiiiiioiiiiiiiiiiitiiiniHiiiniioiiiiiiiiiriiiimiiiiiiioiiiiiinniiniiiiiitiMiiiiiitiiiimiiiiiiiiiotoinioiMiiiiiiiiiiiMniiiiiiiiiiiimiiMiinii«

Na Kitajskem je eksplodirala 
druga atomska bomba

Uradna izjava kitajske vlade - Podzemeljska atomska eksplozija v Nevadi
PEKING, 14. — Na Kitajskem je eksplodirala druga atom

ska bomba. S tem v zvezi je agencija Nova Kitajska objavila 
naslednje uradno sporočilo: «Kitajska je povzročila eksplozijo 
nove atomske bombe na svojih zahodnih področjih ob 10. u- 
ri (po pekinški uri) 14. maja 1965 in je tako z uspehom iz
vedla svoj drugi jedrski poskus.

Po eksploziji prve kitajske a- 
tomske bombe 16. oktobra 1964 
je sedanji jedrski poskus nov 
važen dosežek kitajskega ljud
stva za okrepitev njegove o- 
brambe in za zaščito varnosti 
domovine in svetovnega miru.«

Zatem se centralni komite KP 
Kitajske zahvaljuje vsem, ki so 
prispevali k uspehu tega posku
sa, in nadaljuje: »Kitajska dela 
potrebne jedrsKe poskuse v do
ločenih mejah in razvija jedrsko 
orožje z namenom, da se postavi 
proti jedrskemu izsiljevanju in 
grožnjam ZDA in da doseže uki
nitev vsega jedrskega orožja. Ko 
je Kitajska povzročila eksplozijo 
svoje prve atomske bombe, je 
vlada LR Kitajske objavila izja
vo s popolno obrazložitvijo naše
ga temeljnega stališča o proble
mu jedrskega orožja in konkre
ten predlog za konferenco na vr
hu vseh držav, da bi razpravljali 
o popolni prepovedi in popolnem 
uničenju jedrskega orožja.

Od tedaj so ZDA nadaljevale 
razvoj jn množično izdelovanje 
raznih vrst jedrskega orožja in
«• ie vrgle v nadaljnje jedrsko

izsiljevanje in grožnje proti Ki
tajski in vsemu svetu. Kitajska 
razvija jedrsko orožje izključno 
v obrambne namene, iskreno u- 
panje kitajskega ljudstva je, da 
ne bo nikoli jedrske vojne. Skup
no z vsemi deželami in narodi 
sveta, ki ljubijo mir, se bosta 
kitajska vlada in kitajsko ljud
stvo še dalje zavzemala, da se 
doseže popolna prepoved in po
polno uničenje jedrskega orožja.«

Ameriški državni departma je 
sporočil, da je na podlagi prvih 
podatkov mnenja, da je kitajska 
atomska bomba imela moč pri
bližno 20 kiloton, to je precej 
večjo moč kakor prva atomska 
bomba, ki je eksplodirala lani 
oktobra. Po mnenju državnega 
departmaja so poskus napravili 
v atmosferi na področju Lop Nor. 
Se prezgodaj pa je reči, ali je 
šlo za bombo na plutonij ali pa 
na uran 235.

Ameriška komisija za atomsko 
energijo je danes javila, da je v 
nevadski puščavi eksplodirala pod 
zemljo šibka atomska bomba. To 
je letošnji enajsti ameriški atom
ski poskus,

McNamara o možno:ti 
pogajanj
z osvobodilno fronto 
v Vietnamu

WASHINGTON, H- — Šele da
nes so objavili izjave, ki jih je 
podal 2. marca pred komisijo za 
nakazila ameriški tajnik za o- 
brambo McNamara. Izjavil je, da 
ZDA »nimajo nobene politike, ki 
bi omejevala uporabo jedrskega 
orožja v tistem položaju na sve
tu, kadar smo mnenja, da je nje
gova uporaba zaželena v našem 
interesu«.

To je McNamara izjavil med 
razpravo o Vietnamu in je pri
pomnil: »Tveganje stopnjevanja
je eno od tveganj, ki ga je tre
ba skrbno proučiti, ko se odloča 
o uporabi jedrskega orožja v do
ločenih okoliščinah, toda je ved
no tveganje, hi ga je treba pre
računati.«

Glede Vietnama je McNamara 
izjavil, da »bo potrebno mnogo 
časa pred dejanskimi pogajanji 
z osvobodilno fronto«. »Vse voj
ne se končajo v nekem trenutku 
s pogajanji, toda za Vietnam ns 
gre za to, da bi vedeli, ali bodo 
pogajanja, temveč za to, da ve- 
mo, kdaj, v kakšnih okoliščinah, 
v kakšen namen in s kakšnim 
rezultatom,« je dodal McNamara.
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Pripovedovali so mi • ••
Pripovedovali so mi, da je bila 

vojna Kruta in neusmiljena. Da 
so sežigali ljudi, morili jih kot zve
ri in besneli povsod tam, kjer je 
nekdaj nekaj cvetelo in bilo sreč
no. «Niti otročadi niso prizane
sli...* so mi rekli in sem jih poslu
šal. Poslušal sem Jih zelo napeto, 
z velikimi in širokimi očmi sem 
Jih gledal, da je lzgledalo, da se 
mi bo zenica prelila iz oCesa. V 
svoji otroški nlCvednosti in subjek
tivizmu, sem sprejemal vse zelo 
mirno. Včasih celo nejevoljno. Pri
povedovali so mi... O, da. Jaz bi 
se raje igral, tekal za ščlnkavci, 
priredil Izmišljeno vojno s svojimi 
vojščaki... pa sem jih poslušal...

Pripovedovali so mi, da je pa
del stric v borbi proti sovražniku.

' Zakaj? Zato! so mi odgovorili, 
ker... in sem jih poslušal. Fašisti 
so ga ubili. Bil je partizan. Fa
šist — partizan. To mi Je ostalo v 
spominu in skušal sem si pred
stavljati črnega moža in mladega 
fanta s titovko na glavi. V moji 
notranjosti je vladal kontrast. Ni
sem mogel razumeti, kaj je ta in 
kaj je oni. Pa sem rekel: ((Gre
mo se partizane in fašiste!* Ostal 
sem sam med gručo fantičev, ki 
bi se raje šli Divji vzhod ne pa 
fašiste in partizane. «Mama, kdo 
■o bili partizani?* sem jo vprašal. 
Pa mi je povedala zgodbo o par
tizanu, ki je padel... Zopet padel, 
še enkrat je padel. Zakaj samo 
partizani padejo, fašisti pa ostane
jo vedno živi? To me Je mučilo 
in mi ni dajalo miru. Bil je večni 
zakaj...

Pripovedovali so mi o Rižarni, 
o tem ostudnem krematoriju, kjer 
so morili ljudi kot živino, kjer 
se je obnašal človek kot žival, 
kjer je umrlo na tisoče in tisoče 
Italijanov, Slovencev in Hrvatov, 
kjer so mučili svobodomiselne lju
di... «Dedek, pojdiva v Rižarno!* 
Takrat nisem razumel, zakaj mu 
Je pokanila izpod očesa solza, prav 
tako nisem razumel, zakaj me je 
prijel trdno za roko in mi jo moč
no stisnil, pa tudi ne, zakaj je bil 
nekaj časa čisto nem. «Dedek, kaj 
vam je?» in še enkrat sem ga po
gledal. Pa saj so mi pravili, da 
stari ljudje ne jočejo, sem si mi
slil in bil o tem prepričan, ((poj
diva!* je rekel in me prijel za 
roko.

še sedaj ne vem, zakaj me je 
sililo v Rižarno, zakaj sem bil ta
ko navdušen za ta kraj. Zelo ver
jetno zaradi pripovedovanja so
rodnikov in znancev, ki so marsi
kaj vedeli o tem zloglasnem ze
meljskem peklu.

Z dedkom sva stopila v mrzle 
celice, si ogledovala zidove, ki so 
bili popisani z različnimi gesli 
itd. ((Vidiš, to je Rižarna. Tu je 
bil nekaj časa moj dom...* To je 
povedal tako bridko in tiho, da 
sem ga močneje prijel za roko. 
((Dedek, kaj pa s' delal tu?» ((Gnil 
sem. od Jutra do večera sem gnil...* 
To Je bilo zame res pretežko, ven
dar sem ga skušal razumeti. In 
po otroško sem ga razumel. Saj 
sem se večkrat pošalil na ta ra
čun, češ dedek je gnil...

Pripovedovali so mi o borcih in 
aktivistih, o borbi proti fašistič
nemu in nacističnemu okupatorju 
v naših deželah, o raznih akcijah, 
o trpljenju, o trpljenju... Pripo
vedovali so ml o materi, ki je iz
gubila v borbi proti okupatorju 
dva sinova, potem pa še moža. In 
Je Jokala, bridko jokala... pripove
dovali so mi o petnajstletnem Ja
nezu, ki so ga ustrelili kot talca, 
ker je pomagal aktivistom. Videl 
sem slike, ki so predstavljale lju
di... Kakšne ljudi? Razmesarjene 
in krvave, kjer so kosti rinile izza 
kože. Blede ih lačne obraze. Trp
ljenje.

O, da. Razumel sem, kaj Je bilo 
vse to. Razumel sem pripovedova
nje dedka, ki je gnil v Rižarni. 
Čutil sem tisto grozoto in strah 
me je spreletaval po vsem životu. 
Zakričal bi ((Dovolj, dovolj... ni
kdar več!* Postavil bi se na rob 
vsemu človeštvu in skušal pomiriti 
razburkane valove vojne. Da. Vse 
bi storil, prav vse. A danes ni več 
pomoči. Mrtvi so, borili so se in 
zato so mrtvi.

Tisti so bili ljudje, bili so mo
gočni in veliki ljudje. Ne spomeni
ki ne govori ne proslave ne more
jo poveličevati njihovega junašt
va. Bili so velita ljudje. Umirali 
so stari In mladi... in ne posamez
no ampak v velikem številu. Pa
dali so kot zrele hruške na zemljo. 
Neprestano, neprestano.

Dedek je umrl. Krute posledice 
Rižarne. Uničili so mu telo in du
šo Zato Je umrl. Takrat me Je 
stisnil za roko. Sedaj razumem 
zakaj. Želel Je, naj molčim, naj 
ne omenim tistega pekla Ubogi 
nune...

SERGEJ VERČ 
Učiteljišče

Te dni poteka dvajset let, od
kar se Je končala druga svetovna 
vojna

Mi mladi ne vemo, kaj Je vojna 
in kakšne žrtve je moralo tedaj 
prenašati vse prebivalstvo. Mno
go knjig opisuje vojno in njene 
grozote. Seveda imamo tudi mi 
Slovenci o tem dosti del, saj smo 
bili v središču vojnih dogodkov.

Po prvi svetovni vojni Je velik 
del slovenskega in hrvatskega o- 
zemlja po sklepu mirovne pogod
be pripadel Italiji. Nekaj let po 
prvi vojni je prišel v Italiji na 
vlado fašizem. Vse slovenske m 
hrvatske osnovne ln druge Sole 
ao bile v kratkem odpravljene in 
nad 50 tisoč slovenskih in hrvat- 
skih otrok Je ostalo brez pouka v 
materinem jeziku ln Je moralo 
obiskovati Italijanske šole. Ljudem 
je bilo onemogočeno vsako udejst
vovanje in nad sto tisoč ljudi iz 
naših krajev je zapustilo svojo 
rodno zemljo ter se izselilo v Ju
goslavijo, Južno Ameriko, Franci
jo in drugam. Na sodiščih in dru
gih državnih uradih sta bila od
pravljena slovenski ln hrvatski je
zik. Slovenci 'n Hrvati so bili dr
žavljani brez pravic in fašistične 
tolpe so nemotene na kamionih 
vdirale v vasi, napadale in prete-

Je v vojnem času, še moramo za
vedati, da je bil vsega tega kriv 
pohlep po nadvladi enih nad vse
mi drugimi.

če bi se vsi ljudje na svetu, po
sebno pa tisti, katerim je pover
jeno vodstvo držav, držali večne 
zapovedi «Ljubl svojega bližnjega 
kakor samega sebe!* in če bi tl vse 
svoje sile posvečali za ohranitev 
miru, če ne bi več trošili držav
nega denarja za oboroževanje, 
ampak ta denar uporabili za šol
stvo, zdravstvo in oskrbo nepre
skrbljenih starih oseb, menim, 
da ne bi moglo več priti tretjič do 
tako grozne nesreče, ki se imenuje 
vojna.

Vsaka krivica mora enkrat kon
čati in tako je končal tudi naci- 
fašizem. Vsem zaveznikom gre za
sluga za zmago, našemu narodu 
pa še posebno, ker se je v naj
težjih prilikah uprl krivici, prispe
val največje žrtve za skupno stvar- 
Zato mu tudi po vsej pravici prl- 
tiče, da ga vsakdo, vselej in po
vsod, smatra za enakega med ena
kimi.

Predvsem pa se moramo tega 
zavedati mi sami, ker če se ne bo
mo spoštovali sami, nas tudi dru
gi ne bodo spoštovali.

SERGEJ ŠUMAN 
III. B Srednja šola Sv. Jakob
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POPLAVE V JUGOSLAVIJI

pale ljudi ln celo požigale hiše.
Vse ljudstvo je živelo v nepre
stanem strahu pred temi tolpami.

Razpuščena so bila vsa prosvet
na in športna društva in kasneje 
celo gospodarske ustanove kot 
hranilnice in zadruge.

Vse te krivice so vplivale na na
še starše, da so kljubovali temu 
nasilju, še posebno pa tedaj, ko 
je prišel čas obračuna.

V pohlepu po tuji zemlji je fa
šizem že leta 1935 napadel Abesi- 
nijo in jo osvojil, kasneje leta 1939 
pa še Albanijo in italijanski kralj 
se je ponašal kar s tremi kronami.

Fašizem se je povezal z nacistič
no Nemčijo. Ta je hotela v svoji 
nadutosti zavladati nad vso Evro
po. Zasedla je Avstrijo in Ceho- 
slovaško. Njen napad na Poljsko 
leta 1939 je sprožil drugo svetov
no vojno, v katero so bile kasne
je zapletene vse evropske države 
razen Španije, Portugalske, Švice 
in švedske. Fašistična Italija je 
junija 1940 napovedala vojno Fran
ciji in Angliji, oktobra 1940 Grčiji 
in končno aprila 1941 Jugoslaviji.

V juniju 1941 je nacistična Nem
čija napadla Sovjetsko zvezo in 
bliskovito zasedla velik del njene
ga ozemlja. Nemške čete so prišle 
skoro pred Moskvo in Leningrad.
Pri Stalingradu ob Volgi je traja
la večmesečna bitka, ki je odločila 
zmago. Tukaj je bil ustavljen 
nemški napad in sovjetske čete 
so postopoma pričele osvobajati 
izgubljeno ozemlje. V začetku ma
ja 1945 je padel Berlin, prestolni
ca Nemčije. Strt je bil nacifaši- 
zem, toda zmaga je terjala neiz
merno število žrtev.

Tudi italijanski fašizem se je 
moral vdati. Poleti 1943 so se za
vezniki (Američani in Angleži) iz
krcali na Siciliji in tedaj se je' pri
čela vojna na Italijanskih tleh.
Julija 1943 je fašizem nepričako
vano padel in vlado so prevzeli ge
nerali. Nova vlada je septembra 
1943 podpisala z zavezniki premir
je, toda Nemci so imeli v Italiji 
mnogo divizij, ki so se borile pro
ti zaveznikom. Skozi Trst se je 
tedaj vračalo iz Jugoslavije polno 
bivših italijanskih vojakov. Naši 
ljudje so jih za silo oblekli v civil
ne obleke in jim dajali hrano ter 
nasvete, kot naj gredo, da ne pa
dejo v roke Nemcem. Ti bi nam
reč bivše italijanske vojake polo
vili in jih poslali v Nemčijo v 
ujetništvo.

Septembra 1943 se je v naših 
krajih začelo največje trpljenje.
Nemci so po gornji Istri požgali 
več vasi in streljali na vse moške, 
ki so se jim zdeli sumljivi. Trpeči 
narod se je organiziral in podpiral 
svoje hrabre borce, ki so škodovali 
okupatorju, kjer so le mogli, že
lezniške proge in mostovi so bili 
glavni cilj partizanov. Vsakdo, ki 
je v tej borbi količkaj sodeloval 
s partizani, Je bil v nenehni ne
varnosti. Na tisoče sodelavcev so 
Nemci in njihovi hlapci polovili 
in poslali v Nemčijo v strašna ta
borišča smrti. Le malo se jih je 
od tam vrnilo. Mnogo sodelavcev 
in sodelavk (aktivistov in akti
vistk) niso poslali v Nemčijo; pri
držali so jih v Trstu po zaporih 
in jih tukaj nečloveško mučili.
Ob večjih partizanskih akcijah v 
mestu pa so zapomike-talce mno
žično streljali ali obesili. Neznano 
število oseb je bilo pobitih v Ri
žarni pod Skednjem, njihova tru
pla pa ponoči sežgana v nalašč 
zato postavljenih pečeh. Pepel u- 
bogih žrtev so vrgli v morje pri 
Sv. Soboti. Več prijateljev in znan
cev mojega očeta Je tam našlo 
smrt.

Ko pomišljamo na vse trpljenje, 
ki so ga morali pretrpeti naši ljud-
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Zaradi ciklona v Pakistanu 
več kot 500 smrtnih žrtev

V ospredju ruševine podrtega dela palače v Borghetto Santo Spiri- 
to. Nevarnost pa je, da se zruši tudi ostali del, ki še stoji. Pod ruševi

nami je našlo smrt sedem oseb, od katerih štiri še niso odkopali

Voščila
«Primorskemu

in čestitke 
dnevniku»

V četrtek 13. t. m. je poteklo 
20 let, odkar je začel izhajati 
((Primorski dnevnik*. Slovesno bo 
to obletnico naš list proslavil v 
nedeljo s slavnostno številko, ki 
bo obsegala 40 strani, ter s spre
jemom. že doslej pa je uredni
štvo prejelo številne brzojavke in 
pisma s čestitkami in voščili. Ne
kaj jih tukaj objavljamo v ce
loti ali pa samo deloma:

«Dragi tovariši, iskreno čestita
mo k jubileju Primorskega dnev
nika. Vaše delo v teh dvajsetih 
letih ni bilo lahko. Sleherni sode
lavec je bil prenekaterikrat po
stavljen pred usodno preizkušnjo. 
Iz tega še nekončanega boja je 
zrasel list, dragocena sestavina 
slovenske nacionalne kulture, no
silec naprednih misli, utrjevalec 
zavesti o nuji plodnega sožitja 
med sosedi in odločen borec za 
pravice. Danes, po dvajsetih letih, 
ste potegnili črto pod obračun, 
na katerega ste lahko resnično 
ponosni in z vami vsi slovenski 
novinarji. Z najboljšimi željami 
za prihodnje vas toplo tovariško 
pozdravljamo.))

Kolektiv Dela - Ljubljana

Najhujša nevarnost 
je verjetno že mimo

Poplave so prizadele področja vzdolž vse Bosne, 
Morave in Kolubare - Škoda je ogromna

BEOGRAD, 14. — V po poplavah 
ogroženih področjih Srbije in Bosne 
Je prenehalo deževati; reke so se 
začele umikati v svoja korita. V 
Doboju in okolici se je položaj pri
čel zboljševati že ponoči. Na tem 
področju so poleg Doboja najbolj 
prizadeti kraji na levi strani reke 
Bosne, kjer je Bosna prebila nasip 
na cesti Odžak-Dubica in poplavi
la celo področje med Bosno in na
sipom na Savi, tako da je nastalo 
pravo Jezero. S področja Odžak so 
ponoči evakuirali okrog tisoč lju
di. Največjo pomoč prizadetemu 
prebivalstvu so nudili pripadniki 
JLA. Ponoči so v Doboj prispele 
nove enote iz Sarajeva, Slavonskega 
Broda in Tuzle, z gumijastimi čol
ni, cisternami za vodo in filtri 
za prečiščevanje vode. Pripadniki 
JLA so nahajajo tudi v ostalih o- 
groženih krajih.

Poplava je prizadejala veliko 
škodo na področju Čačka. Zapadna 
Morava je namreč prebila gornji 
jez na hidrocentrali Ovčar Banja 
ir. vdrla v hidrocentralo. Skoda se 
ceni na okrog eno milijardo di
narjev. Poleg tega bo elektrarna 
nesposobna za delo okrog pet me
secev.

V Valjevu se je položaj norma
liziral. Kolubara se je vrnila v svo
je korito.

Medtem ko nivo Zahodne Mora
ve v gornjem toku pada, je reka 
na področju okraja Kruševec pre
stopila bregove in napravila skoraj 
40 km dolgo in 5 km široko jeze
ro, ki Je poplavilo okrog 10.000 hek

tarjev zemlje. Prebivalci Kruševca 
so brez pitne vode.

V Titovem Užicu so se našli hra
bri ljudje, ki so tvegali svoja živ
ljenja, da so iz skladišča v mestu, 
v katerega je že vdrla voda, pra
vočasno pred eksplozijo prepeljali, 
sode z 32,000 kg karbida, katerega 
eksplozija bi uničila okrog 100 o- 
kolnih hiš.

V Bosni je reka Bosna poleg Do
boja, in Olova poplavila Modrič, 
Bosanski Samac in Maglaj, kjer 
je tovarna nastron papirja morala 
prenehati z delom. Reka Mlljačka, 
ta teče skozi Sarajevo, ogroža obra
te nekaterih gospodarskih podjetij, 
Lašva je poplavila del Travnika.

Po najnovejših vesteh iz poplav
ljenega področja zahodne Srbije 
in vzhodne Bosne se reke umikajo 
v svoja korita, toda nevarnost še 
vedno ni minula, posebno v dolj- 
nem teku reke Bosne in zahodne 
Morave. Tudi reke Sava in Dona
va in Velika Morava naraščata. Dra
ma, ki se je pred dvema dnevoma 
pričela v gornjem toku Bosne, 
se nadaljuje danes v krajih nje
nega doljnega toka. Posebno kriti
čen položaj je okrog Bosanskega 
Samca ob izlivu reke Bosne v Sa
vo. Najbolj kritično je med Savo, 
Bosno in Gornjo Dubico. Tu je vo
du poplavila velika področja. Ve
čina prebivalstva je bila pravo
časno evakuirana. Nad poplavlje
nim področjem stalno krožijo heli
kopterji in nudijo pomoč prebival
stvu, ki se je pred nalivom vode 
umaknilo na strehe hiš.

DACCA, 14. — Število žrtev, ki 
jih je zahteval ciklon v Pakista
nu, se je danes dvignilo na 500 
mrtvih in več tisoč ranjenih. Vse
kakor pa bo to število še naraslo, 
kajti ni še podatkov iz obrežnih 
pokrajin Brisal in Noakhall in z 
otokov. Skupno se računa, da je 
bilo okrog 20 milijonov oseb priza
detih po ciklonu, ki je v sredo 
divjal v vzhodnem Pakistanu. Zajel 
je področje okrog 30.000 kv. km.

V požaru zgorelo 
sedem študentov

BERLIN, 14. — Neki 15-letnl di
jak je povzročil požar v nekem 
kolegiju v Jeni, kjer je študiral. V 
požaru je izgubilo življenje sedem 
študentov. Vest Je sporočila agen
cija za informacije Vzhodne Nem
čije.

Smrtne žrtve 
cestnih nesreč

FERRARA, 14. — Na neki cesti 
6 km od Ferrare je «1100», na ka
terem sta se peljala dva brata, sta
ra 60 in 66 let, zadel v neki to
vornjak. Obadva brata sta bila ta
koj mrtva, resno pa je stanje že
ne mlajšega brata, ki je sedela 
zadaj.

BRINDISI, 14. — Približno kilo
meter iz 'Brindisija se je na ne
kem križišču tovornjak zaletel v 
karabinjersko «gazelo», s katero so 
se peljali štirje karabinjerji. Ker 
so bili nekam poklicani na pomoč, 
je šofer karabinjer zelo hitro vo
zi) z vključeno sireno. Mogoče šo
fer tovornjaka sirene ni slišal; za
radi vetra je imel okna zaprta. 
Ker je karabinjerski avto vozil s 
ceste, ki je imela «stop», je tovor
njak zavozil kar naprej na križi
šču, prav tako pa je kar naprej 
vozil karabinjerski avto. Pri trče

nju je eden od karabinjerjev takoj 
izgubil življenje, drugi kmalu na 
to, stanje tretjega je tudi zelo 
resno; edino za četrtega ni skroi.

FRANKFURT, 14. — Državni to
žilec je zahteval še štiri obsodbe 
na dosmrtno ječo, na procesu o 
zločinih v Auschvvitzu. Gre za bivše 
taboriščne zdravnike: Willija Fran
ka, starega 62 let, Willija Schatza 
(60), Franza Lucasa (53) in Victorja 
Capetiusa (58).

HONG KONG, 14. — Generalni 
ravnatelj za Daljni vzhod pri letal

ski družbi «Air France* je izjavil, 
da sta se Francija in Kitajska do
govorili za direktno letalsko zvezo 
Pariz-Peking.

3 kg težka goba
ALTAMURA (Bari), 14. — Občin

ski uslužbenec iz Molfette Pasqua- 
le De Ruvo je pod nekim hrastom 
v gozdiču med Altamuro in Gravi- 
no našel 3 kg težko gobo. Ce je 
goba strupena ali ne, pa niso zna
li ugotoviti niti izvedenci.

KAJ BO UGOTOVILA PREISKAVA

Zaradi nevarnosti prekinili 
odkopavanje ostalih žrtev

Obstaja resna nevarnost, da se zruši še 
drugi del palače v Borghetto S. Spirito

SAVONA, 14. — Prefektura v Sa- 
voni je imenovala komisijo, ki naj 
ugotovi stopnjo nevarnosti druge
ga dela stavbe — tistega, ki se ni 
nodrl — v Borgetto S. Spirito. V 
komisiji je neki univerzitetni pro
fesor iz Piše, generalni ravnatelj, 
za javna dela, glavni inšpektor ga
silcev, predsednik inženirske zbor
nice v Savoni in drugi.

Na ruševinah podrtega poslopja 
so še danes mrzlično odkopavali, 
da bi našli še ostale pokopane de
lavce. Od semdlh žrtev so dve 
postavili na mrtvaški oder v neki 
cerkvici. Občina je računala, iia 
bi bil slovesen pogreb za vse v 
soboto ali najkasneje v nedeljo. Da 
nes ponoči ob treh so odkopali še 
tretje truplo, 27-letnega Giovanni- 
ja Vassalla iz Toirana, ki je bil 
poročen in zapušča deklico osmih 
mesecev.

Ko so danes zjutraj ob 5. uri teh
niki kontrolirali del poslopja, ki je 
še pokonci, so ugotovili, da se 
je krilo palače premaknilo za 1 cm. 
Dela so bila prekinjena in vse pod
ročje so izpraznili. Ko je ing. Mu- 
scati, ravnatelj javnih del v Sa
voni, ob 11,45 ugotovil, da se raz
poke v severnem zidu še širijo, 
se je dokončno ustavilo tudi delo 
pri iskanju ostalih štirih trupel, ki 
so še pod ruševinami.

Kot Je znano, je bil projektant 
stavbe ing. Scurcio aretiran. To 
seveda še ne pomeni, da Je on 
kriv, če se je stavba podrla.

Valentina Tercškova 
je prejela v Parizu 
nagrado «Galabcrt ’64»

PARIZ, 14. — Ob prisotnosti so
vjetskega veleposlanika v Parizu 
Valeriana Zorina je Henri Gala- 
bert, ustanovitelj mednarodne na
grade za kozmonavtiko, ki nosi nje
govo ime, izročil prvi ženski koz- 
monavtki Rusinji Valentini Tere- 
škovi nagrado za 1. 1964.

Valentina je prejela nagrado ex- 
aequo z Američanom Williamom 
Pickeringom. Poleg čeka za 7500 
frankov Je Valentina prejela me
daljo in diplomo. Cek je takoj iz
ročila možu, kozmonavtu Nikolaje- 
vu Valentina je časnikarjem izja
vila, da se pripravlja na nov oolet 
v vesolje.

TURIN, 14. — Zdravstveno sta
nje operiranih dvojčič Foglia je še 
naprej zadovoljivo. Danes sta de-

Te dni je prišel v prodajo novi model: Coupč Fiat 1500 dvosedežni, ki se pridružuje novim kabrioletom 
Fiat 1500 in 1600 S. Pri karoseriji, ki jo je izdelal Pinin Farina, se je gledalo zlasti na udobnost vozača: 

da spredaj več vidi in se laže usede. Cena vosila je 1.625.000 lir

klici že smeli jesti za večerjo riž 
in meso piščanca.

Rop v banki
BOLOGNA, 14. — Pri podružnici 

banke iiCredito Romagnolo* na Ul. 
Massarenti so danes proti 15.30 ro
parji, ki so prišli z avtomobilom, 
izvedli rop, pri katerem so odnesli 
okrog 3 milijone lir. Avto, s kate
rim so prišli in pobegnili, so pu
stili na nekem mestu komaj kilo
meter daleč od banke.

«Dovolite, da Vam v imenu 
Ljubljanskega dnevnika najiskre- 
neje čestitam k pomembnemu ju
bileju. Naj Primorski dnevnik ne- 
pokolebljivo vztraja v svojem do
bro zastavljenem narodnostnem 
in novinarskem poslanstvu.))

DJURO SMICBERGER 
Ljubljana

«Ob 20-letnici Vašega dnevnika 
Vam prisrčno čestitamo in Vam 
želimo še mnogo uspešnega dela n

Kolektiv Večera ■ Maribor

«Za 20-letnico Primorskega dnev
nika bratske čestitke vsega ured
ništva našega dnevnika La Voce 
del Popolo.n

LETTIS
(La voce del popolo)

«... Sodelavcem želim ob tem 
jubileju obilo uspehov...«

MILAN MERCUN
(ravnatelj Radio Ljubljana)

«... Ob tem lepem in pomemb
nem jubileju iskreno čestitam 
Vam in vsem sodelavcem iz ured
ništva, kot tudi vsem delovnim 
tovarišem iz tiskarne in upra
ve. Edinemu slovenskemu dnev
niku v zamejstvu želim še mno
go nadaljnjih uspehov pri nje
govem poslanstvu med našim slo
venskim ljudstvom.«

DRAGO LEGIŠA 
Devin-Nabrežina

«... Primorskemu dnevniku iskre
no čestitam k 20-letnici z željo, 
da bi kot edini slovenski dnev
nik v Trstu po možnosti res pod
piral težnje vseh Slovencev. Le
po se tudi zahvaljujem za pozor
nost, ki jo izkazuje Slovenski 
skupnosti.«

dr. MATEJ POŠTOVAN

«... Tvoje slavje, dragi Primor
ski. je še mlado po letih; po vse
bini pa že kar častitljivo! Slava 
ti!! Na mnoga zdrava leta. «

Vdani
dr. FORTUNAT MIKULETIČ

Koper

«... Kot na pol Tržačan in no
vinar pa iz srca čestitam Primor
skemu dnevniku in ■ njegovim so- 
trudnikom k lepim uspehom v mi
nulih dvajsetih letih, na katere so 
tako list kakor tudi njegovi ust
varjalci zaradi svojih naporov za 
obrambo narodnih pravic in kul
turno prispevanje našega življa

na Primorskem lahko ponosni, 
ker so njih uspehi tako vidni :n 
pomembni.

Iskreno želim, da bi bilo vzvi
šeno poslanstvo Primorskega dnev
nika kot glasnika teženj in bra
nitelja primorskih Slovencev tu
di v prihodnje kronano s cim 
vidnejšimi vsestranskimi dosežki.

S temi željami, ki se jim pri
družuje tudi moja žena, Vas pro
sim, da sprejmete moje najlepše 
tovariške pozdrave!«

ROBERT POHAR 
(glavni in odgovorni urednik 
Uradnega lista LRS v pokoju) 

Ljubljana)
«... Vas prosim, da sprejmete 

moje najprisrčnejše čestitke za to 
priložnost.«

ROBERTO MAYER GREGO 
(Tiskovna agencija Italia —Trst)

«Dovolite mi. da Vam izrazim 
najprisrčnejše čestitke ob priliki 
20-letnice Vašega borbenega dela 
z iskrenimi željami za bodoče 
uspehe.«

MARIJA BOGATAJEVA—Gorica

«... Izražam najprisrčnejša vošči
la za srečno nadaljnjo dejav
nost...«

SILVIO BRESSAN 
(predsednik Združenja trgovcev 

goriške pokrajine)

«Dragi tovariši, sprejmite naše 
iskrene čestitke ob 20-letnici Va
šega lista.«

Uredništvo Trgovinskega glasnika 
Beograd

«... želim Vam, da bi neomah- 
Ijivo trdno stali in tako delali 
kakor ste se v teh letih nava
dili...«

VINKO GABERŠKI — Piran

«... Vam vsem iskreno čestitam 
in želim v nadalje obilo, uspehov 
V borbi za pravice slovenske 
manjšine in delovnega človeka 
sploh.»

JANKA ZALAŠČEK 
Ljubljana

«Ob 20-letnici izhajanja Vašega 
cenjenega lista Vam pošiljamo na
še iskrene čestitke z željo, da bi 
tudi v prihodnje uspešno oprav
ljali Vaše delo med slovenskimi 
ljudmi na tržaškem področju.«

VLADO ŽLAJPAH
(glavni in odgovorni urednik 

Poleta - Ljubljana
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V Rimu otvorjena razstava 
del jugoslovanskih umetnikov 

za prizadete v Vajontu
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ZNATNA PODPORA 
ZA filEDAlIŠČA P0UT1

RIM, 14. — Gledališke skupine, 
ki bodo delovale v poletni sezoni 
od prvih dni junija, bodo de
ležne prispevka ministrstva za tu
rizem in. prireditve. V ta namen 
je določenih čez 150 milijonov; 
s podporo skupinam bo namreč 
tudi zadoščeno nekaterim poseb
nim zahtevam turizma. Tako bo
do prirejene predstave na pro
stem, za katere kažejo zanima
nje zlasti Angleži, Francozi in 
Nemci, v Firencah, Veroni in Be
netkah. V Benetkah bo skupina 
Torrieri-Velitti postavila Racino
vo «Fedro». ki jo bo potem igra
la v raznih letoviščih, medtem 
ko bo Skupina mladih igrala v 
Veroni Shakespearovo dramo 
«Dva gospoda iz Verone«. Stalno 
gledališče iz Bologne bo v raznih 
krajih igralo «Benečanko» ano
nimnega pisca iz 16. stoletja, Cen
ter za klasično gledališče Sofokle- 
levo «Elektro» in Skupina za ita
lijanske klasike pa Gozzijevega 
»Lepega zelenega ptička«. Na spo
redu pa bodo tudi italijanska, 
francoska, španska, angleška in 
nemška moderna dela.

«Lingua nostra*

V najnovejši številki revije Lin- 
gua nostra (XXVI, snopič 1, ma
rec 1965), ki jo izdaja založba 
Šansoni v Firencah, sodelujejo; 
Maria Luisa Altieri Biagi («Vile 
meccanico«), Giovanni Da Pozzo 
(Un termine dl scenografia baroc- 
ca: la deliziosa), Paolo Zolli (Fran- 
cesismi nel linguaggio politico ita- 
lumo alla fine del 700), Carlo 
Passerini Toši (Travet - Travi- 
cello), Carlo Bascetta (II gergo 
aei norcini a Roma) ter s kraj
šimi sestavki Carlo Cordič, Gio
vanni Nencioni in drugi.

* * *

14- — Od 1. januarja 1965 
do 10. maja je šlo, v delo 80 ita
lijanskih filmov, od teh 49 v bar- 

in 29 za velik ekran. Leta 
1964 so bile odgovarjajoče števil
ke za isto dobo 76, 42 in 29.

* * *

MOSKVA, 14. — Juri Ozerov bo 
režiral prihodnji film italijansko- 
sovjetske koprodukcije, povzet po 
delu Ivana Turgenjeva «Večne 
vode«.

* * *

V znani rimski galeriji «XII» 
so pred nekaj dnevi odprli raz
stavo jugoslovanskega slikarja Bo
ža Prodanoviča. Razstavljenih je 
14 slik v olju in 10 grafik. To je 
prva samostojna Prodanovičeva 
razstava v tujini.

* * *

Tradicionalni mednarodni glas
beni festival ,(Praška pomlad» se 
je začel v sredo s slovesno pred
stavo opere «Libuša» in znano 
simfonijo «Moja domovina« B 
Smetane. Letošnja jubilejna »Pra
ška pomlad« bo trajala mesec dni 
V tem času bodo izvedli več oper 
in kakih 50 simfoničnih, komor
nih in solističnih koncertov. Med 
enajstimi uglednimi evropskimi 
pevci sta tudi jugoslovanska u- 
metnika — Ladko Korošec in Mi
roslav Cangalovič.

RIM, 14. — V okviru italijansko- 
jugoslovanskih kulturnih izmenjav 
je bila danes v Galeriji moderne 
umetnosti otvorjena razstava del, 
ki so jih jugoslovanski umetniki 
podarili za prizadete v Vajontu. 
Slovesnosti so se udeležili mini
ster za odnose s parlamentom 
Scoglia, tajnik za informacije 
zveznega izvršnega sveta Jugosla
vije Gustav Vlahov, jugoslovan
ski veleposlanik Vejvoda, župani 
iz Longarona, Castellavazza, Erta 
in Cassa, odbornik za javna dela 
v Bellunu ter ravnateljica Gale
rije moderne umetnosti Palma 
Bucarelli. Spregovoril je Vlahov, 
ki je poudaril poleg prijateljskih 
odnosov med državama še zlasti 
plemenito pobudo umetnikov obeh 
dežel, ki so pokazali svojo soli
darnost z žrtvami dveh strašnih 
nesreč l. 1963 v Skopju in Va
jontu. Odgovoril mu je minister 
Scaglia, nakar se je v kratkih 
besedah še zahvalil v imenu vseh 
županov področja podžupan Erta 
in Cassa. — Razstava bo odprta 
do 13. junija.

Povabljenci na bienalo
v San Marinu
V San Marinu bo V. mednarod

na bienala sodobne umetnosti od 
15. julija do 30. septembra. Po
leg Italije se bodo bienale udele
žile še: Belgija, CSSR, Francija, 
Jugoslavija, Poljska in Zahodna 
Nemčija. Pobudnica prireditve je 
vladna ustanova za turizem, šport 
in prireditve. Komisija, ki ji pred
seduje Luigi Carluccio in so njeni 
člani Giuseppe Marchiori, Franco 
Rus soli, Marco Valsecchi in Efrem 
Tovoni, je povabila 35 italijan
skih umetnikov. Ti so: Alviani 
Getulio, Bertini Giannl, Biasi Gui- 
do, Brunori Enzo, Carmassi Ar- 
turo, Carmi Eugenio, Castellani 
Enrico, Celiberti Giorgio, Ciussi 
Carlo, Cremonini Leonardo, Del 
Pezzo Luclo, De Vita Luciano, Do- 
razio Pietro, Dova Gianni, Ferro- 
ni Gian Franco, Fieschi Giannet- 
to, Francese Franco, Gianguinto 
Alberto, Guccione Piero, Nanni 
Mario, Novelli Gastone, Parzini 
Luigi, Perilli Achille, Peverelli Ce- 
šare, Pistoletto Michelangelo, Pul- 
ga Bruno, Romiti Sergio, Rugge- 
ri Piero, Saroni Sergio, Scana- 
vino Emilio, Schifano Mario, Sof- 
fiantino Giacomo, Tallone San
dro, Vacchi Sergio, Vespignani 
Remo.

V muzeju v Postojni 
arheološka razstava
V počastitev 20-letnice osvobo

ditve in tedna muzejev so v No
tranjskem muzeju v Postojni od
prli razstavo o arheoloških razi
skovanjih. Razstava prikazuje u- 
spehe, ki so jih dosegli na tem 
področju v minulih desetih letih, 
odkar se muzej ukvarja z arheo
loškimi raziskovanji. Med drugimi 
razstavljenimi predmeti so najdbe 
s Križne gore pri Ložu, kjer so 
odkopali ilirsko nekropolo s 153 
skeleti in dragocenimi predmeti. 
Pomembne so tudi najdbe v Sla
voniji, Knežaku in drugod.

»Policija išče Sofokleja, 
da bi ga aretirala*
RIO DE JANEIRO, 14. —

Brazilska gledališka igralka 
Isola Cresta je bila pred 
dnevi aretirana. Med prvim in 
drugim dejanjem Sofoklejeve tra
gedije «Elektra« je namreč pre
brala letak, ki je kritiziral ame
riški poseg v San Domingu. Po
licijski funkcionar, ki je igral
ko aretiral, ji je pri zaslišanju 
postavil sledeča vprašanja: «Kdo 
je ta Sofoklej? Ali je kak tujec? 
Ali ima delo, ki ga predvajata, 
prevratni značaj?« Listi v pre
stolnici so zelo vidno objavili vest 
o aretaciji igralke z naslovi, ki 
so podobni temu: «Politična poli
cija išče Sofokleja, da bi ga are
tirala.« Igralko so po nekaj urah 
spustili.

V Kijevu premiera 
sovjetsko-jugoslovanskega filma
V sredo je bila v kijevskem ki

nematografu «Ukrajina» slovesna 
premiera jugoslovansko-sovjetske- 
ga umetniškega filma «Preiskano: 
min ni«. Za film je pisalo scena
rij več pisateljev, režirala pa sta 
ga Zdravko Velimirovič in Jurij 
Lisenko. Producenta sta bila »Lon
čen film« in »Ukrajinski studio 
Dovženko«. V Kijevu je bila tudi 
jugoslovanska delegacija. Slovesne 
premiere filma bodo 17. maja v 
Moskvi, nato pa še v Beogradu 
in Titogradu.

• * •

HOLLYWOOD, 14. - Hedy La- 
mar je zahtevala razporoko od 
svojega šestega moža odv. Leuiisa 
Boisa. Istočasno je njena hčerka 
Denise, 20-letna univerzitetna štu
dentka, sporočila, da se bo 10. ju
lija poročila z nekim igralcem 
baseballa.
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Določbe o narodnih manjšinah 
v treh deželnih statutih

Peti člen italijanske ustave ugotavlja, da Republika, ki je 
edina in nedeljiva, priznava in spodbuja ustanavljanje lokalnih 
avtonomij. Nas predvsem zanima člen 116 ustave, ki pravi:
. ."Siciliji, Sardiniji, deželi Tridentinsko-Gornje Poadižje, Fur- 
iarnji-Julijski krajini ter Dolini Aoste je dodeljena posebna ob
lika avtonomije, določena s posebnimi statuti, ki so ustavni 
zakoni.»

Pregled zapisnikov ustavodajne skupščine kaže, da je ta po
sebna avtonomija dodeljena trem deželam, to je Tridentu-Gor- 
njem Poadižju, Dolini Aosti in naši deželi, tudi zaradi tega 
ker obstajajo na ozemlju teh dežel narodne manjšine.

Že člen 6. ustave pravi, da ((Republika ščiti z ustreznimi 
normami jezikovne manjšine)), toda do danes ni prišlo še do 
izvedbe tega člena, niti do izdaje ((posebnih norm«. V treh de
želnih statutih se le delno Izvaja člen 6. ustave kakor tudi v 
nekaterih izvršilnih dekretih deželnega statuta za Tridentinsko- 
Gomje Poadižje.

DOLINA AOSTA

Vprašanje obstoja in zaščite narodne manjšine je skoraj 
najbolje rešeno v deželi Doline Aosta, kjer se avtonomija, ki jo 
je treba podeliti manjšini, istoveti z avtonomijo dežele, ki za
jema celotno manjšino.

Pravica francoskih prebivalcev dežele do uporabe materi
nega jezika, je poudarjena v členih 38 in 39 deželnega statuta

Člen 38 izenačuje francoski jezik, kot jezik manjšine, z ita
lijanskim, ki je jezik večine, to se pravi, da se lahko vsi javni 
akti izdajajo bodisi v italijanščini, bodisi v francoščini, razen 
aktov, ki jih izdajajo sodne oblasti, ker le-ti moralo nujno biti v 
Italijanščini. Isti člen nadalje obvezuje vse državne ustanove, ki 
imajo svoj sedež v deželi, da postavljajo v uradih take funk
cionarje, ki obvladajo poleg italijanskega tudi francoski jezik.

Iz tega jasno sledi, da Francozi iz dežele Doline Aoste, lahko 
uporabljajo svoj jezik v vsakršnih stikih z oblastmi, seveda če 
izrazijo to željo. Nikakor pa ne morejo uporabljati francoskega 
jezika izven ozemlja dežele. Ker deželni statut za Dolino Aoste 
ne govori o ((italijanskih prebivalcih« in '-francoskih prebivalcih, 
dežele lahko tudi italijanski prebivalci uporabljajo — v teoriji — 
francoski jezik v stikih z oblastmi, ker obstaja v deželi popolno 
izenačenje obeh jezikov.

Drugi člen deželnega statuta, ki obvezuje vse prebivalce dežele, 
in ima kot svoj prvenstveni namen zaščito manjšine, je člen 
39, ki določa, da se v vseh šolah, ki so v pristojnosti dežele, 
obvezno poučuje francoski jezik, ter za ta predmet določa enako 
število učnih ur kot za italijanski, kakor tudi, da se nekateri 
predmeti lahko poučujejo v francoščini.

Iz teh uredb, ki v bistvu izenačujejo oba jezika, sledi, da 
gre za očiten primer zaščite manjšine z avtonomijo dežele. Ta 
primer zaščite manjšine izhaja iz dejstva, da so bili odnosi med 
večino in manjšino vedno dobri in slonijo na stoletnem harmo
ničnem sožitju, zaradi česar ni zakonodajalec imel za potrebno, 
da bi to zaščito določil do manjših podrobnosti, ampak se je 
omejil le na načelne izjave ter pustil skupnostima v deželi naj
večjo svobodo odločitve.

JUŽNA TIROLSKA
Mnogo bolj zapleteno pa je urejena zaščita manjšine in 

jezikovna zakonodaja v korist nemške narodne skupnosti na 
Južnem Tirolskem ali v Gornjem Poadižju, oziroma v bocenski 
pokrajini, ki skupno s tridentinsko pokrajino predstavljata v 
italijanski ureditvi izjemo, ker imata pravico izdajati zakone, 
tisto pravico, ki je sicer priznana izključno državi in v manjši 
meri tudi deželam.

Čeprav je jasno, da ima avtonomija Tridenta-Gornjega Po- 
adižja in v njem obeh pokrajin svoj izvor v ustavi in ustavnem 
zakonu — deželnem statutu, pa moramo upoštevati polit: čno- 
zgodovinski dokument: dogovor De Gasperi-Gruber, podpisan v 
Parizu 5. septembra 1946, ki je dobil zakonsko veljavo s pred
sedniškim dekretom z dne 28.11.1947 št. 1430, in s katerim--še 
je Italija obvezala dati ((prebivalcem nemškega jezika bocenske 
pokrajine« ter dvojezičnih občin tridentinske pokrajine terito
rialno in zakonodajno avtonomijo, ter priznati nemški manjšini 
pravico do svobodne uporabe svojega jezika v javnih uradih in 
šolstvu, enakopravno predstavništvo v javnih uradih ter povr
nitev priimkov, ki jih je fašizem popačil, v prvotno nemško 
obliko.

Jasno je, da je ustavodajna skupščina, ko je pripravljala 
statut za deželo Trident-Gomje Poadižje imela pred očmi ta 
dogovor glede zaščite nemške manjšine.

Drugi člen posebnega statuta, ko ponavlja ustavna načela, 
v svojem drugem členu priznava enakost pravic vsem prebival
cem, katerega koli jezika ter poudarja, da je treba zavarovati 
etnične in kulturne posebnosti vseh ((jezikovnih skupin« v de
želi. Izvršilni predsedniški dekret iz dne 30. junija 1951 štev. 574, 
člen 69 pravi, da so v bocenski pokrajini tri jezikovne skup
nosti, in sicer italijanska, nemška in ladinska. Zaradi poeno
stavitve jezikovne zakonodaje je člen 3 statuta pridružil bocen
ski pokrajini tiste občine tridentinske pokrajine, v katerih živijo 
prebivalci nemškega jezika.

Člen 15 statuta pa zagotavlja nemškim dijakom pravico 
šolanja v materinem jeziku in do učiteljev iste narodnosti; 
dalje, da je v teh šolah poučevanje italijanščine obvezno s 
strani učiteljev italijanske narodnosti. Na šolskem skrbništvu 
bocenske pokrajine pa mora biti namestnik šolskega skrbnika 
nemške narodnosti. Ta narodnost mora biti tudi enakopravno 
zastopana v vseh komisijah skrbništva.

Druga posebnost tega statuta je člen 24, ki določa dvoletno 
«rotacijo» predsednikov in podpredsednikov deželnega ter po
krajinskega sveta v Bocnu, tako da morata biti v dveletju, ko 
sta predsednik deželnega sveta italijanske narodnosti in pod
predsednik nemške, predsednik pokrajinskega sveta Bočna nem
ške in podpredsednik italijanske narodnosti in obratno. Glede 
drugih organov dežele pa člen 30 določa, da mora sestava dežel
ne vlade ustrezati razmerju jezikovnih skupin zastopanih v 
deželnem svetu. Isto velja seveda tudi za bocenski pokrajinski 
odbor.

Druge določbe statuta pa ugotavljajo dvojezično izdajanje 
uradnega vestnika dežele, toda v primeru nejasnosti v inter
pretaciji raznih zakonov, je pravnomočen italijanski tekst. Tudi 
razne deželne in pokrajinske zakone ter uredbe je mogoče izpod
bijati pred ustavnim sodiščem, če kršijo princip enakosti obeh 
jezikovnih skupnosti (členi 50, 51 in 82). Člen 54 pa določa, da 
morajo vsi javni uradi bocenske pokrajine imeti takšno notra
njo ureditev, ki bo zagotavljala enakopravno predstavništvo 
obeh jezikovnih skupnosti.

Najvažnejši člen glede uporabe nemškega jezika je člen 84, 
ki poudarja, da je zagotovljena prosta raba nemškega jezika v 
javnem življenju kolikor to določajo statut in posebni zakoni 
republike, čeprav ostaja, italijanščina uradni jezik dežele. Iz 
teh določil sledi, da je država edini pristojni zakonodajalec 
glede uporabe nemškega jezika. Ta člen tudi odpravlja vse 
prejšnje zakone, ki na kakršenkoli način omejujejo uporabo 
nemškega jezika.

Nemški jezik lahko uporabljajo ((državljani nemškega jezika 
bocenske pokrajine« (člen 85) v odnosih z organi in uradi javne 
uprave, ki so pristojni v bocenski pokrajini ali imajo deželno 
pristojnost.

Prav tako je obvezna uporaba nemškega jezika na sejah 
predstavniških organov dežele, bocenske pokrajine ter krajevnih 
ustanov Hkrati na so dolžni uporabljati v pismenih in ustnih 
stikih s sTraSai* njihov materin jezik. V uradnem dopisova
nju je treba uporabiti jezik naslovljenca, v primeru nejasnosU 
glede narodne pripadnosti naslovljenca, pa mora biti po dolo
čilih izvršilnega dekreta št. 574, čl. 71 dopis dvojezičen.

Deželni statut določa med drugim obvezno dvojezično po

imenovanje ulic in krajev v bocenski pokrajini, tam pa, kjer 
živi ladinska manjšina, mora biti to poimenovanje trojezično. 
Ladinci imajo zagotovljeno pravico do poučevapja v osnovnih 
šolah svojega jezika, kakor tudi splošno zagotovitev glede ohra
nitve svojih tradicij in kulture (člen 87).

Tukaj je treba poudariti, da ladinski jezik v javnem živ
ljenju ne uživa iste enakopravnosti kot nemški, ampak so dolo
čena samo jamstva za ohranitev tega «narečja». kot označuje 
ladinščino večina italijanskih jezikoslovcev in zgodovinarjev.

FURLANI JA-jtl LIJSKA KRAJINA
V nasprotju z ostalima dvema deželnima statutoma pa de

želni statut za Furlanijo-Julijsko krajino ne vsebuje kakšnih 
posebnih določil glede zaščite slovenske manjšine in njenega 
jezika, če izvzamemo programatski člen 3, ki zagotavlja ((ena
kost pravic in ravnanja vsem državljanom, katerekoli jezikovne 
skupnosti ter zavarovanje zadevnih etničnih in kulturnih tra
dicij«. Ta člen v bistvu ponavlja člen 3 ustave, o katerem pa 
večina italijanskih pravnikov kakor tudi ustavno sodišče trdi, 
da ne priznava pravice do uporabe lastnega jezika, ampak da 
izključno prepoveduje diskriminacijo zasebnikov, če uporabljajo 
v zasebnih odnosih kak drug jezik, ki ni italijanski.

Seveda pa nejasnost člena 3 deželnega statuta za Furlanijo- 
Julijsko-krajino ne rešuje italijanske vlade obveznosti, da pri
zna slovenski etnični skupnosti, ki živi v tej deželi, zaščito in 
vse pravice. Tudi če izvzamemo londonski memorandum, ki ima 
po mnenju večine italijanskih pravnikov izključno mednarodni 
značaj ter da ni veljaven na ozemlju države, ker ni bil ratifi
ciran z zakonom, pa obstaja obveznost po členu 6 ustave, ki 
določa zaščito manjšin.

Nekakšna oblika zaščite slovenske manjšine v deželi se lah
ko vidi v prvem odstavku člena 10 deželnega statuta, po kate
rem lahko država prepušča občinam določene administrativne 
funkcije. Ker so v deželi nekatere občine, ki imajo slovensko 
večino, se lahko trdi, da v nekem smislu ta člen statuta ščiti 
slovensko manjšino.

V statutu je še neki člen, ki se sicer posredno tiče manj
šine v deželi, in to je člen 4, točka 14, ki dodeljuje deželi zako
nodajno oblast na področju kulturnih ustanov, knjižnic in mu
zejev. In prav <v zvezi s to svojo zakonodajno avtonomijo, mora 
dežela, če hoče, sklicujoč se na člen 3 statuta, izdajati norme 
v korist manjšine. IGOR KOSMINA

(članek je bil namenjen naši jutrišnji jubilejni številki, ker pa 
je bil jubilejni del že zaključen, ga objavljamo danes).

Nekaj misli
o slovenskem pomorskem problemu
Problem morja je našel pri Slo

vencih svoje odmeve najprej v 
ljudski pesmi. Ko smo stopili v 
obdobje narodnega preporoda, pa 
je začel slovenske izobražence do
besedno vznemirjati. V naših sta
rih časnikih, zlasti tržaških, ni 
manjkalo tožb v tej zadevi. Vrsti
le so se druga za drugo ugoto
vitve odnosa med pomorstvom in 
narodom, ki živi ob morju ali v 
njegovem bližnjem zaledju, čeprav 
Slovenci nismo o vseh teh vpra
šanjih napisali debelih knjig, pa 
je bilo tisto drobno pisanje ven
darle globoko občuteno. Ne bo 
napak, če si tokrat prikličemo v 
spomin vsaj drobec naše razvojne 
poti in v tem okviru orišemo ne
kaj truda, ki so ga Slovenci vla
gali v probleme pomorstva.

POD AVSTRO-OGRSKO

V močnejšo razvojno fazo je sto
pil naš preporod v Napoleonovih 
časih. Takrat je Valentin Vodnik 
rad pisal o slovenskih gospodar
skih in političnih vprašanjih in 
vmes vpletal tudi problem morja. 
Celo v pesmi je poudaril, da žive 
Slovenci tudi od morja. Sledili 
so za njim še drugi književniki: 
Cigler, Prešeren itd. Kasneje sta 
pela o morju zlasti Anton Aškerc 
in Igo Gruden. Naša književnost 
ni mogla mimo morja. Morje je 
postalo eden od njenih pomemb
nih vsebinskih elementov. Tako je 
bilo tudi v politični dejavnosti.

Tržaški »Primorec« (1867-1869) je 
bil prvi slovenski časnik, ki je 
dokaj sistematično obdeloval pro
bleme slovenskega pomorstva. Po
tlej je bilo v našem periodičnem 
tisku takega gradiva vedno več.

Kaj je pod Avstro-Ogrsko v 
zvezi z morjem Slovence najbolj 
mučilo? Pouk na tržaški navtični 
in pomorski akademiji se je vršil 
v italijanščini. Tu so od tujih je
zikov poučevali angleščino, gršči
no itd., nikdar pa slovenščine ali 
srbo-hrvaščine. Logični zaključek 
naj bi bil, da so bile to za Du
naj pač preventivne mere, da si 
Slovenci ne bi vzgojili pomorskih 
strokovnjakov. To je bila zares 
lepa skrb za slovenski narod.

Nekdanja tržaška ((Edinost« 
(1876-1928) je od vseh slovenskih 
časnikov najbolj budno sledila 
problemom pomorstva. Po eni 
strani Jo Je močno vznemirjalo 
priseljevanje ljudi iz Italije (pisa
lu je n.pr., da je bilo leta 1913 v 
Trstu... 42.000 Italijanov iz kralje
stva!), po drugi strani pa je pra
vilno opažala, da postajajo Slo
venci kakor tudi Italijani žrtev 
avstrijskega imperializma.

Tako naletimo na tale zanimiv 
podatek: «C.kr. pomorska oblast v 
Trstu je — v sporazumu ali brez 
sporazuma z ministrstvom za tr
govino — objavila odredbo, s ka
tero se sprejemajo grški, nemški 
(iz nemškega cesarstva) in itali
janski (iz kraljestva) pomorski ofi
cirji za poveljnike na avstrijskih 
ladjah.« («Edinost», 4.XI.1913, št. 
305). Zatem najdemo v istem listu 
ugotovitev, da primanjkuje pomor
skih častnikov, ker nimajo Slo
venci in Hrvati v Istri in Trstu 
nobene svoje navtične šole. Miš
ljena je bila seveda taka šola, na 
kateri naj bi bil učni jezik slo
venski ali hrvatski.

Razvoj v Trstu, edinem nekda
njem slovenskem izhodišču na mor
je, je tekel vedno bolj v zname

nju najmočnejše pesti. Avstrija je 
tu veliko investirala, toda čigav je 
bil ta denar? V tej zvezi je ((Edi
nost« odgovarjala: «Trst je in osta
ne naš edini pomorski emporij in 
naš najbolj življenjski Interes za
hteva, da se tu avstrijski narodi, 
kolikor je mogoče enako komer
cialno in gospodarsko uveljavijo... 
Trt mora postati vodilni zgled 
za mimo skupno življenje in iskre
no delo vseh avstrijskih naro
dov...« (8.X.1913, št. 279).

Dunaj je nekaj časa dajal pred
nost italijanskemu življu. Ta po
litika pa seveda ni bila iskrena. 
Tako je počel, ker so mu to na
rekovale koristi. Čakal je ugodne
ga trenutka, da bi se otresel enih 
in drugih. Zdi se, da je tržaška 
«Edinost» to razumela, ko je na
pisala: »Cernu germanizacija naše 
plovbe? Edinole zato, da bi se 
nemštvo razpaslo tudi po naši 
plovbi, zato, da bi izrinili iz nje 
tudi nas jugoslovanske in itali
janske pomorce, ki živimo ob 
morju in od morja. Navtični pouk 
naj se ponemči! S štipendijami in 
podporami hoče grof Attems pri
vabiti nemško mladino v navtič
ne šole, dajati ji hoče prednost, 
ker «zna nemško«, prednost, da 
bi zasedla mesta, ki gredo nam 
na naših domovinskih tleh ob mor
ju; naša mladina, naši ljudje, na- 
š: pomorščaki, ki so nosili sloves 
najneustrašenejšega mornarja ši
rom vsega sveta, pa naj gredo iz 
svoje domovine s trebuhom za 
kruhom v daljno tujino, ker ne 
znajo nemško, ker ne znajo jezi
ka, ki ga nikdar niso in ga ne 
bodo nikdar potrebovali v svoji 
mornariški službi.« (14.X.1917, št. 
20l:). Ta citat je iz članka, ki je

Jugoslovanski bataljon «Stalingrad» 
v garibaldinski diviziji «Marche»

Vrstijo se napadi na Nemce in fašiste - Oviranje del za «Gotsko linijo» - Prihod 
3 zavezniške vojske in odhod Jugoslovanov z II. prekomorsko na domača bojišča
Vrstili so se napadi v okolici 

Cantlana, Piobbioa, Appecchia in 
Urbina. V vsaki,)patrulji je bilo 
najti kakega Jugoslovana. Nemci, 
ki jim je že tako primanjkovalo 
ljudi pri operacijah pod Rimom, 
so pritiskali na fašiste, da bi 
jim zagotovili prevoznost cest. Fa
šistične hajke so se vsakokrat 
končale z neuspehom. Partizan
ske enote so bile že dovolj moč
ne in disciplinirane, da so jih 
lahko odbijale ali pa se jim umak
nile. Partizani so tudi vedeli, za 
kaj se borijo. V tem je bila nji
hova moč.

Slednjič so morali Nemci pri
skočiti na pomoč fašistični voj
ski. Združene nacifašistične sile 
so začele z ofenzivo v pokrajinah 
Ascoli, Macerata in Ancona. Ope
racije so se postopno pomikale 
proti pesarski pokrajini. Dne 25. 
marca zjutraj so dosegle Cantia- 
no. iz zaplenjenih vojaških zem
ljevidov je bilo razvidno, da so 
to področje označili s pripombo 
«Bandengebiet». Za vse zlo je tisk 
krivil najprej Jugoslovane, za nji
mi pa italijanske komuniste. S 
tem udarcem so nameravali za
dušiti nevarno jim vstajo. V na
padu je sodelovalo petsto mož 
bataljona «Lutze» in okoli petsto 
fašistov. Četi «Fastiggi» in «Pisa- 
cane« sta borbo sprejeli. Prejšnji 
večer sta se vkopali na zelo ugod
nih položajih pri Villanu. Napad 
je potekal s treh strani, toda na
ši niso popustili. Vodil jih je ko
maj devetnajstletni Franjo šimac. 
Bitka se je končala z velikim 
neuspehom: Sovražnik je utrpel 
približno osemdeset mrtvih, med
tem ko so imeli naši mrtvega 
le enega in enega ranjenca.

Celo fašistični radio jc moral 
priznati obstoj «močnih komuni
stičnih band« na tem ozemlju. 
Proti večeru istega dne so ita
lijanski in jugoslovanski parti
zani iz čet «Gramsci» in »Stalin, 
grad« pri Frontoneju odbili mo
čan napad- in zajeli celo nekega 
fašističnega kolov jdjo. Prebival
cem pokrajine sta obe bitki še 
sedaj živo v spominu

Po teh operacijah se je na
daljevala že začeta reorganiza
cija v vojaškem ustroju brigade. 
Reorganizirane bataljone so si
stematično porazdelili po ope
rativnih področjih. Peta brigada 
je postala sestavni del divizije 
«Marche», pod poveljstvom špan
skega borca Alessandra Vaiaje. 

'Najmočnejša med jugoslovan
skimi enotami na njenem pod
ročju je bil novi, IV bataljon 
((Stalingrad«, ki mu je povelje
val Milutin Pavleti* — Brko. 
Na podlagi posebnega sporazu
ma s predstavniki AVNOJ bi 
bataljon moral vključiti v svojo 
sestavo vse jugoslovanske bor
ce na področju pesarske pokra
jine, Vendar je do tega prišlo 
šele v začetku julija 1944. Fant
je iz cantianske skupine so bi
li preveč navezani na svoje ita
lijanske tovariše, svoje vloge pa 
zato niso odigrali nič slabše.
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Podvizajte se, ker čas hiti. Novi sti-OVEN (od 21.3. do 204.) Ne bo 

vam lahko s tekmeci. Nepoučeni 
prijatelj vas bo napadel.

BIK (od 21.4. do 20.5.) S pri
memo popustljivostjo boste boli 
uspeli. Vaši načrti ne soglašajo z 
načrti drugih. ___„

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) No
ve odgovornosti vas čakajo. Ne ra
čunajte s srečo pač pa s sposob
nostjo.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Preden 
se za kaj odločite, posvetujte se. 
Preveč ste strogi do bližnjih.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Organizi
rajte delo, da vam bo šlo laže od

rok. Novi čustveni odnosi.
DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ne

prestan napredek se bo nadaljeval. 
Preveč ste nezaupljivi.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Kljub vaši dobri volji, vas nasprot
niki ne marajo. Rešujte komaj do
seženi mir.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.)

ki se bodo poglobili.
STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 

Izogibajte se preveč drznim špeku
lacijam. Nekdo vas bo ostro kriti
ziral.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Živčna razprava brez osnove Ne
prijeten dogodek v ožji družbi.

VODNAR (od 21.1. do 19,2.) Pu
stite stare marnje in glejte raje v 
bodočnost. Prijateljstvo še ni ljube
zen.

RIBI (od 20.2 do 20 3.) V nespo
razumih iščite resnico. Včasih ste 
preveč zahtevni.

Moštvo in poveljniški kadri treh 
Čet v tem bataljonu so bili se
stavljeni izključno iz Jugoslo
vanov.

Borbeno navdušenje po ofen
zivi se je povečalo. Partizani 
so neutrudno napadali ceste in 
železnice, rušili daljnovode ter 
neprestano vznemirjali nacifaši
stične oddelke. Glavna njihova 
naloga je bila, vezati nase čim 
več sovražnikov, da bi jih bilo 
čim manj na bojiščih. Prepreči
ti je bilo treba tudi odvažanje 
hrane zanje. »Stalingrajci« in 
del I. bataljona so 11. aprila za
sedli Apecchio ob cesti št. 257. 
Razorožili so karabinjerje. Pre
bivalstvu so razdelili 360 ton pše
nice iz pokrajinskega silosa. Dne 
12. aprila so Poldo, Lojze in To
ne Gačnik ter Francesco Ju- 
miati iz čete »Giannetto Dimi« 
razorožili na cesti št. 257 polici
ste iz Rima. Pod tovorom tubar 
so se nato odpeljali v mestece 
Acqualagno ob križišču s ce
sto št. 3. V kinu so presenetili 
del fašistične posadke, iz kara
binjerske postaje pa so pospra
vili vse, kar se je odnesti dalo. 
Odprli so žitni silos z nad 300 
tonami pšenice. Jugoslovanski 
partizani so vodili tudi akcijo v 
San Benedettu pri Gubbiu in V 
Serravalle di Carda. V obeh 
krajih so odprli žitna silosa. 28. 
aprila je skupina borcev iz »Sta
lingrada« in Marijevega II. ba
taljona napadla nemŠKo posad
ko v Piandimeletu, ki je nad
zorovala utrjevalna dela na 
«GotsKi liniji«. Presenečenim 
Švabom so pobrali vse, od orož
ja do konj. Prvi je vdrl v 
postojanko sam Pavle Pavlovič- 

Prvega maja je brigada pre
jela prvo pošiljko pomoči v o- 
rožju, ki so ga odvrgla zavezni
ška letala na dogovorjenem me
stu pri vasi Serravalle. Z novim 
eksplozivom se je začelo rušenje 
mostov. Toda poveljstvo je zve
delo, da Nemci pripravljajo ve
liko ofenzivo. Težišče partizan
skih napadov bi se moralo iz te
ga razloga pomakniti proti se
verozahodu, h »Gotski liniji«, ka
mor sta bila poslana 11. bata
ljon in »Stalingrad«. Štiri čete 
cantianskega bataljona in Pani- 
chijev odred so dobili nalogo, da 
pritegnejo pozornost sovražnika 
na svoje področje. V okviru teh 
operacij je bil 5. maja izvršen 
napad na mesto Cagli. Med pro
stovoljci za najtežjo nalogfc pri 
vdoru so bili jugoslovanski bor
ci.

Dva dni kasneje se je začela 
ofenziva. Partizanske enote so 
se porazdrobile in načrtno umak- 
nike, vmes pa nadlegovale Nem
ce in fašiste. Drugi bataljon, na 
ozemlju med cesto št. 257, Urbi- 
nom in «Gotsko linijo« je ostal 
na svojem področju. Z njim je 
bil celotni bataljon «Stalingrad». 
Nekaj njihovih vodov je 12, ma
ja srečno prineslo dodeljeno jim 
zavezniško orožje. Drugi bata
ljon je 19. maja sprejel fron
talno borbo pri jezeru Scaloc- 
chie nad Apecchiom. Bitka' le 
trajala ves dan. Odločilno vlogo 
so odigrali «Stalingrajci», ki so 
n« pobočju Monte dei Sospiri 
preprečili sovražnikov prodor.

Sovražnik je uvidel, da so 
njegov; napori zaman. V nekem 
dokumentu kvesture je rečeno, 
da je bil izid bitke neuspešen, ker 
je nasprotnik reagiral s težkim 
avtomatskim orožjem. Naši bor
ci niso nikdar imeli niti ene
ga minometalca, pač pa so ta
krat streljali s tremi težkimi 
strojnicami, ki so jih Dobrali v 
P andimelotu. pG tej ofonz vi so 
partizani imeli mir. Prispele so 
nadaljnje pošiljke orožja. Dru

gi in tretji bataljon ter »Stalin
grad« so tedaj posvetili največ 
naporov «Gotski liniji«. Na no
tranjem odseku so praktično o- 
nemogočili vsako utrjevanje. V 
tem je tudi ena največjih za
slug V. brigade «Pesaro», saj se 
Nemci v avgustu niso mogli u- 
preti zaveznikom na tem pod
ročju. Ustavili so se šele na 
novih položajih te linije na 
skrajnem severu Apeninov. Ta
ko so se Švabi morali odločiti, 
da očistijo vsaj ta predel. Dne,
4, junija so obkolili partizane 
na pogorju Alpi della Luna. V 
napadu je sodelovalo 2000 Nem. 
cev. Po štiriumi bitki in s so
razmerno majhnimi izgubami so 
se partizani prebili skozi obroč. 
Cez nekaj dni so ponovno zdru
žene enote prešle v protinapad.

Prvi bataljon se je 25. maja 
spet zbral pri Cantianu. V tem 
času so Jugoslovani izgubili dr. 
Batriča — ulato-iča, dr. Radova
na Bulatoviča in «4jura ^ranš- 
ča. Pobili so jih hurati s Tunua- 
tijem pri Cantianu, kjer sta pr
va dva pokopana. Medtem so 
Nemci doživeli zlom pri Cassinu.
V največjd naglici so se umikali 
na sever. Partizani so imeli ve
liko dela po vseh cestah. V ne
kaj dneh so razstrelili štirinajst 
mostov. 19. junija so likvidirali 
fašistično postojanko v Cantia
nu. Zasedli vso dolino Chiaserne 
in likvidirali izdajalce.

Pet bataljonov brigade «Pesa- 
ro» je bilo tedaj neprestano n* 
delu. Zavezniki so se bližali in z 
njimi svoboda. Partizan Binot- 
ti iz Pergole je odnesel na pod
ročno poveljstvo angleške arma
de dokumentacijo o »Gotski li
niji«. Vse se je pripravljalo na 
konec.

V začetku julija so Nemci za
čeli zbirati veliko vojsko ob 
vsej «Gpmiki liniji«, od morja do 
Šestina. Hkrati z zasedbo polo
žajev so hoteli pohiteti z utr- 
jevanjem. Partizani so kljub te
mu vztrajno napadali, saj je šlo 
za poslednje napore. Tedaj pa je 
povsem nepričakovano prispel 
ukaz. zavezniškega poveljstva, 
da se morajo vsi partizani u- 
makniti na osvobojeno ozemlje 
vzhodno od Perugie. Brigada 
«Lugli», napadalne terenske sku
pine GAP in SAP se za ukaz 
nista zmenile, toda brigada «Pe- 
saro» se je morala ukloniti. Bri- 
gadno poveljstvo je namreč na- 
meravalo sodelovati z zavezniki 
v okviru ital. prostovoljskih e- 
not do konca vojne. Vsi Jugo
slovani v četah I..in V, bataljo
na so zato dobili nalog, naj se 
takoj vključijo v jug. bataljon.

Dne 8. julija 1944 ob zori ie 
659 mož brigade »Pesaro« kreni
lo iz zbirališča v Col d’Ant;cu. 
Istega dne popoldne so srečno 
prispeli do prvih zavezniških po
ložajev pri Pietralungi. To se je 
zgodilo prav v času, ko ro Nem
ci pregnali Angleže iz Pie*rr>lun- 
ge. Partizani so zasedli del fron
te. V naslednjih dne so opravili 
uspešno zaupane jim naloge, 
kljub temu. da jim Angleži niso 
hoteli dati niti hrane niti stre
liva. Nasprotno, dobili so ukaz, 
da morajo takoj položiti orožje. 
Nekomu pač niso uga;«le idejo, 
ki jih je oživila partizanska bor
ba, Edino bataljon »Stalingrad« 
je dobil dovoljenje za ouhod v 
Rim. Razoroženi ital. tovariši'so 
morali v Assisiiu počakati na o- 
svoboditev Pesara. Mnogo se jih 
je nato vključilo v novo italijan
sko vojsko Nadaljevali so bor
bo za osvoboditev severne Ita
lije.

Naši (razen št’ rih ali net'h) 
so iz baze v Clnee tt« o'š'i v 
Bari, od tam pa so bili poslani

z II. prekomorsko brigado na 
otok Vis, Bataljon je lili ražfbr- 
miran ŠPle tamj^Del tovarišev, 
predvsem Črnogorcev je cdšei 
proti Sandžaku, pretežna veči
na pa je bila vključena v 26. 
dalmatinsko brigado. Mnogo jih 
je padlo v borbi na domačih 
tleh, posebno pa na Pelješcu, 
pri Kaštelih, spodaj pri Mostar
ju. nato še pri Kninu in pii Kla
ni nad Reko. Pred odhodom iz 
Barija so Angleži ali Američa
ni z njihovo pomočjo posneli

dokumentarni film o Titov’h 
partizanih v Jugoslaviji. V fil
mu, ki je zdaj v arhivih televi
zijskega studia Beograd, so tako 
ohranjeni obrazi vseh r.aših to
varišev.

Za njimi je ostal živ spomin 
med italijanskimi soborci in 
vsem prebivalstvom pokrajine 
Pesaro. Naši tamkajšnji prijate
lji so to prepričljivo dokazali 

POLDE VRBOVŠEK
(Nadaljevanje na 6. strani)

bil cenzuriran na treh mestih.
Zaključek vsega tega razmišlja

nja o problemu morja je »Edi
nost« lepo izrazila v naslednjih 
besedah: »To naše morje objema, 
podobno pasu, vso vzhodno obalo, 
kot bi hotelo reči: Jaz sem vaše, 
moje pa so vse vaše dežele! In 
resnične so te besede, kajti naša 
svoboda, naša usoda je odvisna v 
prvi vrsti od posesti morja.# (29. 
VIII.1917, št. 239).

IN PO PRVI TER DRUGI 
SVETOVNI VOJNI?
Prvo obdobje ne potrebuje ko

mentarja. Dovolj Je, če povemo, 
da Je fašistični tisk večkrat po
veličeval tržaško mornarico, ki naj 
bi imela precejšnje zasluge za 
okupacijo Etiopije. Slovenci smo 
bili v tem času popolnoma odri
njeni od morja. Slovenski mladi
nec, ki ga je veselilo morje, je 
moral v oddaljeno Dalmacijo. In 
odhajali so, kajti morje je že od 
nekdaj privlačevalo tudi Slovence.

Po drugi svetovni vojni se je 
položaj korenito spremenil. Slo
venci imamo danes Izhodišče na 
morje, imamo pomorska podjetja, 
pomorske šole itd. Vse to je prav 
v bližini Trsta, kjer bi bilo naše 
izhodišče na morje mnogo bolj pri- 
rodno. Politični položaj po svetu 
pa ni bil naklonjen taki rešitvi 
slovenskega pomorskega proble
ma.

Mali narodi imajo neke prav po
sebna lastnosti, ki jih veliki po 
navadi niti ne poznajo. Mali na
rodi se morajo n.pr. v veliko več
ji meri opirati na svoje zavezni
ke; v njihovi zavezniški politiki 
je tudi več stabilnosti; še več: 
imajo celo prirodne zaveznike, ki 
jih veliki sploh ne poznajo. Od 
tod pri malih narodih tudi večja 
skrb za svoje posamezne člene 

Tu se zdaj kar vsiljuje vpraša
nje odnosov med Slovenci, ki ži
vijo na Koprskem, ter tistimi, ki 
živijo zlasti v Trstu in okolici. 
Eden od velikih skupnih interesov 
naj bi bila tudi skupna prizade
vanja v pomorstvu. Tu seveda ne 
gre za to, da bi Slovenci kot po
morščaki nadkrilili kogarkoli. Gre 
preprosto za to, da bi svoje go
spodarstvo in kulturo še lepše 
uskladili s prirodo, ki nas tu ob
kroža. Vsaka nasprotna tendenca 
bi pomenila, prepuščati se toko
vom.

Uspehi, ki jih Je že doseglo 
slovensko pomorstvo, so kot na 
dlani. Težko si je zamisliti, da bi 
mogel kdo še zavreti ta tok raz
voja. Nihče si več ne želi, da bi 
se ponovilo staro stanje. Pota bo
do vedno bolj prosta, pametni ra
zum bo ob nadaljnjem napredku 
postopoma odstranil trenja in utrl 
pot trajnemu bratskemu sožitju 
med narodi.

S. V.
(članek je bil namenjen naši ju

trišnji jubilejni številki, Sal pa je 
prispel, ko je bil jubilejni del šte
vilke že zaključen in ga zato ob
javljamo danes).

Koper, ki se razvija v pristaniško mesto, katerega pomorski promet je lani dosegel skoraj 750.000 ton

Radio Trst A
7.00 Koledar; 7.30 Jutranja glas

ba; 11.30 šopek slovenskih; 11.45 
Ameriški motivi; 12.15 Kulturni 
odmevi; 12.40 Za vsakogar nekaj;
13.30 Glasba po željah; 14.45 Tam
buraši; 15.00 «Volan»; 15.30 Orke
stri; 15.55 Pesmi; 16.30 Koncert; 
17.00 Zborovsko petje; 17.30 Od
daja za najmlajše; 17.55 Kalejdo
skop; 18.30 Jazz; 19.00 Bjelinski: 
«Gitanjali»; 19.30 Orkestri; 20.45 
Zbor Slov. filharmonije; 21.00 Za 
smeh in dobro voljo; 21.30 Ples;
22.30 Bergov koncert za violino in 
orkester; 22.55 Vrtiljak motivov.

12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran; 
13.15 Operetni program; 13.35 B. 
Martin: «Di la del confine«; 13.45 
Orkester.

Koper
7.15 Jutranja glasba; 8.00 Vaughn, 

Gleason in Nero; 12.00 in 12.55 
Glasba po željah; 13.40 Za pri
jetno razpoloženje; 14.00 Popev
ke; 15.00 Koncert; 15.40 Kulturni 
zapiski; 15.50 L. Petrovič; 16.00 
Izbrali ste; 16.35 Album klasikov;
17.00 Dogodki In odmevi; 17.15 
Popevke; 17.40 Jazz: 18.00 Prenos 
RL; 19.00 Fausto Cigliano; 19.30 
Prenos RL; 22.15 Plesna glasba.

Nacionalni program
8.30 Jutranji pozdrav; 9.10 Stra

ni iz albuma; 9.45 Popevke; 10.00 
Bellini ih Verdi; 10.30 Sola; 11.00 
Sprehod skozi čas; 11.15 Ital. ple
si; 11.30 Paganinijeve skladbe; 
1145 Skladbe za godala; 13.15 
Giro dTtalia; 13.30 Večni motivi;
14.00 Kronike; 14.55 Vreme na
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morjih; 15.15 Umetnost; 15.30 Ju
trišnji šport; 15.50 Oddaja za bol
nike; 17.25 Izžrebanje loterije;
17.30 Komorna glasba; 20.25 G. F. 
Luži: «Tutto un’amore»; 21.25 Ital. 
melodije; 22.00 Spomini stoletni
ka; 22.30 «New York — 65».

II. program
8.00 Jutranja glasba; 9.35 Pisan 

spored; 10.35 Nove pesmi; 12.00 
Orkestri; 12.20 Operna glasba; 
14.00 Pevci; 14.45 Glasbeni koti
ček; 15.35 Orkestri; 16.50 Glas
beni spored; 17.35 Izžrebanje lo
terije; 17.55 Plesna glasba; 18.35 
Konjske dirke; 18.40 Vaši izbran
ci; 19.50 Giro dTtalia; 20.05 Ve
čer v Benetkah; 21.00 Popevke; 
21.40 Znanstvena oddaja.

III. program
18.30 Gledališki pregled; 18.45 

Couperinove skladbe; 19.30 Kon
cert; 20.40 Locatellijeve skladbe; 
21.20 Pesniki in 1. svetovna vojna;
21.30 Konoert.

Slovenija
8.05 Vokalni ansambli; 8.25 Me

lodije; 8.55 šola; 9.25 Mladi glas-

Okvare na televizorju?

Hadio TREVISAN
UL. S. N IDOLU’ 21 

vam s tehniki, ki so speciali
zirani za vse nacionalne ln 
tuje znamke, zagotavlja ta
kojšnje ln temeljito popravilo 
1' E L E * O N št. 726-276

beniki; 9.45 Zabavni orkester;
10.15 Glasbeni sejem; 11.00 Turi
stični napotki; 11.15 Nimaš pred
nosti!; 12.05 Kmetijski nasveti;
12.15 Okrogle; 12.30 S. šantel, Z. 
Ciglič in L. M. Škerjanc; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.05 Iz jug. 
oper; 15.30 Fantje iz Praprotna 
in «France Prešeren«; 16.00 Vsak 
dan za vas; 17.35 Jug. pesmi in 
plesi; 18.00 Aktualnosti; 18.15 Iz
ložbeno okno; 18.45 S knjižnega 
trga; 19.05 Glasbene razglednice;
20.00 V soboto zvečer; 22.10 Od
daja za izseljence; 23.05 Za konec 
tedna.

Ital. televizija
8.30 Sola; 15.00 Prenos šport

nega dogodka in Giro dTtalia;
18.00 Spored za najmlajše; 19.00 
Dnevnik in izžrebanje loterije;
19.15 V parlamentu; i9.55 šport;
20.30 Dnevnik; 21.00 Glasbeni spo
red; 22.15 20 let antifašizma; 23.00 
Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 Aktualnosti;

22.15 Avtomobilizem; 23.00 Gub- 
bio; dirka s svečami, ob koncu 
športne vesti.

Jug. televizija
17.40 Kijukčeva teta — lutke; 

18.05 Glasbena oddaja; 18.25 Ob
zornik; 18.45 Ime in priimek — 
mladinska Igra; 19.30 Vsako so
boto; 19 45 Cikcak; 20 00 Dnevnik;
20.30 Jazz scena, 20.40 S kamero 
po Svetu; 21.10 Druga plat meda
lje — humor; 22.00 Hitchcock vam 
predstavlja — film; 22 50 Ob
zornik.
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vreme včeraj: najvišja temperatu
ra 21.8, najnižja 13.8, ob 19. url 
20.2, zračni tlak 1015.9 stanoviten, 
vlaga 50 odst., nebo jasno, morje 
mirno, temperatura morja 17.4 sto
pinje. Tržaški dnevnik Danes, SOBOTA, 15. maja

Zofija
Sonce vzide ob 4.35 in zatone ob 
19.29. Dolžina dneva 14.54. Luna 
vzide ob 19.35 in zatone ob 4.39 

Jutri, NEDELJA, 16. maja 
Janez Nep

PO DVEH TEDNIH IZČRPNE RAZPRAVE

Deželni svet odobril proračun za 1965 
z 31 glasovi demokristjanov, PSDI in PRI
Proti proračunu so glasovali komunisti, svetovalec PSIUP, liberalci in misovci, socialisti pa 

so se vzdržali ■ Glasovalne izjave vodij svetovalskih skupin in izjava dr. Berzantija
Včeraj se je v deželnem svetu 

zaključila razprava o .proračunu, 
ki je trajala dva tedna, medtem 
ko se je že več tednov prej u- 
kvanjala z njim prva komisija de
želnega sveta. Za proračun je 
glasovalo 31 svetovalcev (demo
kristjani, socialdemokrati in re
publikanec) ; pcroti 16 svetovalcev 
(komunisti, liberalci, misovci in 
svetovalec PSIUP); socialisti, pet 
po Številu, pa so se vzdržali. Sve
tovalec Slovenske skupnosti dr. 
fikerk .pa je bil odsoten.

V začetku včerajšnje seje so 
izglasovali še 17 preostalih členov 
zakona o proračunu, nakar so na
čelniki skupin dali glasovalne iz
jave, v katerih so ponovno pribi
li stališča svojih strank do pro
računske politike deželnega odbo
ra.

Plrvi je spregovoril misovec 
Gefter-Wondrich, ki je z enim 
stavkom lakonično izjavil, da bo 
njegova skupina glasovala proti 
proračunu.

Zatem je dal glasovalno izjavo 
za PSI dr. Giacometti. Dejal je, 
da je bila vsa razprava o prora
čunu pretežno politična, kar je 
tudi razumljivo, ter da se je su
kala predvsem okoli teme levega 
centra v vsedržavnem in krajev
nem merilu. Poudaril je, da se 
je politični razgovor med večino 
in PSI okrepil in da vsebuje raz
ne pozitivne plati, pri čemer i- 
majo odločilno važnost izkušnje 
skupnega dela v deželnem okvi
ru v teh poslednjih mesecih. 
Skupno s političnimi razmerami 
v deželi je to prispevalo k ustva
ritvi novih perspektiv. Pri tem 
je dr. Giacometti omenil sestavo 
odborov levega centra v skoraj 
vseh občinah, kjer so volili s 
proporcionalnim sistemom. Kljub 
vsem težavam pa je tudi levi 
center v vsedržavnem merilu po
kazal upravičenost svojega obsto
ja. Poleg tega pa je odpadlo tudi 
z obeh strani mnogo razlogov za 
nezaupanje. Zatem je dr. Giaco
metti polemiziral s komunisti in 
dejal, da je bila glavna teža nji
hove kritike obrnjena prav pro
ti njim. Nato je dejal, da so so
cialisti prepričani, da se borijo 
za vse zatirane in ponižane ter 
za delovne ljudi v naii deželi. 
Pri tem radi sprejemajo lojalne 
in konstruktivne kritike.

Zatem je dr. Giacometti orisal 
stališče PSI do proračuna in o- 
menil bodočo politiko nasproti 
večini. Čeprav se niso socialisti 
udeležili izdelave političnih smer
nic odbora; čeprav nahajajo v 
teh smernicah razne vrzeli in po
manjkljivosti, ki ne dopuščajo o- 
predelitve levega centra, ker ni 
udeležen v odboru PSI; čeprav ni 
v programatičnem deželnem načr
tu jasnih omemb o posegu na 
urbanistični sektor in smernic za 
reševanje vprašanja drugih podro
čij in čeprav obstajajo še nego
tovosti v zvezi z ustanovo za 
razvoj kmetijstva, ne morejo so
cialisti mimo dejstva, da je vse
državna gospodarska kriza vpli
vala tudi na našo deželo, ki se 
je morala vključiti v široki o- 
kvir usklajene programatične ak
cije, ki jo vsebuje vsedržavni pet
letni načrt. Zato tudi ni ta bilan
ca zgolj upravnega značaja. K te
mu je treba dodati zaključne iz
jave predsednika Berzantija in 
sprejetje nekaterih socialističnih 
resolucij v zvezi z vprašanji, ki 
jih obravnava proračun. Zato je 
prišla socialistična skupina do so
glasnega sklepa, da se vzdrži gla
sovanja o proračunu, a da pripi
še temu vzdržanju pomen »po
tencialne pozitivnosti*. Poten
cialnost se nanaša na to, kar se 
bo lahko še razvilo in kar je 
nujno odvisno od politične akci
je in volje ter bodočih progra- 
matičnih in zakonodajnih ures
ničenj večine v okviru nove dia
lektike, ki ne bo vsebovala ne
zaupanja, integralizma in maksi- 
malizma.

• Socialisti izražamo lojalno in 
jasno svoja stališča in smo pri
pravljeni sprejeti svoje obvezno, 
sti. Socialistična svetovalska sku
pina noče izražati s tem le svoje 
privrženosti politiki levega centra, 
ali upoštevati začasno dogajanje, 
marveč misli pri tem na zgodovin
sko srečanje socialističnih sil s ka
toliškimi«, je dejal Giacometti.

Zatem je spregovoril liberalec 
Morpurgo, ki je poudaril, da je 
deželni odbor izrazil pripravljenost, 
da sprejme v svoje okrilje tudi so
cialiste, ki vodijo v deželi ln drža
vi dvolično politiko. To pa Je zelo 
nevarno za italijansko demokracijo, 
saj se z levim centrom krepijo le 
komunisti. Demokristjani so zavr
nili vse popravke k proračunu, 
čimer so pokazali ves svoj integra- 
lizem. Morpurgo Je še dejal, da ni 
res. da hočejo voditi liberalci za
pečkarsko politiko. V resnici ravno 
demokristjani razpršujejo proračun
ska sredstva, da bi zadovoljili razne 
skupine in kraje v volilne namene.

Zatem Je na kratko spregovoril 
prof. Cumbat (PRI), ki Je rekel, 
da bo glasoval za proračun. Bettoli 
(PSIUP) je zatem na kratko pole
miziral s socialistom Giacometti 
Jem zaradi nekaterih njegovih iz
razov o PSIUP v njegovi izjavi. 
Dejal je, da bo glasoval proti pro
računu. V imenu PSDI je podal 
glasovalno izjavo prof. Renato Ber- 
toli. Rekel je, da Je njegova sku
pina popolnoma zadovoljna s pro
računom, ki je prvi ln konkretni 
izraz politične volje večine, katera 
je popolnoma spoštovala domenje 
ni program. Odbor izvaja program, 
ki dopolnjuje državnega in ki bo 
pomagal deželi rešiti njena osnov 
na vprašanja. Izrekel je upanje, 
da bodo v prihodnosti korakali 
skupno s PSDI in KD tudi socia
listi in republikanci.

V imenu KPI je dal glasovalno 
Izjavo Bacicchl. Rekel je, da zavza
mejo komunisti proti tej večini in 
temu programu brez vsakega okle
vanja opozicijsko stališče. Negativ
na ocena velja tudi politični for
muli sedanje večine, kakor tudi 
večine, ki jo želijo demokristjani, 
socialdemokrati in socialisti za pri
hodnost, t.j. z vstopom socialistov 
v odbor. Za ta vstop se je izrekel

tudi predsednik Berzanti, potem ko 
so svetovalci PSI izrekli o proraču
nu pozitivno oceno ter izjavili, da 
pomeni njihovo vzdrževanje prav
zaprav posredno podporo proraču
nu. Kar se tiče razporeditve poli
tičnih sil, ostajajo na levi sedanje
ga odbora samo KPI in PSIUP.

Bacicchl je dejal, da se politični 
program večine ne razlikuje od 
domenjenega programa v prete
klem juniju ter da pomeni v neka
terih pogledih celo korak nazaj, in 
sicer glede ustanove za kmetijski 
razvoj in vprašanja javnih prevo
zov. Komunisti tudi menijo, da se 
ni spremenilo besedišče, ki ga upo
rabljajo demokristjani v razpravi. 
Kar se tiče srečanja katoliških in 
marksističnih sil, o katerem govo
re socialisti, ne gre za nedavno od
kritje. Do tega srečanja je prišlo 
že med odporniškim gibanjem. Ba- 
cicchi je dejal, da žive v strankah 
levega centra zmerne in nazadnja
ške sile skupno z naprednimi, ki 
hočejo obnovo. Toda v sedanjem 
levem centru se krepijo ravno na
zadnjaške sile, kar se zrcali v pro
gramu odbora. Za uresničenje res
nične politike levega centra in za 
obnovo Je potrebna enotnost vseh 
naprednih sil, pri čemer se ne sme 
izključiti KPI. To ne pomeni, da 
želi stopiti KPI v kak odbor. Med 
množicami vedno bolj narašča kri
tika proti sedanjemu levemu cen
tru in zahteva, da se mu napravi 
povsod konec. Le tako bo lahko pri
šlo do pravega razčiščenja. Prora
čun, ki ga bo večina odobrila, ne 
uresničuje upov ljudstva. Komuni
sti so hoteli, da bo proračun dru
gačen in zato so predlagali tudi 
svoje popravke. Komunisti so hote
li s svojimi popravki drugače upo
rabiti tri milijarde, namenjene za
vodu za srednjeročni kredit v Vid
mu ln zavodu za zemljiški kredit 
v Gorici, ter hoteli, da se ta denar 
uporabi v višini ene milijarde za 
kredite mali in srednji industriji, 
obrti in gradbeništvu, ostala vsota 
pa za socialne namene, da se Izbolj
ša položaj najbolj prizadetih slo
jev prebivalstva. Tudi v okviru po
stavk, namenjenih kmetijstvu, so 
hoteli komunisti doseči le to, da 
se podpre razvoj in ustvarjanje 
malih kmetij. Iz vseh teh razlogov 
Izvira negativni glas KPI, ki meni, 
da je možna alternativa programu, 
katerega je napovedal predsednik 
Berzanti. Komunisti so tudi v opo
ziciji, ker verjamejo v možnosti 
drugačne razvrstitve političnih sil, 
ki bi lahko uresničile drugačen 
program.

Zadnji je spregovoril vodja sku
pine KD Mlzzau, ki Je dal zelo po
lemično izjavo proti komunistom 
in rekel, da imajo «razdtralne ci
lje«. To je seveda ogorčilo skupi
no komunističnih svetovalcev, ki 
so zapustili iz protesta dvorano.

Mizzau Je rekel, da je proračun 
vključen v perspektivo načrtova
nja. Rekel je, da je prepričan, da 
bc prišlo v okviru te politike do 
zanimivih srečanj z drugimi poli
tičnimi silami. To je tudi obvez-

perju In poročevalcu manjšine Si- 
škovlču. Potek razprave in zaključ
no glasovanje sta v veliko zado
voljstvo odboru. Se posebno je od
bor zadovoljen, da sta za proračun 
glasovali ali se glasovanja vzdržali 
skupini, ki ne pripadata večini. Ta
ko bo lahko začela dežela stvarno 
delovati. Proračun predvideva nam
reč 23 milijard naložb v produktiv
ne sektorje in za izboljšanje so
cialnih služb. Sedaj bosta morala 
svet In odbor v teku leta odobriti 
vse zakonske ukrepe, ki so potreb
ni za praktično uporabo postavk, 
ki so vpisane v bilanco. Spodbudne 
besede predsednika republike In u- 
pravičena pričakovanja prebivalst
va dežele nalagajo odboru dolž
nost za okrepitev in razvoj popol
ne deželne avtonomije.

ZA POSPEŠITEV GOSPODARSKIH IN TRGOVSKIH STIKOV

Gospodarsko odposlanstvo SZ 
pride konec meseca v Trst

nost, ki je temelj politike levega 
centra. Proračun zato nima začas
nega značaja ukrepov proti krizi 
ter predstavlja začetek politike na-, 
črtovanja, ki se bo tikala predvsem 
struktur naše gospodarske in so
cialne stvarnosti. Proračun pomeni 
program za gospodarski razvoj, 
hkrati tudi sredstvo za obnovo.
Pri tem ne bodo demokristjani ni
koli zahtevali sodelovanje komuni
stov. Zatem je Mizzau omenil po
pravke, ki so jih predlagali komu
nisti, ter rekel, da jemljejo demo
kristjani na znanje zanimivo sta
lišče socialistične skupine.

V zvezi z odc|'ritvijo proračuna 
je dal predsednik Berzanti Izjavo, 
v kateri se je zahvalil vsem sve 
tovalcem, ki so posegli v debato, 
zlasti pa poročevalcu večine Stop

S SINOČNJE SEJE TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Letošnji proračun tržaške občine 
beleži zmanjšanje primanjkljaja

Primanjkljaj znaša 3 milijarde lir 765 milijonov in je za 671 milijonov 
manjši kot lani - Mahinacije KD okrog tržaškega Stalnega gledališča

Dosedanje trgovinsko sodelovanje med Trstom in Sovjetsko zvezo je bilo precej skromno
ko je količina blaga, ki so ga v 
Trstu vkrcali za Sovjetsko zvezo, 
dosegla 387.462 stotov, od tega pa 
je bilo največ sladkorja, premo-

Konec meseca bo v naše mesto 
dopotovalo odposlanstvo gospodar
skih izvedencev iz Sovjetske zve
ze. Sovjetski strokovnjaki bodo 
med svojim bivanjem v Trstu na
vezali vrsto stikov s predstavni
ki krajevne industrije in trgovi
ne. Kakor se je zvedelo, namera
vajo Rusi v bodoče pospešiti go
spodarske in trgovinske stike s 
Trstom, zato naj bi njihov obisk 
ne pomenil samo običajnega^ sre
čanja med operaterji, temveč naj 
bi posegel bolj v globino, kar za
deva možnosti za tesnejše sodelo
vanje med Trstom in ZSSR. Da
nes ni trgovinsko sodelovanje 
med našim pristaniščem in So
vjetsko zvezo posebno ^ razvito. 
Lansko leto so iz te države pri
peljali po morju vsega skupaj 
41.605 stotov blaga, in sicer v 
prvi vrsti železa, tobaka, sadnih 
sirupov im raznih pijač, medtem

Na sinočnji seji občinskega sveta 
je odbornik za proračun dr. Verza 
prečital svoje poročilo o letošnjem 
proračunu tržaške občinske upra
ve. Kot smo že pisali o obračun
skih postavkah, beleži letošnji pro
račun tržaške občine 3 milijarde 
765 milijonov 122.000 lir primanj
kljaja, za katerega bo občinska 
uprava zaprosila za državno kritje.

Odbornik je v svoji obrazložitvi 
poudaril, da je bilo treba pri izde
lavi proračuna uskladiti potrebe 
triletnega programa, ki je bil že 
nakazan, s potrebo, da se Izdatki 
omejijo za najnujnejše potrebe. 
Zato se je skušalo vnesti samo ti
sta predvidevanja, ki so več ali 
manj v skladu s triletnim načrtom, 
ki Imajo bolj trdno osnovo in ki 
ne bodo slonela samo na željah, ki 
pa jih potem ni mogoče uresničiti 
Največje povišanje izdatkov se na
naša na postavko osebja, ker )e s 
1. januarjem letos stopil v velja
vo zakonski odiok o poenotenju 
plač uslužbencev in pokojnin. Od
bornik je izrazil zadovoljstvo, da 
je-državna 'Oblast odobrila 2 mili
jardi lir za kritje dela lanskolet
nega primanjkljaja. Ostali del pri
manjkljaja pa bo krit z najetjem 
posojila. Potem ko je obrazložil po
stavke dohodkov in izdatkov, o ka
terih smo v glavnem že pisali, Je 
omenil, da je odbor sklenil v letoš
njem letu najeti 1 milijardo 714 
milijonov 200.000 lir posojil, od ka
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NA GOSPODARSKEM RAZSTAVIŠČU V UUBLJANI

Danes bodo otvorili 
sejem „ Alpe-Adria “
Na sejmu razstavlja skoraj 200 podjetij iz Slovenije, Hrvat- 

ske, Italije in Avstrije - Obisk deželne delegacije iz Trsta
Danes ob 11. uri bodo na Go-1 ležba v stavki v vseh 50 vrtcih v

spodarskem razstavišču v Ljub
ljani odprli 4. mednarodni sejem 
obmejne blagovne izmenjave »Al
pe Adria*. Na letošnjo razstavo 
se je prijavilo skoraj 200 podje
tij iz Slovenije, Hrvatske, Itali
je in Avstrije, kar znatno prese
ga vsako pričakovanje njenih pri
rediteljev. Vsi prostori obsežne
ga razstavišča so bili oddani, ne
kaj domačih in tujih razstavljav
cev pa se mora zadovoljiti s tem, 
da razstavljajo svoje izdelke m 
proizvode zaradi pomanjkanja po
kritega prostora kar na odprtem. 
Poudarek letošnje prireditve je 
predvsem na vrstah blaga, ki pri
dejo v poštev za široko potroš
njo, zato je sejem zanimiv ne le 
za poslovne ljudi, temveč tudi za 
široko publiko. Dostop na sejmi
šče bo vsak dan od 9. do 19. ure, 
uprava «Alpe Adria* pa je spo
ročila, da bo zadnji dan prire
ditve, to je v nedeljo 24. maja, 
izžrebala med obiskovalci 25 mo
ških in 25 ženskih zapestnih ur 
znamke «A/retta». Uprava jugoslo
vanskih železnic je tudi priznala 
poseben popust za obiskovalce 
sejma.

Otvoritvene slovesnosti se bo
do udeležili tudi generalni vlad
ni komisar za deželo Furlanijo 
Julijsko krajino dr. Mazza, pred
sednik tržaške trgovinske zborni
ce dr. R. Caidassi, občinski od
bornik Venier, predstavniki go- 
riške in videmske trgovinske 
zbornice ter nekaj operaterjev z 
raznih področij.

21. t.m. bo prišlo v okviru sej
ma v Ljubljano tudi številno 
predstavništvo deželne vlade Fur- 
lanije-Julijske krajine s predsed
nikom Berzantijem na čelu.

Stavka učiteljic v otroških 
vrtcih ONAIRC

Učiteljice v otroških vrtcih usta
nove ONAIRC so proglasile dvo
dnevno stavko skupno z vrtnarica
mi iste ustanove v goriški, videm
ski, tridentinski in bocenski po
krajini. Vrtnarice stavkajo zaradi 
skrajno nizkih prejemkov, saj so 
ostali od leta 1962 nespremenjeni, 
medtem ko se je vse podražilo. 
Pred nekaj meseci so sicer julij
ski in tridentinski poslanci pred
ložili dva zakonska osnutka za po
večanje državnega prispevka usta
novi, toda zakladno ministrstvo te
mu nasprotuj«. Včeraj j* bila ud«

mestu in na podeželju popolna. Za. 
radi tega je moralo ostati doma 
nad 1.500 otrok. Danes se stavka 
nadaljuje in vrtce bodo ponovno 
odprli v ponedeljek. Z vrtnaričami 
je solidarno tudi postrežno osebje.

Razgovori o sodelovanju 
civilnih letališč 
v Ljubljani in Ronkah
Včeraj je dopotovala v naše 

mesto skupina strokovnjakov, ki 
jo vodi glavni ravnatelj ljubljan
skega civilnega letališča. Strokov
njaki iz sosedne republike so v 
Trstu stopili v stik s predstavni
ki Konzorcija za julijsko letali
šče ter njegovim predsednikom 
Bartolijem. Gostje so izrazili že
ljo, da bi v bodoče prišlo do so
delovanja med letališčema slo
venske prestolnice in v Ronkah. 
Med obiskom »Julijskega letali
šča* v Ronkah so se slovenski 
gostje še posebej zanimali za raz
voj tega pristajališča v prihodno
sti, ko bodo na njem lahko pri
stajala tudi večja letala v med- 
narodnem prometu.

O VPRAŠANJU SV. MARKA

Tiskovna konferenca 
senatorja Vidalija

Danes ob 11. uri bo na sedežu 
KPI v Ul. Capitolina 3 tiskovna 
konferenca senatorja Vittoria Vi
dalija o vprašanju ladjedelnice 
Sv. Marka v zvezi z razpravo o 
tem vprašanju v senatu.

* * •

Jutri ob 11.30 bo v Ul. Achille 
Grandi v zgornjem delu naselja 
San Sergio javno zborovanje KPI. 
Govoril bo občinski svetovalec 
inž. Antonino Cuffaro o temi 
»Vprašanje ladjedelnice Sv. Mar
ka in mednarodni položaj*.

Od ponedeljka, 17. t.m. dalje, 
bodo imeli uradi tržaškega Avto- 
kluba za občinstvo naslednji ur
nik :

ob delavnikih (razen sobote) od 
8.30 do 12. ure in od 17. do 18.30,

ob sobotah od 8.30 do 11.30.
Urad za javno registracijo av 

tomobilov P.R.A. bo odprt vsak 
dan od 9. do 12. ure.

terih bo šlo 214 milijonov 200.000 
lir za financiranje del Acegata za 
okrepitev voaovuda na področju in
dustrijskega pristanišča. Za nepo
sredne pottobe občinske uprave pa 
ostane ena milijarda In pol za jav
na dela in druge stroške v okviru 
triletnega načrta 

Odbornik je nato poudaril, da Je 
letošnji finančni položaj občine v 
primerjavi z lanskim znatno Duljšt 
iz sledečih razlogov; občina bo le
tos Imela 8S>3 milijonov 304.000 lir 
več rednih dohodkov in oo porabi
la 222 milijonov 1000 Ur več kot 
lani. Zato znaša letošnji primanj
kljaj v primerjavi z lanskim 611 
milijonov 393.000 Ur manj. Tako 
bo letošnji proračun prvič po toli
kih letih beležil zmanjšanje pri
manjkljaja.

Potem ko je obširno obrazložil 
koliko Izdatkov ima občinska upra
va za uslužbence, je poudaril, da 
mora občina skrbeti tudi za pre
cejšnje število upokojencev, za ka
tere bo plačala letos 1 milijardo 
300 milijonov lir. Odbornik je na
to poudaril, da če bi bili vsi občin
ski uslužbenci od vsega začetka 
včlanjeni v zavarovalno ustanovo 
uslužbencev krajevnih ustanov, bi 
stdaj občina ne plačevala niti ene 
lire za pokojnine.

Zatem je odbornik opozoril sve
tovalce, da mora sedaj občinska 
uprava skrbeti za amortizici ;o 3 
milijarde 334.057.348 Ur doslej na
jetih posojil, ter da Je dala jam
stvo za skupno 9.695.757.380 Ur po
sojil, ki so jih najele razne javne 
in druge ustanove za svoje potre
be. Kljub temu pa, je poudaril, 
lahko občina, če potrebuje, najame 
še druga posojila za javna dela. 
Tako bo najela 1 milijardo lir 
posojila za stroške, ki jih bo Imela 
za delno uresničenje zakona 1S7, se 
oravl za nakup zemljišč za gradnjo 
' judskih in ekonomičnih stanovanj. 
Občinska uprava predvideva, da bo 
ta vsota porabljena do konca de
cembra 1966. leta. Poleg tega pa, 
je dejal odbornik, je občinska u- 
prava za letošnje leto vprašala za 
razna javna dela 2 milijardi Ur v 
okviru gospodarskih načrtov ln po 
moči, ki jo da deželna uprava ob
činam.

Med drugimi vprašanji, ki jih Je 
omenil odbornik, je še posebno po
udaril, da bodo v letošnjem letu 
začeli reševati vprašanje javne raz
svetljave v mestu ln okolici, ki je 
zelo pereče.

V zvezi z najetjem posojila za 
razna Javna dela, v okviru napo
vedanega triletnega načrta, je od
bornik dejal, da bodo od 1 milijar
de 500 milijonov lir uporabili 300 
milijonov za povečanje občinske 
lmovlne z nakupom zemljišč )n 
stavb. Vsoto ene milijarde 200 mi
lijonov pa bodo namenili za najbolj 
nujne posege ln za potrebe, ki jih 
Je treba čimprej zadovoljiti.

Ob zaključka Je odbornik dejal, 
da je letošnji proračun sicer pre
viden, toda ne zaprt, ne strog in 
ne statičen, ker je odprt vsem ti
stim izboljšavam, ki jih zahteva 
perspektiva gospodarskega razvoja 
mesta

V začetku seje Je župan prečital 
sedem vprašanj, ki so Jih postavili 
svetovalci MSI, KD, PSI, UNE, 
KPI, PSIUP In PLI v zvezi z zad
njimi dogodki v ustanovi Stalnega 
gledališča, ki so dovedli, da so pred 
sednik upravnega sveta dr, Rosoli 
ni In člani upravnega sveta odv. 
Camber, prof. Ciacchi ln Pellegrlni 
podali ostavko.

župan je prečital tudi pismo dr. 
Rosolinija, ki pravi, da je podal 
ostavko zaradi nevzdržnega položa
ja, ki se je ustvaril v tej ustanovi 
zlasti po predstavi ameriške skupi
ne «Llvlng Theatre«, ln predvsem 
zaradi moralnih ln estetskih raz
logov. Po županovem poročilu Je 
bilo razvidno, da so ostali dali o- 
stavko predvsem zaradi nevzdržne
ga finančnega stanja gledališča, 
župan je med drugim tudi pouda
ril, da je občinska uprava vedno 
podpirala Stalno gledališče, da pa 
zahteva, da gledališče vrši kultur
no vlogo, ki bo zadostila najširšemu 
občinstvu.

Iz posegov v razpravo predstav 
nikov posameznih skupin je bilo 
razvidno, da sta se glede vprašanja 
Stalnega gledališča ustvarila dva 
tabora: MSI ln KD, ki obsojata 
večino sedanjega upravnega sveta 
In podpirata stališče bivšega pred
sednika dr. Rosolinija, iz česar je 
razvidno, da želita popolno spre
membo vodstva gledališča. Na dru
gi strani pa so bil; vsi ostali, vključ
no komunisti in liberalci, ki so v 
glavnem poudarili, da je treba o- 
hraniti to gledališko ustanovo. Ne

kateri so celo omenili, da je vse 
to vprašanje nastalo ne toliko za
radi predstave omenjene ameriške 
skupine, kolikor lz želja Krščanske 
demokracije, da razbije sedanjo u- 
pravo gledališča.

Naj bo kakorkoli, dejstvo je. da 
plava Stalno gledališče v resnih fi
nančnih vodah, saj bo ietos baje 
belčžllo okrog 36.000.000 lir pri
manjkljaja, ki se bo pridružil 50 
milijonom lir dolgov, ki jih ima 
gledališče lz prejšnjih let. Sicer 
pa je bilo omenjeno, da sta mini
strstvo za turizem in predstave ter 
vladni komisariat obljubila, da bo
sta ta primanjkljaj krila.

Komunistični svetovalec Tonel Je 
sinoči protestiral, da je župan dal 
na pretekli seji ob njegovi odsot
nosti na glasovanje predlog, ali se 
vključi ali ne na dnevni red njego
va resolucija o Vietnamu, kar je 
večina KD in desnice zavrnila. De
jal je, da je nedopustno, da se je 
odločalo o njegovem predlogu v 
njegovi odsotnosti, ne da bi oseb 
no lahko obrazložil svetu svoje sta
lišče. Kot je bilo pričakovati, so 
se demokristjani, liberalci in mi
sovci začeli usajati, nakar je na
stalo splošno kričanje, ki se je po
leglo šele potem, ko je župan de
jal, da bodo proučili in ponovno 
poslušali vse Izjave in stališča, ki 
so bila Izrečena na prejšnji seji 
jred glasovanjem o Tonelovi reso- 
ucijl.

ga in železne rude. Promet med 
Trstom in Sovjetsko zvezo je ne
znaten. Edina postavka, ki je 
vredna omembe je dovoz 397 glav 
živine (zlasti konj, mul in oslov).

Predstavniki SKGZ 
na razgovorih v Kopru

Ob razpustu koprskega okraja 
je sinoči povabil predsednik I- 
van Lapanje na zaključni razgo
vor predstavnike izvršnega odbč- 
ra Slovenske kulturno gospodar
ske zveze pod vodstvom predsed
nika Borisa Raceta, katerega so 
se udeležili tudi predsednik ko
misije za manjšinska vprašanja 
dr. Svetozar Polič, ravnatelj ko
prskega radia zvezni poslanec 
Mario Abram, tajnik občinskega 
odbora ZKS Branko Gabršček in 
predsednik občinskega odbora 
SZDL Ivan Vehar. V razgovoru 
so bili podčrtani uspešni doseda
nji stiki, ki se bodo v nadalj
njem delu neposredno z občinski
mi odbori Socialistične zveze de
lovnega ljudstva in z medobčin
sko komisijo za manjšinska vpra
šanja nujno morali še poglobiti.

Izjava tajnika PSDI 
o deželnem proračunu

Deželni tajnik PSDI Cesare je 
dal izjavo o odobritvi deželnega 
proračuna, v kateri pravi, da je

udaril podporo, ki jo je izrekel 
politiki odbora med razpravo 
predstavnik Slovenske skupnosti.

kratičnih sil. Dejal je, da sta 
nad dve tretjini deželnega sveta 
izrekli z odobritvijo ali vzdrza- 
njem s pozitivnimi pripombami o 
delu odbora svojo podporo odbo- 
rovi politiki. Cesare je tudi po-

S Danes ob 18.30 se bo v Krožku 
za proučevanje socialnih ved «G. 
Salvemini« v Ul. Mazzini 32/1. z 
«Dokumneti o odporniškem giba
nju« v priredbi prof. Šale zaključil 
ciklus razgovorov o pomenu odpor, 
niškega gibanja.

«STEDO»
Spominski tek ob 
20-lctnici osvoboditve

Letos proslavljamo 'dvajseto ob
letnico zmage nad fašizmom in na
cizmom. Ob tem trenutku se tudi 
slovenska mladina klanja spominu 
padlih, ki so s svojo žrtvijo pripo
mogli k zlomu nasilja. Na pobudo 
S. z. «Bor» pripravlja slovenska 
mladina spominski tek, ki bo po
tekal skozi vse naše kraje in vasi 
dežele Furlanija-Julijska krajina.

Prva izmena bo odpotovala iz 
Kanalske doline 26.5. in prispela 
proti večeru v Steverjan. Nasled
njega dne bodo tekači po obisku 
slovenskih goriških vasi prenočili 
v Doberdobu. Od tu bodo dne 28. 
t. m. pritekli po vmesnih etapah 
e Nabrežino, od koder bodo na
slednjega dne prispeli do Sv. Ivana 
v Trstu. Zadnji dan manifestacije 
bo spominski tek obiskal Milje in 
Breg ter zaključil svojo pot v Ba
zovici, kjer bo zaključna manife
stacija pred spomenikom bazovi
ških žrtev.

Slovenska mladina vabi vso našo 
javnost, da podpre to pobudo ter 
tako prispeva k dostojni proslavit
vi pomembne obletnice.

PROPAGANDNI ODSEK

Slovensko gledališče v Trstu
Predstave v Kulturnem domu

Danes, 15. maja ob 20. uri in 
v nedeljo, 16. maja ob 17. uri 

v Prosvetnem domu 
na OPČINAH

TRNULJČICA
V KULTURNEM DOMU

• PARTIZANSKI 
VEČER

(Ob 20-letnici zmage)

Vezalni tekst in priredba;
BRUNO HARTMAN 

Režija: BRANKO GOMBAČ
Scena in kostumi:

AVGUST LAVRENČIČ

Z ansamblom SG nastopata 
moški pevski zbor Prosek-Kon- 
tovel pod vodstvom IGNACIJA 
OTE in harmonikar OSKAR 

KJUDER 
PREMIERA:
v sredo, 19. maja ob 21. url 

(premierski abonma) 
PONOVITVE:
v četrtek, 20. maja ob 21. url 

(abonma I. ponovitev) 
v petek, 21. maja ob 21. uri 

(abonma red A in B) 
v soboto, 22. maja ob 21. uri

Ker gledališče nima nobene 
nedelje proste, prosimo popol
danske abonente, da si ogleda
jo katerokoli navedeno pred
stavo »Partizanskega večera«.

Prodaja vstopnic vsak dan v 
Kulturnem domu od 11. do 14. 
ure ter eno uro pred pričet
kom predstav. Za predstavi na 
Opčinah prodaja vstopnic eno 
uro pred pričetkom predstav 
pri blagajni Prosvetnega doma.

PEVSKI ZBOR 
JACOBUS GALLUS PRIREDI DANES, 15. MAJA OB 

21. URI V KULTURNEM DOMU 
Ulica Petronio

JUBILEJNI KONCERT
OB DVAJSETLETNICI SVOJEGA OBSTOJA

NA SPOREDU SO PESMI: Čajkovski «Vjeniju», Gallus «Mise- 
rere«, Lassus «Un dubbio vemo«, K. Pahor «Oče naš hlapca Jer
neja«, Nobe Cain «Deep River«, V. Ukmar «In če sem samo ve
tru brat«, Simoniti »Preproste besede«, Lajovic «Pomladni spev«, 
Ukmar «Žoga», Vrabec »Slovenska pesem«, Vrabec «Bilečanka», 
Sattner «Na planine«, Slavenski »Jesenske noči«, Boštjančič »Za
bučale gore«, Vrabec «Ko ptičica sem pevala«. Vrabec »Kej me 
b’š taku zamjero«, Slavenski «Rugalica».
Predprodaja vstopnic v Tržaški knjigarni, Ul. sv. Frančiška 20 
ter uro pred koncertom pri blagajni Kulturnega doma.

Gledališča
VERDI

Danes ob 2,1. uri osmi simfonični 
koncert spomladanske simfonične se
zone Orkester gledališča Verdi bo 
dirigiral Antonio Janigro iz Zagre
ba, sodeloval pa bo pianist Michael 
Ponti. Na programu so skladbe: Mor- 
tari — «Arioso e Toccata« (Pokol 
nedolžnih) — novo za Trst: Liszt — 
Drugi koncert za klavir in orkester; 
Ravel — Španska rapsodija; Prokof
jev — Klasična simfonija.

.................... .................................im............. ........................................................................................................... ........ .................................................................................................. im.........mi

ZADOVOLJIV POTEK KAMPANJE ZA CEPUENJE

le leto in pol ni bilo v Trstu 
nobenega primera poliomielitisa

Popoln ciklus cepljenja z vsemi štirimi dozami je opra
vilo 29.050 oseb - Tudi poleti nobene prekinitve

Občinski odbornik za zdravstvo 
Blasina je odgovoril demokristjan- 
ski svetovalki Bertuzzo na njeno

V nedeljo se bodo dela kongre
sa začela ob 9. uri z nadaljeva- 
njem diskusije. Diskusija se bo

vprašanje v zvezi s cepljenjem pro. nadaljevala tudi popoldne in za:

PO napreduje in da je obračun več 
kot enoletne kampanje za ceplje
nje ki se je začela 1. marca 1964 
in se nadaljevala tudi v poletnem
razdobju, več kot zadovoljiv.

Do konca aprila letos. je bilo v 
Trstu z vsemi štirimi dozami cep- 
lienih proti otroški paralizi 29.050 
oseb. Od teh jih je bilo 11.508 mlaj
ših od 6 let, kar predstavlja 67,64 
odst. vseh otrok v starosti Izpod 
6 let.

Seveda pa se ta odstotek poveča 
če vračunamo tudi osebe, ki so že 
v fazi popolnega ciklusa cepljenja, 
ki se bo zaključila v predpisanem 
času, ki mora poteči med enim in 
drugim cepljenjem. Tako je bilo 
42.637 oseb (med katerimi je 97,88 
odst. otrok izpod 6 let starosti) 
cepljenih s prvo dozo, 41,193 (s 
95 54 odst. otrok izpod 6. leta sta
rosti) z drugo dozo in 37.867 (z 
81,45 odst. otrok v starosti izpod 
6 ’let) s tretjo dozo cepiva.

K tem podatkom je treba dodati 
še nadvse razveseljivo dejstvo, da 
se po 1. januarju 1964 v Trstu ni 
pojavil noben primer otroške pa
ralize.

Odbornik Blasina zaključuje svoj 
odgovor s ponovnim sporočilom 
mladeničem, da se lahko do 20. 
leta starosti cepijo brezplačno, ka
kor tudi vsem staršem, da tudi le
tos cepljenja proti otroški paralizi 
v poletnem obdobju ne bodo pre
kinili in da zato lahko vsakdo zač
ne in dopolni ciklus cepljenja v 
katerem koli trenutku.

Danes in jutri 
pokrajinski kongres KD

Danes se bo v gledališki dvo
rani S. Maria Maggiore v Ulici 
del Collegio 6 začel pokrajinski 
kongres Krščanske demokracije, 
ki se bo zaključil jutri.

Začetek kongresa je najavljen 
za 16. uro, ob 17. uri pa bo imel 
glavno poročilo pokrajinski taj
nik KD dr. Guido Botteri. Sledi
la bo ustanovitev komisij za go
spodarske probleme in probleme 
stranke, nato pa diskusija.

vprašanjih stranke, z diskusijo o 
obeh resolucijah ter z glasova
njem o resolucijah. Nato bo po: 
novno povzel besedo pokrajinski 
tajnik, za njim pa bo spregovo' 
ril predstavnik vsedržavnega vod 
stva stranke. Sledile bodo volit 
ve novega pokrajinskega vodstva 
s proglasitvijo izvoljenih.

Nov sedež PSI
na Trgu Goldoni

Danes zvečer ob 17. uri bodo na 
Trgu Goldoni 10/1. odtvorili nove 
prostore pokrajinske federacije in 
deželnega odbora PSI.

V Ul. Mazzini 32 pa bo še naprej 
zbirališče mestnih sekcij in mladin
ske federacije PSI.

Avtomobilist v pešca
Včeraj zjutraj je 49-letni Gior

dano Giovannini iz Ul. Romagna 
87-2 postal žrtev prometne nesre
če. Ko je v bližini stavbe št. 2 
prečkal Ul. Teatro Romano, ga 
je z avtom TS 69756 dregnil in 
podrl 33-letni Fabio Matiussi iz 
Ul. Lazzaretto Vecchio 5, ki je 
vozil proti Korzu. Giovanninija so 
odpeljali v bolnišnico, kjer se bo 
moral na ortopedskem oddelku 
zdraviti 30 dni zaradi zloma le
ve ključnice.

Motorist podrl dve ženski
Ko sta sinoči 56-letna čistilka 

Maria Sirol vd, Simcich iz Ulice

SPDT

IZLET NA NANOS 
v nedeljo, 16. maja
Udeleženci izleta naj se zbe
rejo ob 6.30 na glavni avtobus
ni postaji. —• Odhod ob 7.15 
z rednim avtobusom.

del 'Fico 1 ter 35-letna uradnica 
Carmela Napoli por. Maitzen iz 
Ul. Cossa 9 pred stavbo CRDA 
na Korzu Cavour, na zebrastem 
prehodu prečkali cesto, ju je po
drl 16-letni Alfredo Spizzamiglio 
iz Rotonde del Boschetto 3-1, ki 
je proti kolodvoru vozil motorno 
kolo.

Otročiček pod avtom
V Ul. Molino a Vento, blizu 

stavbe št. 10 je včeraj popoldne 
24-letni Aurelio Bencich z Rebri 
sv. Ane 39 z avtom TS 59969, s 
katerim je vozil navzgor po uli
ci, podrl 3-letnega Maurizia D’A- 
fieTa iz iste ulice št. 10. Fantiček 
se je izmaknil babičinemu var
stvu in nenadoma stekel čez ce 
sto. Pri nesreči se je mali Mau. 
rizio pobil po obrazu in glavi ter 
se bo moral na nevrokirurškem 
oddelku bolnišnice zdraviti 10 
dni.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 14. maja se Je v Trstu rodilo 

9 otrok, umrlo pa je 13 oseb.
UMRLI SO: 61-letni Edoardo Go

dina, 93-letna Antonietta Carabaich, 
78-letna Regina Battistella, 80-letna 
Antonia Dobrigna por, Canciani, 75- 
letni Romeo Eva, 69Jetna Antonia 
Scheriani vd. Gregori, 69-letni Gto- 
vanni Visnjevac, 77-letni Michele Lu- 
catello, 52-letna Maria Crebel vd. 
Spazzapan. 53-letni Valerio Godina, 
76-letni Carmelo Tonon. 76-letni Miir- 
ko Kreljevič, 64-letna Edvige Kast- 
ner.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
<10. 5. — 16. S.) 

AlPAlabarda, Istrska ul. 7; Cen. 
tauro, Ul. Buonarrotl 11; de Lelten- 
burg. Trg S, Glovanni 5; Mlzzan 
Trg Venezla 2; Barbo-Carnlel, Trg 
Garibaldi 4; Croce Azzurra, Ul. Com- 
merciale 26; Vielmetti, Borzni trg 
12; Mianl. Drevored Miramare 117, 

Služba od 13. do 16 ure 
AlPAlabarda, Istrska ul. 7; Cen. 

tauro, Ul. Buonarrotl 11; de Lelten- 
burg Trg S. Giovannl 5; Mlzzan 
Trg Venezla 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
Barbo-Carnlel, Trg Garibaldi 4 

Croce Azzurra, Ul. Commerciale 26 
Vielmetti, Borzni trg 12; Mianl, Dre- 
vored Miramare 117.

GLASBENA MATICA 
V TRSTU

priredi v nedeljo, 16. maja 
ob 17. uri v Kulturnem domu

zaključno prireditev 
glasbene šole

Sodelujejo: združeni mladinski 
pevski zbor šole GM iz Trsta 
in z Opčin ter p. d. Prosek - 
Kontovel, mladinski zbor »Kra
ški slavček« iz Devina-Nabre- 
žine, Harmonikaški zbor ln 

instrumentalni ansambel.

Razstave
V foyerju Kulturnega doma v Ul. 

Petronio 4 Je odprta razstava risb 
dolinske ln svetoivanske srednje šo
le.

* * *

Od 15. do 19. maja bo v občinski 
umetnostni galeriji razstavljal Bru
no Riva 26 svojih del. Otvoritev bo 
v soboto ob 18. uri.

Prosvetno društvo v Skednju or
ganizira v nedeljo 30. maja t.l. Izlet 
v Škofjo Loko in Ljubljano. Vpiso
vanje vsak dan, razen v sobotah ln 
nedeljah, od 20.30 do 22. ure na 
sedežu društva, Ul. dl Servola 124-1.

Nazlonale 16.00 «11 piccolo Cesarea 
Edvvard Robinson.

Arcobaleno 15,30 «Nude per amarea 
LMli Palmer, Hildegarde Knef. Pre
povedano mladini pod 18 letom.

Excelsior 16,00 «Agente 007 dalla Hus- 
sia con amore« Sean Connery.

Fenlce 16.00 »Troppo caldo per glu- 
gno« Technlcolor. Silva Koscina. 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Grattacielo 16,00 «Tabu N. 2» Technl
color. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Alabarda 16.30 «La regina del Rio 
delle Amazzonb) Colorscope. Mlchel 
Hinz. Prepovedano mladini pod 18. 
letom

Filodrainmatico 16,30 «100.000 dollari 
al sole« Jean Paul Belmondo, Lino 
Ventura

Aurora 16.00 «Angelica alla corte del 
re» Prepovedano mladini pod 14. 
letom,

Crlstallo 16.00 «Bac!ami stupldo« — 
Kirn Novak, Dean Martin. Prepo
vedano mladini pod 14, letom.

Garibaldi 16.30 «La vendetta di Spar- 
tacus« Technlcolor. Roger Brovvne, 
Solila Gabel,

Capitol 16.30 «Gli lndifferenti« Clau- 
dia Cardinale. Prepovedano mladi
ni pod 18. letom.

Impero 16.00 »La spada nella roccla«
Vittorlo Venelo 16.30 «La fuga« Gio- 

vanna Ralli. Prepovedano mladini 
pod 18 letom.

Moderno 16.00 »A 027 da Las Vegas 
in mutande« Fernandel,

Astra 16.30 «11 cantante del Luna 
Park«.

Astoria 16.30 «Gli implacabili« Tech- 
nicolor Clark Gable.

Abbazia 15.30 »Zulu« Technlcolor. 
Stanley Baker.

Ideale 16.00 «1 conquistatorl della lu
na« George VValiace,

Skedenj 16.00 «11 re dei re» Technl
color.

MLADINSKI DELAVSKI 
KROŽEK - Trst

bo priredil v nedeljo, 6. 
junija, izlet v

VELENJE
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IZPRED PRIZIVNEGA POROTNEGA SODIŠČA

Na dvanajst let obsojena svaka 
zaradi udeležbe pri poskusu umora

Pred porotniki prvostopnega sodišča sta bila obsojena samo na 2 leti zapora 
Zagovornika obeh obtožencev sta že vložila priziv na kasacijsko sodišče

Goriško-beneški dnevnik

Po trikratni odložitvi se je si
noči zaključil pred tržaškim priziv
nim porotnim sodiščem proces pro
ti svakoma Giuseppu Bavetti in 
Giuseppu Gioii. Prizivnemu porot
nemu sodišču je predsedoval dr. 
Franz, obtožbo je zastopal pomoč
nik generalnega prokuratorja dr. 
Mayer, a obtoženca sta branila od
vetnika Devetag in Pascoli.

Kot smo že svoj čas poročali, 
sta bila svaka Bavetta in Gioia 
(po rodu sta Sicilijanca, ki sta se 
pred več leti naselila v Gradiški) 
obtožena, da sta poskušala umo
riti trgovca z usnjem Falcomerja, 
ki stanuje v Portogruaru. Poleg 
tega sta bila obtožena tudi, da 
sta oropala svojo žrtev za 150.000 
lir.

Včeraj so prizivni porotni sod
niki spoznali oba svaka za kriva 
sodelovanja pri poskusu umora ter 
so ju za ta prekršek obsodili vsa
kega na dvanajst let zapora.

Pri tem moramo pripomniti, da 
so bili porotniki prvostopnega so
dišča, ki je pred več kot dvema 
letoma zasedalo v Gorici, pri svoji 
razsodbi precej bolj mili. Menili 
so tedaj, da svaka nista zagrešila 
poskusa umora, temveč da sta pri
zadela svoji žrtvi, samo težje te
lesne poškodbe. Zato so ju tedaj 
obsodil1, na dve leti zapora in
140.000 lir globe zaradi ropa ter na 
eno leto zapora zaradi telesnih 
poškodb. Pri tem pa so upoštevali 
odlok predsednika republike o am
nestiji in pomilostitvi ter so jima 
zbrisali eno leto zapora. Bavetta 
in Gioia sta dejansko prestala to 
kazen ter sta bila pozneje izpušče
na na svobodo.

Proti tej razsodbi sta se prito
žila prizadeta svaka in javni toži
lec. Bavetta in Gioia sta trdila, da 
bi ju morali prizivni porotni sod
niki oprostiti vseh obtožb, med
tem ko je javni tožilec trdil, da 
bi ju morali spoznati za kriva po
skusa umora.

Na obravnavi, ki je bila v de
cembru lani pred prizivnim porot
nim sodiščem je pomočnik gene
ralnega prokuratorja zahteval za 
oba svaka nekaj več kot sedem
najst let zapora (poskus umora, 
rop itd.). Do razsodbe pa tedaj 
ni prišlo, ker je prav v tistih dneh 
umrl eden izmed porotnikov. Ker 
zakon ne dopušča spremembe se
stave porotnega sodišča, potem ko 
se je proces že začel, so morali 
obravnavo odložiti.

Tako je prišlo včeraj do po
novne obravnave. Na zatožni klopi 
pa obtoženca nista sedela, kajti 
oba živita sedaj v Švici, kamor sta 
že pred časom odšla, da bi se tam 
zaposlila. Nekoliko nerazumljivo je, 
kako se je zgodilo, da so jima pri
stojne oblasti izdale potni list, ko 
je bilo vendar znano, da sta leto 
dni prej prišla iz zapora in da je 
bil v teku kazenski postopek pred 
prizivnim porotnim sodiščem. Ver
jetno je, da pristojne policijske 
oblasti niso vedele, da se je proti 
razsodbi prvostopnega porotnega 
sodišča pritožil tudi javni tožilec. 
To čudno okoliščino je na vsak 
način omenil tudi pomočnik gene
ralnega prokuratorja v svojem ob- 
tožilnem govoru.

Dr. Mayer je v tem svojem go
voru, ki je trajal dve url, obrazlo
žil svoje mnenje glede zapletenega 
dogodka, do katerega je prišlo 19. 
novembra leta 1961 v Gradiški, ka
kih 70 metrov od Bavettovega sta
novanja. Generalni prokurator je 
trdil, da sta svaka hotela les u 
moriti Falcomerja. Pri tem pa ni 
važno, če sta uporabila orožje, ki 
ni utegnilo povzročiti njegove smr
ti. Kot smo že poročali, so zdrav
niki našli v Falcomerjevl desni 
čeljusti dve krogli. Samo slučaju 
se je bilo zahvaliti, da ni zločinski 
naklep obeh svakov povzročil Fal- 
comerjevo smrt.

Obtoženčeva zagovornika pa sta 
vztrajala pri zahtevi, da bi morali 
porotniki oprostiti oba svaka, ker 
dejanj, ki so jima jih pripisa:!, ni 
sta zagrešila, ali pa vsaj zaradi 
pomanjkanja dokazov.

Prizivni porotniki pa so, kot smo 
že dejali, sprejeli tezo generalnega 
prokuratorja ter ju obsodili za
radi poskusa umora na 12 let za
pora. V ostalem so potrdili prvot

no razsodbo. Prepovedali so jima 
dostop do javnih služb za vedno 
ter ukazali, da bosta morala biti 
pod policijskim nadzorstvom naj
manj tri leta po prestani kazni. 
Proti tej razsodbi sta se zagovor
nika obeh obtožencev že pritožila 
na kasacijsko sodišče.

Naj omenimo še na kratko potek 
dogodkov, ki je pripeljal oba ob
toženca pred porotne sodnike. Ba
vetta, Gioia in Falcomer so bili 
dobri znanci. Falcomer, ki je bil 
trgovec z usnjem, je prodajal sva
koma razne čevljarske potrebščine. 
Med njimi pa je prišlo do spora. 
Svaka sta trdila, da jima je Fal- 
coner dolgoval večjo vsoto denar
ja. Omenjenega dne leta 1961 so 
se vsi skupaj odpeljali s Falcomer- 
jevim avtom v neko vas blizu Gra
diške. V to naselje so se vrnili 
okoli 18. ure zvečer. Kmalu nato 
je prišlo v notranjosti avtomobila 
do prerekanja. Falcomer je trdil, da 
ga je eden izmed svakov zgrabil 
za noge, medtem ko ga je drugi 
tolkel po glavi z nekim trdim 
predmetom (mogoče z revolver
jem, ki sta mu ga bila odvzela). 
Takoj nato so padli štirje streli. 
Prva krogla je ostala v cevi, druga 
je odbila prvo ter se skupaj z

njo zarinila v Falcomerjevo če
ljust, tretja je padla na sedež, a 
četrta je ostala v cevi. Takoj po
tem sta Bavetta in Gioia zapusti
la avto. Falcomer se je nato od
peljal v Portogruaro, ne da bi se 
zavedal, da je imel dve krogli v 
čeljusti, šele po dveh dneh so 
to zdravniki ugotovili ra podlagi 
rentgenskega pregleda. Obramba je 
vedno trdila, da ni bil revolver po
vzročil smrt neke osebe, šlo je za pi
štolo «beretta» kalibra 9, katere 
cev je bila že popolnoma pokvar
jena. Učinkovitost nabojev pa je 
znašala baje samo deset odstot
kov

Požar v tovarni Vetrobel
Predvčerajšnjim zvečer se je v 

Ul. Boveto na strehi šolskega po
slopja v gradnji pri uršulinkah 
razplamtel požar, o katerem smo 
poročali včeraj. Dve url prej pa je 
nastal požar tudi v tovarni Vetro
bel v Savljah. Zaradi pregretja se 
je vnel velik kup smeti in lesnih 
odpadkov. Gasilci so odhiteli v Zav
ije z dvema brizgalnama in se ta
koj lotili dela. Po dveh urah so 
nastali požar pogasili, škoda je bi
la malenkostna.

KINO SKEDENJ
predvaja danes, 15. t. m. ob 
16. uri Biblico, colossale

«RE DEI RE»
(KRALJ KRALJEV)

Cinemascope Technicolor
veličastni film.

Ocenjevalna komisija za razstavljena vina v Dolini
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Pred otvoritvijo mednarodne cvetlične razstave

Tudi domači vinogradniki 
bi lahko točili na razstavi
Žejnim obiskovalcem bodo v posebnem gastronom
skem paviljonu nudili baje samo furlanska vina

Med številnimi novostmi, ■ ki--so 
napovedane za letošnjo cvetlično 
razstavo, naj navedemo gastro
nomski stand, ki ga nameravajo 
postaviti na najbolj ugodnem me
stu v miramarskem parku, kjer 
si bodo obiskovalci lahko »prive
zali* dušo z domačim prigrizkom 
ter zalili vse skupaj s pristno, 
prav tako doma pridelano kaplji
co. Po tem, kar se je dalo zve
deti do danes, pa bodo to inicia
tivo izkoristili, predvsem Furla
ni, kajti domačini se menda le

bi bila domača .kapljica slabša 
kakor druga leta, temveč zato, 
ker naj bi bilo v obtoku manj 
denarja kakor sicer. Pa naj bo 
tako ali tako, ostane dejstvo, da 
imajo številni vinogradniki na 
Tržaškem v svojih kleteh še obi
lo dobrega vina, kakor se je 
prav te dni pokazalo na primer 
na vinski razstavi v Dolini, za
to bi bilo prav, če bi tudi naši 
vinogradniki pomislili, ali ne bi 
bilo prav, da bi se pridružili Fur
lanom za točilno mizo na skorajš-

PRIPRAVE ZA UPRAVNE VOLITVE NA GORIŠKEM

V občini Doberdob vložili 
listo Občinske enotnosti

Drevi v Steverjanu sestanek Občinske enot
nosti - Volilne priprave v drugih strankah

Včeraj dopoldne so na volilnem i na vpogled splošna prednostna lest- 
uradu v Doberdobu vložili listo Ob- vica na podlagi zaslug in uspešno 
tinske enotnosti, ki bo na prvem opravljenega natečaja z izpričevali

od’ daleč zanimajo za gastronom- nji cvetlični razstavi v Miramar- 
ski stand na cvetlični razstavi. | skem parku. Tržaška Kmečka zve-
Tako se Furlani pripravljajo, da 
bodo v gastronomskem standu 
prodajali predvsem karakteristič
no furlansko polento, pripravlje
no na več načinov ter z različ
nimi dodatki, dalje posebne vr
ste obloženih kruhkov, nekaj ti
pičnih jedt s furlanskega m kar
nijskega področja, poleg tega pa 
nameravajo točiti žejnim obisko
valcem pristno furlansko vino.

Kakor znano, imajo ponekod v 
Furlaniji res dobro vino, ki v 
določeni meri tudi dobro prija 
našim ljudem in pa številnim 
tujcem, ki obiščejo čez leto na
šo deželo, tako zlasti Avstrijcem. 
Ti ne zamujajo prilike, da po 
končanih počitnicah v Italiji od
peljejo v prtljažnikih svojih av
tomobilov tudi po nekaj litrov 
črnega, še bolje pa belega vina. 
Samo pomislimo, koliko točilnic 
se vrsti vzdolž glavne ceste, ki 
veže videmsko pokrajino z Av
strijo, to je na cesti proti Trbi
žu. Toda tudi na Tržaškem ima
mo odlično domače vino iz Bre
ga in s Krasa, ki bi ga lahko 
prav tako točili ob priliki cvet- 
lične razstave. Pravijo, da je bi
lo v tednu po veliki noči v trža
ški okolici nič manj kot 32 os
mič in z vseh strani je bilo sli
šati, da vino ni šlo tako dobro 
od rok, kakor v prejšnjih letih, 
in to ne morda zaradi tega, ker

za bi lahko tudi po svoje pripo
mogla k realizaciji te pobude ter 
stopila v stik z vodstvom Fur
lanskega vinskega konzorcija s 
sedežem v Vidmu, ki organizira 
gastronomski stand, in ki mu na
čeluje ravnatelj dr. Nussi.

Z vespo podrl pešca
Včeraj ponoči, nekaj minut po 

polnoči, se je na Trgu Vico pripeti
la prometna nesreča, katere žrtev 
je postal 75-letni natakar Oscar 
Janiszevvskl iz Ul. Madonnina 17. 
Ko je prečkal cesto, ga je z vespo 
TS32132 podrl 20-)etnl Gennaro Ma- 
iorana iz Ul. San Pelagio 19, ki je 
vozil proti predoru Sandrinem. Za
radi sunka je Janiszewski padel ter 
si pri tem zlomil desno nogo in se 
ranil po bradi.

Ponesrečenca so z rešilnim av
tom prepeljali v bolnišnico, kjer 
so ga pridržali na ortopedskem od
delku s prognozo okrevanja v 40 
dneh, če ne bodo nastopile kom
plikacije.

mestu na glasovnici. Nosilec kan
didatne liste Je dosedanji župan 
Andrej Jarc; sledijo Karel Černič 
— Doberdob, Jožef Ferfolja — Do
berdob, Andrej Gergolet jr— Dober
dob, Julko Gergolet — Poljane, 
Stanislav Gergolet — Doberdob, 
Mario Lakovič — Doberdob, Jožef 
Pahor — Jamlje, Jožef Peric — 
Dol, Evgen Peric — Doberdob, Ma
rio Semolič — Jamlje, Leopold Vi
žintin. —. Dol.

Drevi ob 20.30 bo pri Rejevlh v
Steverjanu volilni sestanek, ki ga 
prireja Občinska enotnost. Na njem 
se bodo vaščani pogovorili o bliž
njih upravnih volitvah v štever- 
janski občini. Ker je sestanek va
žen, se pozivajo občani, da se ga 
udeležijo v velikem številu.

Na občinskem volilnem uradu v 
Gorici sta bili doslej vloženi samo 
kandidatni Usti PSDI in MSI. Od
kar je vložil listo MSI, Je poteklo 
že deset dni. Po mestu se širi go
vorica, da sta zbrala podpise na 
dandidatni listi KD in PLI, vendar 
je nočeta preložiti, ker jim ne pri
ja mesto na glasovnici, ki Je takoj 
za MSI. Zaradi tega čakata, da se 
bo našla kakšna druga stranka, ki 
bi zasedla tretje mesto. Po vsej 
verjetnosti se bo med njimi raz
vila borba tudi za zadnje mesto 
na glasovnici.

Volilna propaganda se praktično 
še niti ni začela. Razen zborovanja 
KPI, ki je bilo prejšnjo soboto, 
stranke še niso imele javnih zbo
rovanj. Vse to govori nekako v 
prid temu, da bo letošnja volilna 
kampanja precej kratka. S tem 
pa še ni rečeno, da ne bo tudi 
mrtva. V sedanjem zatišju stranke 
čistijo orožje, da bi z njim kar 
najbolj streljale na svoje sovraž
nike. Najbolj ostre napade more
mo na krščansko demokracijo pri
čakovati od liberalcev, ki so že vrgli 
v javnost svojo prvo parolo, da na
merava krščanska demokracija 
vključiti ;tltine v občinski odbor. 
Tudi misinl se bodo verjetno okle
nili tega gesla, saj so ga uporab
ljali že na eni izmed zadnjih ob
činskih. sej, ,^,r. „ ,

Vse se zdi, da so v teku med
obema katoliškima strujama na 
Goriškem', med katoliško in krščan
sko socialno, v teku pogovori o 
skupnem nastopu na sedanjih vo
litvah, vendar pa ni še nič znane
ga, do kakšne mere so katoličani 
okoli Katoliškega glasa pripravlje
ni upoštevati poziv pododbora 
SKSZ za skupni nastop ter izdela
vo skupnega volilnega programa.

Na listi PSI za občinske volitve 
v Gorici je poleg drugih Slovencev 
tudi dr. Peter Sancin, ki ga stran
ka namerava ponovno izvoliti v ob
činski svet. Za pokrajinski svet bo 
kandidiral Marko Waltritsch; ker 
bo kandidiral v volilnem .okrožju 
Pevma, Podgora, Oslavje, šentma- 
ver, je tudi Waltrltscheva izvolitev 
zagotovljena.

Tudi na listi KPI je več Slo
vencev. Na občinski v Gorici kan
didira Miladin Černe, na pokrajin
ski pa neodvisen kandidat Andrej 
Jarc, župan iz Doberdoba, ter Ma
rija Selič, dosedanja pokrajinska 
svetovalka.

in izpiti v letu 1964 za predčasni 
prehod osnovnošolskih učiteljev iz 
drugega v tretji plačilni razred.

V tem času si razpredelnico lah
ko ogleda vsakdo, ki ga zanima, 
ter vlož: na šolskega skrbnika pri
ziv proti morebitnim napakam.

Sindikalna kronika
CISL sporoča, da so lastniki kar- 

tonažnih tovarn sklenili odgovoriti 
na sindikalne zahteve v zvezi z 
obnovo delovne pogodbe na se
stanku, ki bo v torek 18. maja ob

10. uri. Vse doslej so zavračali vse 
zahteve sindikalnih organizacij.

18. maja bodo na sedežu Confin- 
dustrie v Rimu pogajanja med 
strankama, da se obnovi delovna 
pogodba za delavce papirniške 
stroke.

CISL zahteva pogajanja za obno
vo delovnega sporazuma za delav
ce v tovarnah, ki izdelujejo noga
vice in jopice. Sindikalna organi
zacija sporoča, da bo prisiljena za- 
početi sindikalno akcijo v korist 
gmotnih interesov delavcev, če se 
v primernem času ne začno poga
janja. Obnova delovnega sporazu
ma zadeva na Goriškem delavke 
podjetij Mucchiut iz Gradiške in 
Moncaro iz Gorice.

NA POBUDO KRAJEVNE PRO LOCO

V Gorici bodo ustanovili 
novo mestno godbo na pibala
Na tajništvu v goriški pasaži sprejemajo prijave starih in no. 
vih godbenikov - Nove uniforme v tradiciji goriške milice

Krajevno turistično društvo v 
Gorici Pro loco vabi vse tiste, ki 
so kdaj pripadali mestni godbi in 
tudi druge, ki niso bili pri taki 
godbi, pa imajo veselje do glasbe, 
ter se želijo pridružiti novi mest
ni godbi, naj se v ta namen zgla
sijo pri tajništvu Pro Loco v Go
rici, na Verdijevem korzu 100/E 
(v pasaži), najkasneje do 22. ma
ja letos. Tam naj navedejo ime, 
priimek, starost, svoj naslov in go
dalo, ki ga uporabljajo.

Obrnili smo se za podrobnejša 
pojasnila do predsednika Pro loco 
dr. Formentinija. Povedal nam je, 
da imajo z zbiranjem takih prijav 
namen ugotoviti število starih in 
novih godbenikov v mestu, ki bi 
bili na prostovoljni in brezplačni 
podlagi pripravljeni sodelovati v 
mestni godbi. Pro loco ima pri tem
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GOSPODARSKI POLOŽAJ V MARCU

U1MO «1K1S» PROSEK

predvaja danes, 15. t. m. ob 19.30 uri Cinemascope technicolor
veličasten film:

Sqitadrigl

(ESKADRA

ia 633

633)

Igrajo:
CLIFF ROBERTSON, GEORGE CHAKIRIS In MARIA PERSV

4Titmnamrnik-i
predvaja danes, 15. t.m. ob 18. uri 
Technicolor Titanus film, ki je bil 
nagrajen na XIII. mednarodni 
umetnostni filmski razstavi v 
Benetkah

CRONACA 
FAMIUARE

(DRUŽINSKA KRONIKA)
Igrata: MARCELLO MASTROIANNI in JACQUES PERRIN

Na vrtu je padla
Predslnočnjim se je na vrtu pred 

hišo, kjer stanuje ponesrečila 82- 
letna Betty Wolter por. Kauten s 
Šalite Contovelli, 4. Priletna žen
ska se je spotaknila in nerodno 
padla, pri padcu pa si je verjetno 
zlomila desno stegnenico. VVolterje- 
va Je mislila, da ne bo hudega, 
zato je odklonila zdravniško po
moč. Toda ponoči ji bolečine niso 
prenehale In včeraj zjutraj so jo 
na domu prevzeli bolničarji ter jo 
v rešilnem avtomobilu odpeljali v 
bolnišnico. Sprejeli so jo na orto
pedski oddelek s pridržano prog
nozo.

Ukradeni avto je našla 
dve uri kasneje

Med 22. uro in polnočjo so v torek 
neznani tatovi odpeljali fiat 600 
TS 70937, ki ga je 42-letna Luciana 
Purich por. Ersini s Furlanske ce
ste 87/5 pustila v bližini stanova
nja. Tatvine se je lastnica zavedla 
skoraj takoj in jo prijavila na ko
misariatu v Barkovljah. Potem sta 
se Puricheva in njen mož lotila 
zasebnega policijskega poklica in 
začela iskati avto. Imela sta srečo. 
Le par ur kasneje sta ga našla v 
Ul. Romagna v bližini stavbe §t. 6, 
kjer so ga tatovi pustili. Neznanci 
so avto spravili v pogon s tem, da 
so Iztrgali električne žice in Jih 
zvezali. S tem so povzročili približ
no 10.000 lir škode.

Na komisariatu v begunskem ta
borišču pri Sv. Soboti Je predvče
rajšnjim 25-letnl begunec Slavko 
Subjanac prijavil, da so mu neznan
ci izpod blazine na postelji v ta
borišču odnesli listnico, v kateri 
je hranil zlat kanadski dolar, ki je 
bil vreden 31.000 lir. Agenti so u- 
vedli preiskavo in nekaj časa po
tem v stranišču našli prazno listni
co. Tat si Je zlat dolar pridržal. 
Preiskava se nadaljuje.

Prehod učiteljev 
iz drugega v tretji 
plačilni razred

šolski skrbnik iz Gorice sporo
ča, da bo na oglasni deski 10 dni

PRISPEVAJTE ZA 
DIJAŠKO MATICO I

Medtem ko drugod kriza pojenjuje 
je na Goriškem še vedno zelo huda

Posebno jo občutita tekstilna industrija in gradbe. 
ništvo - Tudi v avtoprevozništvu zastoj dejavnosti

Med tem ko prihajajo iz drugih 
pokrajin države vesti o prvem iz
boljšanju gospodarskega položaja, 
je bilo stanje v goriški pokrajini v 
preteklem marcu še vedno kritično 
in brez kakršnih koli lzgledov ali 
znakov izboljšanja. Splošen polo
žaj se je celo poslabšal, zlasti na 
tistih področjih, ki so že prejšnje 
mesece najbolj občutila krizo.

Pogoji za preskrbo s surovinami 
so bili normalni, ker pa Je krizo 
povzročilo zmanjšanje naročil, ki je 
s svoje strani povzročilo povečanje 
blaga na zalogi v skladiščih, ker 
ga niso mogli prodati, so bila pod
jetja prisiljena podvzeti ukrepe za 
skrčenje proizvodnje in zmanjša
nje števila zaposlene delovne sile.

V tržiškl ladjedelnici so zaklju
čevali dela, ki so jih začeli v prejš
njih mesecih in so imeli tam nor
malni ritem dela. Izgledi za bodoč
nost pa so precej negotovi. Naj
novejša poročila o načrtih za mo
dernizacijo podjetja, po katerih 
bodo zgradili velik dok In nabrežje 
pri delavnicah, bo omogočil kon
kurenco z drugimi ladjedelnicami, 
po drugi strani pa vzbuja zaskrblje
nost skrčenje ladjedelniške indu
strije na splošno, ker ni novih na
ročil za vso zmogljivost ladjedel
nic. če ladjedelnica v Tržiču ne bo 
gradila potniških ladij, bo to ime
lo hude posledice za zaposlitev spe
cializiranih delavcev, obrtnikov in 
drugih podjetij, ki sedaj delajo 
vzporedno z ladjedelnico. Poleg te
ga bi uničili upoštevano ladjedelnt- 
ško tradicijo, ki je znana v medna
rodnem svetu.

V elektromehaničnem oddelku še 
vedno občutijo skrčenje naročil In 
je v težavnem položaju tudi zaradi 
tuje konkurence, zlasti Iz Nemčije. 
Gradbena dela v termoelektričnl 
centrali ENEL so se redno nadalje
vala. Vse naprave so precej obsež
ne In predvidevajo, da bodo proti 
koncu leta lahko začeli z redno 
proizvodnjo. Tudi kovinarska in
dustrija In proizvodnja tekstilnih 
statev ni pokazala nobenega izbolj
šanja. Prodaja izdelkov je vedno 
težavna zlasti zaradi položaja na 
mednarodnem tržišču, zaradi kon
kurence številnih Inozemskih pod
jetij. Zadovoljiva pa je bila proiz
vodnja hladilnikov za industrijo, ki 
ima precej naročil tudi lz Inozem
stva.

V kemični industriji se Je delo 
razvijalo normalno. Pač pa je še 
vedno težak položaj v tekstilni in
dustriji, kjer so odpustili približno 
300 delavcev, od 800, ki so bili v 
dopolnilni blagajni. Tolažljivo pa 
je, da so v sredini meseca zopet

delno začeli obratovati v tovarni 
v Ronkah. kjer so prenehali z de
lom preteklega decembra.

V lesni Industriji so nekatera 
podjetja v težavah, na splošno pa 
so pri specializiranih delih Imeli 
normalno obratovanje. Izjemo tvo
rijo pritikline za stavbe, zaradi kri
ze v gradbeni industriji. To krizo 
občuti tudi stavbno in pohištveno 
mizarstvo, ki pa se je delno rešilo 
s tem, da se je zlasti po manjših 
podjetjih preusmerilo v drugo pro
izvodnjo.

Gradbeni sektor se nahaja na 
Goriškem še v posebno težavnem 
položaju, ki mu ne more odpomoči 
v okviru pokrajine. V to krizo so 
pritegnjena tudi vsa druga pod
jetja, ki Izdelujejo stavbne potreb
ščine in gradbeni material, ali pa 
izvršujejo inštalacije.

V prehrambeni industriji Je bil 
položaj več ali manj normalen, ta
ko v slaščičarski in žganjarskf in
dustriji kot tudi v ribji industrij!.

Tudi avtoprevozništvo Je začelo 
občutiti v marcu splošno gospodar
sko krizo. Ta aktivnost je precej 
razširjena na Goriškem in še po
sebno v Gorici, bodisi zaradi ugod
nega nakupa goriva v okviru proste 
cone, bodisi zaradi mednarodnih 
prevozov z Jugoslavijo. Skrčenje 
aktivnosti v industriji in trgovini 
pa je znatno skrčilo vožnje tovor
nikov.

Promet v tržiškem pristanišču je 
znatno narasel; v teku marca so 
razložili nad 44 tisoč ton blaga, v 
pretežni meri les; pač pa so precej 
manj blaga vkrcali, ker gre za že
lezo In razne stroje.

Ogenj se je že razširil na streho 
in gasilci so se morali truditi do
bri dve uri, preden so ga pogasili. 
Pri tem pa je bil uničen kos stre
he in povzročeno škodo cenijo na 
okrog 50 tisoč lir.

Včeraj dopoldne pa so morali ga
silci tudi v stanovanje Helene Zej 
v Gorici, na Antonovem trgu 8, 
kjer se je tako močno kadilo, da 
so mislili, da so se vnele saje v 
dimniku. Na srečo se to ni zgodi
lo, pač pa je bil dimnik nekoliko 

I zamašen in zato je dim uhajal sko- 
zi razpoke v zidu po stanovanju. 
V pičli uri so dimnik očistili in 
vse je bilo zopet v redu.

Vnetje saj v dimniku 
uničilo kos strehe

Prejšnji večer nekaj po 21. uri 
so poklicali goriške gasilce v Ver- 
so, kjer so se v hiši Aliče Olivo, 
kjer stanuje najemnik Giacomo 
Pontelli, vnele saje v dimniku.

Otrok s Peči 
si je zlomil nogo

Včeraj dopoldne okrog 9.30 so 
pripeljali v goriško civilno bolniš
nico komaj dve letno Adrijano Ma
lič s Peči, Ul. Sauro 14/A. Pri prp- 
gledu so zdravniki ugotovili, da si 
je deklica zlomila levo stegno ter 
so jo pridržali na zdravljenju s 
prognozo okrevanja v 20 dneh. Ma
ti, ki je deklico spremljala, je po
vedala, da je otrok padel doma in 
se pri tem poškodoval, kot zgoraj 
navedeno.

Nezgoda dijaka 
iz Ščednega

Prejšnji večer okrog 22.30 so nu
dili v goriški bolnišnici prvo po
moč 12-letnefljp dijaku, iz,, Sčedne- 
ga št. 25, krešu Dorniku, ki se ie 
ranil na levi strani ustnic. Okreval 
bo v 7 dneh. Dornik je povedal, 
da se je ranil okrog 20. ure, ko 
se je v bližini svojega doma spod- 
taknil m padel.

olajšano delo spričo dejstva, da je 
bila pred kratkim premeščena iz 
Gradiške v Gorico obrtna šola, ki 
ima že svojo godbo in tudi diri
genta. S to godbo, ki ima svoj .se
dež v šoli na Trgu Culiat, kler 
imajo tudi prostor za vaje v telo
vadnici, so se dogovorili, da bi pri 
organiziranlu in izvežbaniu nove 
mestne godbe tvorila nekPk'no je
dro, okrog katerega bi se amal- 
gamirali novi elementi.

Ta način formiran 1a mestne god
be, je poudaril dr. Formentini, se 
nam zdi še najbolj primeren in tu
di najcenej’1. Godbeniki bi dobili 
leno novo uniformo, ki bo kopra 
uniforme goriške milice, kot jo ie 
ta nosila v prednapoleonski dobi 
in katere vzorec hran'jo v met
nem muzeju na goričkem Gradu. 
S tem bodo upoštevali tudi krajev
no tradicijo in bo imela nova god
ba okolju primerno zunanjost

Na naše vprašanje je dr. Formen
tini pojasnil, da računajo izve>batt 
tako novo godbo že pred koncem 
leta in bi takrat lahko že začela 
nastopati.

O taki mestni godbi se v Gorici 
že dolgo let razprav' la in v gori- 
škem občinskem svetu so že mar
sikaj predlagali. Vse dosedanle po
bude pa so se ustavile zaradi pre
velikih stroškov in pomanjkanja 
primernih elementov. Ali bo seda- 
nii poskus s pomočio gojencev 
obrtniške šole morda le uspel?

Iz goriške bolnišnice
Sinoči okrog 19.30 so pripeljali 

v goriško civilno bolnišnico 9-let- 
no Nadio Kosovel iz Gorice Ul. 
Lunsa 54. ki so ji ugotovili rano 
na lasišču. Nudili so ji prvo po
moč, okrevala bo v sedmih dneh. 
Teta. ki jo je spremljala, je po
vedala, da je deklica tekla po 
dvorišču, padla in se ranila.

Ob 20.45 pa so pripeljali 4-let- 
nega Erriga Furlana iz Gradiške, 
ki so mu zdravniki ugotovili o- 
pekline prve in druge stopnje po 
nogah. Pridržali so ga za deset 
dni na zdravljenju. Starši, ki so 
ga spremljali, so povedali, da se 
je otrok lovil po kuhinji s sestri
co in pri tem prevrnil kozico z 
vrelo vodo, ki se je zlila po njem.

Ob 15.30 je prišel po prvo pomoč 
I9-letni Dušah Bensa iz Pevme št. 
41. Ko je 'dopoldne delal v podjetju 
Primo Pascotto v Ul. Aosta, kjer 
je zaposlen kot strojni kovač, je 
stopil na žebelj na tleh in se zbo
del na desni nogi. Vendar rana ni 

I velika in bo okreval v dveh dneh.

Primer prešuštva, ki ga je obravnavalo sodišče v Gorici

Zapustila je šest otrok in moža 
ter živela z ljubimcem v Tržiču
Mati in sin pred sodiščem, ker naj bi zlasala očetovo ljubimko 
Sprejet priziv državnega pravdnika proti sodnikovi razsodbi

1IVAUE VREDNA POBUDA OBČINSKE UPRAVE

Prihodnji teden ustni izpiti 
šolarjev iz prometne vzgoje

Najboljše bodo pripustili k praktičnim vajam v šolskem prometnem parku na 
Trgu Cesare Battisti - K natečaju se je prijavilo 323 osnovnošolskih otrok

V prihodnjih dneh se bodo v te
lovadnici zavoda «Lenassi» v Cap- 
puccinijevi ulici v Gorici vršili iz
piti osnovnošolskih otrok, ki so se 
prijavili za natečaj o prometni 
vzgoji občinske uprave v Gorici, za 
katerega so prispevali sredstva 
Hranilnica, Avtomobilski klub, Co- 
tonificlo Triestino in družba Co- 
mar. K natečaju se je prijavilo 323 
otrok iz 30 razredov. 17., 18. in 19. 
maja bodo od 8.30 do 12. ure ustni 
izpiti učencev, ki obiskujejo 3. in 
4. razred.

Kandidati bodo morali odgovori
ti na pet vprašanj, ki jih bodo za
stavili člani ražšodišča sestavljene
ga iz predstavnikov občinske upra
ve, ACI in učitelja. Vsakdo sl bo 
svoja vprašanja izžrebal.

V dneh 20., 21. in morebiti tudi 
23, maja bodo praktične vaje v 
solskem parku na Trgu Cesare Bat

tisti. Pripustili bodo samo po pet 
otrok iz vsakega razreda, ki so do
segli pri ustnih izpitih najboljše 
ocene. V praktičnem delu prometne 
vzgoje bo torej sodelovalo 150 otroa 
s 30 učitelji. Kandidati bodo mo
rali od 5 do 10 minut krožiti po 
obeleženih poteh prometnega par
ka. Ista komisija, ki bo sodelovala 
pri ustnih izpitih, bo točkovala 
praktično znanje otrok ter sestavi
la prednostno lestvico.

Končno bodo predstavniki oblasti 
v nedeljo 23. maja ob 10.30 izročili 
najboljšim poznavalcem prometnih 
predpisov nagrade, ki Jih predvi
deva pravilnik. Izročili bodo tudi 
darila, ki jih Je poslala velebla
govnica Standa. Ob koncu zaključ
ne manifestacije bodo posamezne 
skupine pokazale občinstvu ter 
predstavnikom oblasti, kako se pra
vilno vozi po šolskem parku, kjer

so razmeščeni številni prometni 
znaki. Naslednto nedeljo pa bodo 
ti otroci urejali mestni promet na 
glavnih mestnih križiščih

Za nagrado bodo otrokom izroči
li 5 otroških koles, 5 avtomobilov 
na nožni pogon in 10 popolnih o- 
prem za mestnega stražnika na 
motociklu. Vsem otrokom — ude
ležencem na natečaju bodo podelili 
spominsko značko. Praktične vaje 
v šolskem parku se bodo vršile na 
prevoznih sredstvih, ki jih bodo 
pozneje razdelili otrokom za na
grade.

Pred kazenskim sodiščem v Go
rici so včeraj v odsotnosti sodili 
35-letni Eddi Specogna, poročeni 
Fior, bivajoči na Svetogorski ce
sti 133 (kazermete), ker se je 
naveličala družinskega jarma ter 
skočila iz ojnic, ker se je zagle
dala v 25-letnega Rosaria Bran. 
ca iz Ul. Diaz 1, pustila moža in 
šest otrok, ki jih je imela z njim, 
ter odšla z ljubimcem v Tržič. 
Včeraj sta se Specognova in 
Branca zagovarjala zaradi pre
šuštva, Specognova pa tudi zara
di zapustitve bivališča.

Za vse to se je zvedelo 15. de
cembra 1962, ko je Specogna spo
ročil goriški kvesturi, da je nje* 
govih šest otrok doma brez ma
terine oskrbe. Kvestur« je ugoto
vila, da so otroci dejansko brez 
nadzorstva ter je poskrbela, da 
so jih namestili po raznih zavo
dih, zakonca Fior pa je prijavila 
sodišču, ker se za otroke nista 
brigala. Mož je ob tisti priliki 
prijavil tudi svojo ženo zaradi 
prešuštva. Med preiskavo sta ta
ko Edda Specogna kot Branca 
priznala, da se razumeta.

Tržiški okrajni sodnik je lan
skega 24. septembra spoznal Spe- 
cognevo in Branca za kriva ob, 
dolženih dejanj ter je njo obso
dil na 18 mesecev, njega pa na 
8 mesecev zapora pogojno. Na 
podlagi včerajšnje prizivne raz 
prave je goriško sodišče znižalo 
Specognevi zaporno kazen na |0 
mesecev, Branci pa na 4. Obema 
so priznali pogojnost brez vpisa 
v kazenski list.

* * *

Pod obtožbo vdora v stanova 
nje sta včeraj prišla na zatožno 
klop gospodinja 40-letna Luigia 
Cocianni, poročena Paoletti in 
njen sin 19-letni Gianni Paoletti, 
mehanik, ki stanuje v Ul. Trento 
št. 6.

Tudi to dejanje ima za osnovo 
izvenzakonsko prijateljstvo. Ka
kor je bilo razvidno iz obdolim- 
ce, naj bi imel mož obdolžene 
Paolettijeve posebne prijateljske 
odnose z 32-letno Cirilo Lah iz 
Ul, Baiamonti 6. Zanje sta zvede
la žena in sin, ki sta lanskega 
julija m avgusta večkrat prišla 
v stanovanje Cirile Lah ter jo za 
lase zvlekla s postelje in jo še 
oklofutala povrhu. Paolettijeva 
sta včeraj zanikala, da bi kdaj

prestopila prag stanovanja Cirile 
Lah, in ker sodišče ni imelo na 
voljo otipljivih dokazov, je po
prejšnjo obtožbo spremenilo v 
navaden prekršek stanovanjske 
nedotakljivosti. Ker obdolžnica ni 
bila sestavljena v tem smislu, je 
sodišče mater in sina oprostilo za
radi pomanjkljive obtožbe.

• * •

Sodišče je včeraj proučilo pri
ziv državnega pravdnika proti o- 
prostilni razsodbi goriškega sod
nika, ki je 30. aprila lani opro
stil 46-letno Livio Pini iz Ul. Gar- 
zarolli 7 na procesu, ker pi skup
no s pokojnim Alfredom Tonelli- 
jem po zakonu vodila knjigovod
stva v gostilni Centrale. Sodišče 
je Pinijevo včeraj spoznalo za kri
vo ter jo obsodilo na 6 mesecev 
zapora, prepoved opravljanja tr- 
govskega poklica za 6 mesecev 
(čr plačilo stroškov obeh sodnih 
postopkov; priznalo ij je zakon
ske olajšave.

VERDI. 16.30: »Agente 007 — mts- 
slone Goldlinger«, J Connery tn 
H Blaokmann Ameriški film v 
barvah

CORSO. 17.00: «Pazzi, puppi e pil-
lole», J. Lewis in G. Farrel. Ame

riški film v barvah.
MODERNISSIMO. 16.00: «Tabil

N. 2» Italijanski barvni doku
mentarni film Romola Marcelll- 
nija: mladini pod 18. letom vstop 
prepovedan. Zadnja predstava ob 
22.30.

VITTORIA. 17.30: «11 Hglio dt Cleo- 
patia«, M. Damon in S. Gabel, 
italijanski barvni film; zadnja 
predstava ob 21.30

CENTRALE. 16.30. aAgguato nella 
Savana«, H. Guardino in Shelly 
Eaton. Ameriški film technicolor. 
Zadnja predstava ob 21.30.

TEMPERATURA VČERAJ
Včeraj smo Imeli v Gorici naj

višjo dnevno temperaturo 23,4 sto
pinje ob 11.30 url in najnižjo 7,S 
stopinje ob 3.50. Povprečna dnev
na vlaga je dosegla 63 odst.

DEŽURNA LEKARNA
Danes ves dan in ponoči Je od

prta v Gorici lekarna S. GIUSTCJ, 
Korzo ItaLia št. 242, tel. 31-51.



PRIMORSKI DNEVNIK

DANES V SAN MARINU ZAČETEK 48. ETAPNE DIRKE GIRO DTTALIA
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Na stadionu «Prvi maj»ODBOJKA

TENIS

Danes turnir 
za nižješolce
Prijave 15 minut pred začetkom
Športno združenje BOB je sklenilo prirediti tekmovanje v 

odbojki tudi za mladino, iz katerih vrst naj bi v bodoče črpalo 
sile za nadaljnje nastope. Turnir bo na stadionu «Prvi majo, Vr- 
delska cesta 7, DANES, 15. t. m. z začetkom ob 15. uri. Vod
stvo Bora je tudi sestavilo skrčen pravilnik, ki zajema glavna 
določila tekmovanja.

PRAVILNIK
1. Tekmovanja se lahko udeleže šolske ekipe in tudi šestorke 

kakršnega koli društva. Tekmovanje je omejeno le na mo
ške ekipe.

2. Srečanja si bodo sledila po izločitvenem sistemu. Zmaga mo
štvo, ki prvo osvoji dva seta v vsaki posamezni tekmi.

3. Prijave moštev sprejema prireditelj 15 minut pred začetkom
prvega srečanja. ...

4. Vsi udeleženci so se dolžni športno obnašati med tekmova
njem, v nasprotnem primeru si prireditelj pridržuje pravico, 
da nediscipliniranega igralca po predhodnem opominu izklju
či iz nadaljnjega tekmovanja.

5. V primeru nujnosti lahko prireditelj zgornja določila po svoji 
preudarnosti spremeni.

SZ BOR
ODBOJKARSKI ODSEK

............................................................. n.............................................................................................................................
IZ KOPRSKEGA OKRAJA

V Perugi bo oddana 
prva roza malica

SAN MARINO, 14. — Jutri po poldne bomo že vedeli za ime ko-1 manjši republiki na svetu v San

AN čl tU UU AUU IkUiCdMi JC V. AUMUl UDUU VetlJIlUIUčl AttlUJčUlA, JVC*
je za etapno dirko prijavilo le eno belgijsko moštvo, medtem ko so 
Francozi in z njimi tudi drugi odpovedali udeležbo. Start bo v naj-

Evropski coni za Davisov pokal

.ArciiNU, 14. — jutri po poiane Domo ze veaen za ime *.u- nmnjsi repuuu&i ' ~
lesarja, ki bo oblekel prvo roza majico letošnjega 48. Gira dltalia. Marinu, kjer so se danes že zbra 1 
Na startu bo 100 kolesarjev. Tokrat bodo večinoma Italijani, ker se udeleženci, vdp0j^^jjV^rimerih ni-

““ koli ne' manjka. Na Trgu svobode
pred palačo regentov se je zbralo 
precej radovednežev, da bi od bli
zu videli njihove ljubitelje. Prvi se 
je prijavil k mizi, kjer je bilo tre
ba podpisati polo udeležencev, Pie- 
rino Baffi. Za njim pa so se poja
vili člani Bianchi Mobylette. Naj
večje zanimanje je vladalo za eki
po Molteni, ker se je govorilo, da 
bo prisoten tudi Gianni Motta. Teh. 
nični vodja ekipe se ni hotel izjas
niti, vendar je pol za res pol za 
šalo izjavil, da Motta lahko nasto
pi tudi jutri. To je tudi njegovo 
upanje. In zmagovalci? Tehnik eki
pe Molteni Giorgio Albam je na
vedel več imen od Adomija, Bal- 
mamiona, Ziliolija pa do... njego
vega De Rossa.

Sploh je bilo v San Marinu naj
več govora o možnosti zmage ene
ga ali drugega. Večina je za Bal- 
mamiona, pa čeprav je dobršen del 
izvedencev mnenja, da bo tokrat 
končni zmagovalec Adomi.

Naj bo kakorkoli. Dejstvo je, da 
bo letošnji Giro potekal na skoraj 
4200 km dolgi in zelo naporni pro
gi v znamenju borb med Italijani.

Po prvem dnevu dvoboja 
Italija - Brazilija 2:0

Jugoslavija - Rodezija 3:0
MILAN/ 14. — V tekmi drugega kola evropske cone za Davisov 

pokal z Brazilijo je Italija po prvem dnevu srečanja v vodstvu z 2:0. 
Prvo točko je osvojil Nicola Pietrangeli po zelo dolgočasnem nasto
pu proti brazilskemu teniškemu igralcu Rolandu Bamesu. Oba sta 
bila brez posebne volje, vendar je 
Italijan izrabil vse svoje izkušnje,
da je spravil brez usmiljenja na 
kolena svojega šibkega tekmeca.

Drugo točko pa je prinesel Italiji 
skoraj 38-letni Beppe Merlo, ki je 
v treh setih prisilil k predaji bra-

NA IGRIŠČU v MAR1ANU

Jutri tekma 
Juvenlina-Corno

V Sovodnjah srečanje med poro
čenimi in neporočenimi iz Gorice

Nogometaši iz Standreža bodo ju
tri nastopili v Marianu, kjer bo 
važna tekma z ekipo iz Como di 
Rosazzo, ki bo odločala kdo bo 
ostal v II. ligi deželnega prvenstva. 
Pripomnimo naj, da so nasprotni
ki tako prepričani v svojo zmago, 
da nameravajo priti v Mariano na 
igrišče v povorki in z godbo na 
čelu ter s precejšnjim številom 
svojih navijačev. Zato bi bilo prav, 
da se ob tej priliki zberejo v Ma
rianu v čim večjem številu tudi 
navijači Juventine, da ji bodo po
magali v tej težavni tekmi. Ker se 
obeta lepo in borbeno srečanje, se 
bo tako potovanje vsekakor izpla
čalo.

Teama še bo začela ob 16. uri. 
Zato naj se na običajnem mestu 
zberejo ob 14.30 naslednji igralci 
Juventine za odhod v Mariano: 
Marson, Močilnik, Rosolen, Oblak, 
Tabaj, Montico, Paškulin, Puia, 
Klaučič, Batistič, Petejan, Ferfo- 
lja, Marko. Bizaj in Tonino.

Tudi v Sovodnjah bodo Imeli ju
tri popoldne z začetkom ob 16.30 
nogometno tekmo, kjer pa bo šlo 
bolj za šalo kot zares. Med seboj 
se bodo pomerili starejši igralci iz 
Gorice, razdeljeni v dve ekipi, po
ročeni in neporočeni. Ekipo poro
čenih bo vodil Lado Kogoj, nepo
ročene pa Ippolito Cargnelutti. Za 
to tekmo, pri kateri bo prav go
tovo precej zabave, so se sporazu
meli v gostilni «Alla deliziai) na 
Trgu Cavour v Gorici, kjer se po
navadi shajajo bivši športniki.

Po nedeljski zmagi 
Koper še v vodstvu

Jubilejne igre elektro podjetij Slovenije

V zahodni skupini druge republiške lige je Koper obdržal vodil
ni noložaj. V nedeljo se je pomeril doma s Škofjo Loko in zmagal 
s 5 1 (41) Tekma je imela precej razburljiv začetek, saj so gost
je že v prvi minuti vodili z 1:0. Bil je to silovit strel srednjega 
naDadalcaPv zgornji levi kote vrat in vratar Lesjak je bil brez moči. 
Ta začetek pa je bil tudi vse, kar so prikazali gostje. Domačini so 
namreč že v osmi minuti izenačili,

zilskega predstavnika Thomasa 
Kocha.

Pietrangeli je Barnesa premagal 
6:4, 9:7, 6:3, Merlo pa Kocha 6:4, 
6:2, 6:4. Jutri se bo dvoboj nada
ljeval z igro dvojic.

* * *

ZAGREB, 14. — Jugoslavija se 
je že uvrstila v tretje kolo turnir
ja evropske cone za Davisov pokal. 
Danes sta Jovanovič premagala Ro- 
dezijca Stilwella in Dowdeswella s 
3:6, 7:5, 7:5, 6:1. Po drugem dnevu 
dvoboja z Rodezijo je Jugoslavija
v vodstvu s 3:0.

• • •
Stanje v ostalih dvobojih osmine 

finala evropske cone za Davisov 
pokal je naslednje:

ŠVEDSKA . CSSR 1:1
ŠPANIJA - ČILE 2:0
NEMČIJA . LUKSEMBURG 2:0 
J. AFRIKA . NORVEŠKA 2:0 
FRANCIJA - AVSTRIJA 2:0 
DANSKA - ANGLIJA 1:0

LAZIO
Cei; Zanetti, Vitali; Dotti, Pa- 
gni. Gasperi; Renna, Bartu, 
D’Amato, Governato, Piacerl 
(Mari).
FOGGIA ,, ...
Moschioni; Valadč, Micelll, 
Bettoni, Rinaldi (Tagliavini), 
Micheli; Favalli, Lazzotti, No- 
cera, Maioli, Patino.
CAGLIARI , , _ ..
Colombo; Mazzucchi, Tiddla, 
Cera, Martiradonna, Longo; 
Visentin, Rizzo, Nenč, Greatti, 
Riva.
TORINO
Vieri- Poletti, Buzzacchera; 
Puia,’ Rosato (Cella), Ferretti 
(Rosato); Albrlgi (Carelli), Fer- 
rini, Meroni, Moschino, Simoni.

• CATANIA
Vavassori; Michelotti, Rambal- 
delli; Fantazzi, Bicchierai, Ma- 
gi; Calvanese, Biagini, Rozzoni, 
Cinesinho, Facchin.
SAMPDORIA
Sattolo; Vincenzi, Delfino; Dor- 
doni, Bernasconi, Masiero; 
Franzini (Toschi), Frustalupi, 
Toschi (Carniglia), Sormani, 
Barison.

• GENOA
Da Pozzo; Bagnasco, Bruno; 
Colombo. Bassi, Rivara; Koelbl, 
Baveni, Žigoni, Bicicli, Gilar- 
doni. i
LR VICENZA
Luison; Volpato, Savolni; Ti
beri, Carantini, Stenti; Vasto- 
la, Menti, Vinicio, Dell’Angelo, 
Campana.

• MESSINA
Baroncini; Garbuglia, Clerici; 
Derlin, Ghelfi, Landri; Bagat- 
ti, Morbello, Morelli, Gioia, 
Brambilla.
FIORENTINA
Albertosi; Pirovano, Robotti; 
Guarnacci, Gonfiantini, Brizi; 
Hamrin, Maschio, Nuti, Berti- 
ni, Morrone.
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NOBOMCT
ZUERICH, 14. — Švicarski sod

nik Gottfried Dienst bo ob sodelo
vanju rojakov Othmarja Huberja 
in Antona Buchelija sodil finalno 
tekmo za pokal evropskih prvakov 
Inter - Benfica, ki bo 27. t. m. v 

____________ ____ _ Milanu.

PRED EVROPSKIM 
PRVENSTVOM

vmam
Atalanta—Mantova 1
Cagliari—Torino 1 X
Catania—Sampdoria 
Genoa—LR Vicenza 
Juventus—Inter 
Lazio—Foggia 
Messina—Fiorentina 
Milan—Roma 
Varese—Bologna 
Lecco—Napoli 
Padova—Spal 
Grosse to—Arezzo 
Rimini—Piša

1
X
1

X
1

X
X

1 X
2 

X

MILAN
Barluzzi; Pelagalli, Noletti; Lo- 
detti (Santin). Maldini, Trapat- 
toni; Mora, Rivera (Lodetti),
Altafini, Ferrario, Bonfanti 
(Rivera).
ROMA
Cudicini; Carpenetti. Ardizzon;
Carpanesi, Losi, Schnellinger;
Leonardi (Nardoni), De Sisti,
Nicole, Tamborini, Francescont 
(Nardoni).
JUVENTUS
Anzolin; Gori, Sarti; Bercelll- 
no, Castano (Salvadore), Leon- 
cini; Stacchini, Del Sol, Sivori 
(Combin), Da Costa (Sivori),
Menichelli.
INTER
Sarti; Burgnich, Facchetti; Be- 
din, Guarneri, Picchl; Jair,
Mazzola, Gori, Suarez, Corso.

• VARESE
Miniussi; Marcolini, Maroso;
Ossola, Burelli, Soldo; Spel ta,
Szymaniak, Traspedlni, Cucchi.
BOLOGNA
Spalazzi; Capra, Pavinato:
Bulgarelll, Furlanis, Tentorio;
Maraschi, Perani, Nielsen, Fa
ra, Pascuttt.

•ATALANTA
Pizzaballa; Anguilletti, Nodari;
Pesenti, Gardoni, Colombo;
Landoni, Bolchl, Petroni, Mere- 
ghetti, Magistrelli.
MANTOVA
Zoff (Ghizzardi); Scesa, Cor- 
sini; Tarabbia, Pini (Bernar- 
dis), Cancian; Correnti (Vol- 
pi), Jonsson, Di Giacomo, To- 
mcazzl, Clccolo.
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it
gl I V")

i. — prvi X 2
drugi 2 X

2. — prvi 2 2
drugi X I

3. — prvi 1
drugi 2

4. — prvi 1
drugi X

5. — prvi X 2
drugi 2 X

6. — prvi 2 2 t
drugi 1X2

Jugoslovanski bataljon 
«Stalingrad»
(Nadaljevanje s 3. strani)

ko je Cuban streljal kot natančno 
v vratnico, odkoder se je žoga od
bila v mrežo. Koprčani so v na
slednjih štiridesetih minutah do
segli še štiri zadetke in si s tem 
povsem zagotovili zmago. Da je 
koprski napad od 47' dalje ostal 
praznih rok, je treba pripisati po
škodbi odličnega napadalca Škor
janca, ki je samo statiral na des
nem krilu. Razen tega so začeli 
gostje igrati preostro, sodnik Tav
zes pa je tako igro dopustil. V 
koprskem moštvu je bil spet naj
boljši Cmac, razen njega pa sta se 
v obrambi odlikovala tudi Cuban 
in Lesjak. V napadu pa so bili 
najboljši Jermaniš, Vižintin in 
Škorjanc.

Tri Kola pred koncem je položaj 
na vrhu še zmeraj zapleten. Slavi- 
ja zaostaja za eno točko za Ko

prom, nevarno pa se je približal 
tudi Kamnik. Najvažnejše srečanje 
za Koper bo v nedeljo v Litiji, kjer 
je treba osvojiti najmanj točko. 
Zadnji dve srečanji igrajo Kopr
čani doma in zmaga res ne bi sme
la biti problem.

* * *

Koper bo zdaj tri dni v zname
nju jubilejnih športnih iger Elek- 
tre. Te tradicionalne delavske šport, 
ne igre vseh elektro podjetij Slo
venije so letos že desetič na spo
redu. Ker je prireditev jubilejna, 
so poskrbeli za najbolj množično 
udeležbo. Nastopa kar 22 podjetij 
z več sto športniki. Med njimi sta 
tudi primorski podjetji Soške elek 
trame in Elektro Gorica. Športni
ki se bodo pomerili v atletiki, na
miznem tenisu, odbojki, keglanju, 
šahu in streljanju, balincanju in 
plavanju.

BOKS
FRANKFURT, 14. — Nemec Karl 

Mildenberger je nocoj premagal po 
točkah v 15 rundah Italijana Pie- 
ra Tomasonija in s tem ohranil na
slov evropskega prvaka težke kate
gorije.

KOLESARSTVO
SAN SEBASTIANO, 14. — Fran

coz Raymond Poulidor je zmagal 
v 16. etapi dirke po Španiji na 61 
km dolgi progi, ki so jo tekli po
samezno na kronometer. Drugi Je 
bil Nemec Wolfshohl, ki je ohranil 
majico najboljšega.

ŠAH
Tržaški šahovski klub (Societk 

Scacchistica Triestina) bo imel v 
nedeljo 16. t.m izredni občni zbor. 
Zbor članov bo ob 10. in ob neza
dostnem številu prisotnih ob 11. uri 
v začasnem sedežu v kavarni Fi- 
renze (Ul. Giulia 4).

KOŠARKA

Kakšna bo uvrstitev 
Italije in Jugoslavije?

Od tridesetega maja pa tja do 10. junija bo v Moskvi in v Tbi
lisi! evropsko košarkarsko prvenstvo. Na tej štirinajsti izvedbi tega 
tekmovanja bodo razdeljene v dveh skupinah sodelovale naslednje dr- 
žave: Madžarska, Izrael, Finska, Romunija, Vzhodna Nemčija, CSSR, 
Italija in Sovjetska zveza, ki se bodo pomerile v I skupini. Drugo sku
pino pa sestavljajo Bolgarija, Za
hodna Nemčija, švedska, Grčija,
Francija, Poljska, Španija in Jugo
slavija.

Za to prvenstvo vlada veliko za
nimanje, ker se je v zadnjem ob
dobju razmerje moči najbolj kvoti- 
ranih udeležencev znatno spreme
nilo; končna razvrstitev bo brez 
dvoma veren odraz teh sprememb.

V dosedanjln medsebojnih sreča
njih državnih reprezentanc, je bilo 
opaziti vzpon italijanske vrste. Le
ta je tudi tekom zadnjih mesecev 
zaigrala, z edino izjemo v dvoboju 
s Francijo v Vareseju, ko je nepri
čakovano izgubila na visoko kvali
tetnem nivoju kakor na olimpijskih 
igrah.

Italija je po vrsti odpravila 
Francijo v Parizu, Poljsko in Češko 
v Rimu ter Jugoslavijo v Milanu.
Čeprav moramo vsaj delno pripiso
vati italijanske uspehe domačemu 
igrišču, nam Je igra, ki so jo njeni 
atleti pokazali porok, da se bodo 
morale vse ostale reprezentance 
pošteno potruditi če bodo hotele 
odpraviti to prenovljeno petorko.

Jugoslavija je že na zadnjem 
evropskem prvenstvu na Poljskem 
znatno zatajila. Morala se je za
dovoljiti s tretjim mestom, kar je
bilo nazadovanje v primerjavi z. VARESE, 14. -------
visoko uvrstitvijo na svetovnem pr- sionalna ekipa Ali Starš Je nocoj 
venst.vu Plavi so nato zdrknili še I premagala Ignis 129:72 (61:38).

.nižje in so bili v Tokiu le senca 
nekdanjega moštva. V zadnjih me- 
sesih so ponovno vsaj delno po
pravili svoj renome, vendar so 
kljub vsemu utrpeli dva poraza: 
1. decembra s Poljsko, nato januar
ja z Italijo.

že ta mesec bosta na sporedu 
tekmi s tema reprezentancama in 
prav ti dvoboji bodo pokazali ce 
smejo Danev, Korač in tovariši 
spet računati na srebro, ki so si ga 
pridobili v Riu de Janeiru 1963. 
leta in v Beogradu dve leti prej

Jugoslovanska reprezentanca bo 
nastopila v deloma pomlajeni sesta
vi. Osrednje jedro pa bodo še ved
no sestavljali Ivo Danev, že nekaj 
let najboljši evropski igralec, Radi- 
voje Korač, neizprosni strelec, za 
katerega se zdaj zanimajo razna 
italijanska društva in bo v prihod
nji sezoni verjetno nastopal v pe- 
torki Fonte Levissime, dolgina 
Gordič in Djurič ter mali motor 
ček Djerdja.

Italijanska postava je šele v po
vojih. Paratore ima v svoji beležni
ci že imena igralcev, ki se jih bo 
poslužil za te važne nastope.

IVAN PATRIZIO

Ameriška profe-

z zglednim oskrbovanjem gro
bov tamkaj ostalih naših bor
cev. Dne 20. septembra 1964 je 
bil v Pesaru odkrit veličasten 
spomenik vsem udeležencem 
protifašistične borbe in naše de
legacije so ob vsakem obisku 
doživele nadvse prisrčen spre
jem. Pokrajina Pesaro je hva
ležna ljudem, ki so s svojim po
gumom znali zanetiti partizan
sko gibanje,

nSpomin na skupaj doživeto 
borbo«, pravi tovariš Mari — 
«Carlo» v svojem delu, sm na 
skupaj prelito kri jugoslovan
skih partizanov v naši pokraji
ni in v vseh Markah, bo služil 
tudi v bodočnosti kot podlaga 
za medsebojno razumevanje in 
prijateljstvo med narodi obeh 
držav«.

Najlepšj spomenik borcem ba
taljona ((Stalingrad« pa je bil 
postavljen 25. marca 1964, ob 
dvajsetletnici odpora, ko sta me
sti Pesaro in Ljubljana potrdili 
sporazum o trajnih prijateljskih 
odnosih.

Na koncu objavljamo imena 
poveljniškega kadra ter borcev 
bataljona «Stalingrad» po ori
ginalnem seznamu komandanta 
brigade:

Milutin Pavličič — «Brko» 
komandant bataljona, Milan Kr- 
tolica — politkomisar bataljona, 
Radomir Lalovič — komandir 
prve čete, Miladin Pavličič * 
komisar prve čete, Anton Jel- 
ševar — komandir druge čete; 
doma iz Lavrice, padel pri Mo
starju, Boro Milatovič —_ ko
misar druge čete, Mile Mikin? 
(Mikič) komandir tretje čete, 
Rudolf Fddlogar — komisar 
tretje čete; doma iz Kočevja, 
Husein Alijevič, Jerko Bašič, 
Jure Bašič, Ante Baričevič, An
ton Bevc, Jože Bitenc, Ljub
ljana, Nikola Borozen, Ivan Bo- 
žikov, Nikola Brajovič, Karol 
Bregar, Muljava, Ivan Bregar 
Muljava, Stanko Brant, bil od
vetnik v Boki Kotorski, dr. Ra
dovan Bulatovič, padel, dr. Ba- 
trič Bulatovič, padel, jurist, 
Martin Car, iz Crikvenice, Ma
tija Cujovič, Nikola Cvetič, 
Srečko Dismentič (?), Ciro Dim- 
bovič, padel pri Kaštelih, Alojz 
Doljšak, Milutin Djukič, Dobro 
Djukič, Savo Djukič, Branislav 
Djukič. Franc Erčulj, Stipe Fili
povič, Djuro Franišič, padel, 
Ante Franovič, Ante Erki„ Lud
vik Gačnik, Vel. Lašče.

Anton Gačnik, Počenik 31, 
Alojz Golob, Golo nad Igom, 
Drago Gorenc, major JLA, Jo
sip Gržinov, Petar Grgurovič,

Franc Horvat, padel, Franc 
Horvat, padel, Fran Hren padel, 
Zvonko Jereb, Ante Ježina, Do
bro Ježina, Filip Jankovič, O- 
brad Joksimovič (?), Branko Jo
vanovič, Branko ali Stanko Jo- 
vičevič, Vojko Juraga z otoka 
Murter, Roko Kamenjerin (?), 
Tomo Kasun, Slobodan Kezuno- 
vič, Slavko Kerenčič iz Pesni
ce pri Mariboru; Karel Kljun, 
iz Frigorice pri Ribnici, Ivan 
Korošec, Jože Kovačič, Vinko 
Kožuh, Krsto Krstič, Andrija 
Krušič, Milan Lalič, Ivan La
mut, Milovan Ljunovič (? Dju- 
novič), Lovretič (ime nečitlji
vo), Stanko Lovšin, iz Goriče 
pri Ribnici, Josip Marčelja, An
drija Mataja (?), Petar Mataja 
(?), Krsto Mihajlovič, Svetozar 
Mihajlovič, Milan Mihelčič, pa
del Drago Mijovič, Mojaš Mila
tovič, Vojadin Milatovič, Mo
re... iz Ljubljane, Bruno Mu- 
dronja, Batrič Murovič, Jože 

Mrhar, Viktor Naglič, Ignac No
vak, iz Bučke pri Škocjanu na 
Dolenjskem, Leopold Ogrin, 
Danilo Pavičevič, padel, Sveto 
PaVičevič, Drago Pajovič, Luka 
Pajovič, Mile Pavličič, Novak 
Pavličič, Djurica Pavličič, Ra- 
donja Eavličič, Pavle Pavlovič, 
Stanko Pečnik, iz Ljubljane, pa
del, Sime Petrušič, Smiljan Pe- 
trušič, Metod Piškur, iz okolice 
Stične, Mihajlo Popovič, Alojz 
Poreber, Slavko Rakovič (? Ra

dovič, Ivo Rakoviče oficir JLA,
Milan Romčev:č, iz Korduna, 

Ivan Sever, iz Senovega pri 
Krškem, Josip Stipič (?), Ante 
Skračič (?), Krešimir Slkračič 
(?), Miroslav Skračič (?), Vuk- 
man Stojanovič, padel, Petar 
Srbič (? Srebrič) Stanko Strah, 
iz Kompolja, Dobropolje; Ru
dolf Strah, iz Kompolja, Dobro- 
polje, Ignac Strah, brat gornjih 
dveh, umrl v Bariju 1944, Vojo 
ali Jovo Skembarovič, Branko 
Skembarovič, «šeksi», Ludvik 
Šetrajčič, Ljubljana, Ante Ši- 
kič, Vjačeslav Sikič, Franjo Si- 
mac, major JLA, Emil Ščurk, 
Vinko Spina, padel, Jože Sti- 
mac, Notranje gorice, Miodrag 
Teodosijevič, Stevan Teodosije- 
vič, Miroslav Turčinov, Janez 
Turk, Drago Turšič, iz Slevice 
pri Vel. Laščah, Janez Udovič, 
Milan Velikovrh, iz Ljubljane, 
Josip Vidovič, Anton Virant, 
Jože Vodičar, iz Ljubljane, Jo
že Zakrajšek, Josip Zaninovič 
— «Jugo», Ivan Zenič, Rudolf 
Žitko, iz Dol. Logatca.

V spisku bataljona je bilo 
še 29 sovjetskih državljanov in 
6 Avstrijcev. Ob prehodu fron
te 8. julija 1944 je bataljon štel 
torej s 136 Jugoslovani 171 mož.

DR. DUŠAN KERMAVNER

TRST IN ZAČETKI 
SLOVENSKE SOCIALNE 
DEMOKRACIJE

Odlomki ii knjige (Začetki slovenske so- r., 

dahe demokracije v desetletju 1884-1894»
Tako 1e Podgornik malomeščanskemu antisemitizmu, ki 

ima svoj jfraizvor v prizadetosti zaradi uspešne konkurence 
Sepeta zida, priključil še bližnje sorodni šovinizmi uper- 
jen^zoper drugorodni ljudski živelj, zoper pritepenca Kalabreža 
in Sicilca oziroma zoper najpogostejšega Furlana. P0®1®™ 
druge takšne primere sovraštva tistih, ki se imajo za boljše,

vrednim, tolr.r n.pr. 'CkoT'« "?Su
zoner Tota-Slovaka, zoper črnca itd. itd. Tako je v irst 
šovinistično barbarstvo, ki je skušalo vzrejati in podžigati v 
slovenskih delavcih sovraštvo proti še bednejšim tujerodnim 
sotrpinom trčilo ob socialistično druženje slovenskih in dru- 
gorodnih delavcev v skupnem boju proti skupnemu sovraž
niku proti posameznim krivicam kakor tudi proti :krivičnemu 
družbenemu sistemu. Pozneje je postal ta konflikt v Trstu 
stalen, kajti tržaški narodnjaki so se krepko ravnali po Pod
gornikovi misli.

A Podgornik tu skorajda ni uveljavil močnih strani narod
njaštva, ki je vendarle predstavljalo narodnostni odpor Slo

vencev na tržaškem področju, kjer so jim odrekali najosnov
nejše pravice. Gospodujoča laška meščanska gospoda je tisti 
slovenski živelj, ki je bil ponosen na svojo narodnost, dan 
za dnem označevala kot manjvrednega in teptala njegove 
človeške pravice in težnje. To narodnostno prizadetost pa 
so v takratni polemiki uveljavljali drugi narodnjaški pisci, 
ki so z vso upravičenostjo v podpiranju italijanizaitorja Mau- 
ronerja videli žrtvovanje utemeljenega narodnostnega odpora; 
njih ni bilo mogoče slepiti z Mauronerjevim «socialnim de- 
mokratstvom«, kajti ta kandidat je ves, kolikor ga je bilo, 
pripadal tistemu gospodujočemu italijanskemu meščanstvu, ki 
se mu ni prav nič odrekel, ko je pisal Ucekarju, da ((spre
jema« socialnodemokratski program! Ista predvolilna številka 
«Edinosti» Je prinesla še en (bržčas Cotičev) poziv ((Delavcem 
v preudarek«, v katerem beremo: ((Nekateri hujskači (!), ki 
se vam vsiljujejo za voditelje in prvake, priporočajo vam za 
državnozborskega poslanca moža, ki je strog pripadnik te 
(italijanske liberalne) stranke nasilstva, one stranke, ki bi 
hotela, da so oni gospodarji, mi pa sužnji... Vaši prvaki ne 
delajo za svobodo in jednakopravnost, ampak za neomejeno 
gospodstvo jednega plemena nad drugim. Ali delajo to ve- 
doma, ali pa jih je novi njih izveličar (= Mauroner!) le toliko 
zaslepil — to nam je za danes postranska stvar, kajti ne 
varnost njih početja ostane ista, naj so vzroki temu početju 
ti ali ti. Kdor v resnici vsem želi jednake pravice, ta vendar 
ne podpira mož, katerih vse javno delovanje priča, da so 
nasprotniki pravega liberalizma in jednakopravnosti« Temu 
mora pritrditi, kdor dosledno misli. Ah da, doslednost je 
lepa reč, ali pri naših socialnih demokratih bi Je človek 
zastonj iskal. — Vi delavci pa pokažite, da ste pravi pri
jatelji svobode in da niste brezdomovinci, zatajujoči svoj rod 

narodnost svojo, kajti uverjeni bodite, da je narodna

voju celega naroda. Ostanite možje in volite kandidata, ko- 
jega mi priporočamo!«

NARODNJAŠKA POLEMIKA

Pri volitvah 8. marca je prejel ob 4238 volilcih Nabergoj 
1644 glasov (šest let prej 2141), Mauroner pa le 510 (prej 
696), Tu se ne moremo ustavljati pri važni okolnosti, da se 
italijanska stranka v Trstu sploh ni udeleževala neposrednih 
državnozborskih volitev, ker ni hotela priznati zmanjšanja 
avtonomije mesta Trsta. Tudi Mauroner, čeprav je sedel kot 
pristaš njenega radikalnega krila v občinskem svetu, ni kan
didiral — vse do naslednjih volitev leta 1897 — kot kandidat 
italijanske nacionalne stranke, ki tudi ni nikogar pozivala, 
naj .zanj glasuje. Zato je docela kriv naslednji odstavek v 
zahvali slovenskega ((osrednjega volilnega odbora« in ((Obo
ra političnega društva /Edinost’« volilcem: ((Nasprotniki naši 
(t.j. laška liberalna stranka) so sicer javno zatrjevali, da se ne 
udeleže volilne borbe in da je g. Mauronerja kandidatura čisto 
privatna zadeva. V resnici pa so ruli in agitovali (?) — če 
tudi tajno — in se v ta namen zatekli (?) pod okrilje nekega 
.delavskega volilnega odbora’, obstoječega iz par mladih za
slepljenih slovenskih (!) delavcev.« To je bil odbor ((Delavske 
zveze«, v njem pa so bili v velikanski večini italijanski de
mokrati!

Izid volitev je pokazal, da socialnodemokratska agitacija, 
ki je vplivala v glavnem le na delavce brez volilne pravice, 
ni predrugačila pričakovane odločitve volilcev, a polemika 
v ((Edinosti« se je še nadaljevala, še enkrat je spregovoril 
Cotič: «G. Mauroner je obljubil delavcem, da jim pribori (!) 
obče volilno pravo, meščanski volilni odbor je pa na svojih 
plakatih zatrjeval, da bode g. Mauroner čuval stare tržaške 
tradicije. Sedaj pa nam povejte, katera teh dveh obljub je 
resna, kajti jedna absolutno izključuje drugo. Kdor bi hotel

uresničiti socialistiški program, obenem pa čuvati stare tra
dicije tržaške ■ buržoazije, ta bi znal več ko hruške peči.« Bolj 
zanimiv je v isti številki dopis «Od Sv. Ivana«, ki pravi: «Ne 
moremo razumeti, da so se za g. Poldeta (Mauronerja) vne
mali naši socialisti, ko je vendar Polde sam kapitalist, pri 
katerem morajo delavci delati od zore do mraka za en bori 
goldinar. Isto tako nam ni znano, da bi se bil v tukajšnjem 
deželnem zboru (ali občinskem svetu) kedaj potegnil za ko
risti delavcev. G. Klemenčič bi bil bolje storil, da si je poprej 
ogledal moža, preden ga je priporočal za kandidata. .Delavska 
zveza’ je res potrebna in koristna, a nje načelniki morali 
bi si najprvo pot gladiti in razmere spoznavati, ne pa narod 
ščuvati. Ni-li imel g. Nabergoj prav, ko je pojasnjeval, da ni 
tako lahko priboriti delavcem vseh pravic, kakor nekateri mi
slijo, da ni moči v 24 urah svet prebrniti?! G. Nabergoj bil 
je ravno — kar drugi niso — odkritosrčen in zato ne zasluži, 
da ga grdo napadate. Delavci naj gledajo, da si osnujejo 
močno stranko na pametni podlagi in šele potem postali 
bodejo važen faktor pri državnozborskih volitvah; nikakor pa 
ne kaže z golo roko kače loviti. Pri sedanji taktiki mora pro
pasti .Delavski list’.«

Ista številka ((Edinosti« pa je objavila še dopis ((Sloven
skega delavca«, ki je hotel bolj zagrabiti šibko točko socialno
demokratskega stališča, a morebiti prav zaradi tega ,da bi 
ga uspešneje zadel, ni docela pravilno prikazal izvajanj ne
kega govornika na slovenskem shodu. Vsaj Zadniku takšnih 
izjav glede na uradno poročilo o shodu in glede na Podgor
nikovo polemiko z njim ne bi mogli pripisati; kvečjemu 
da bi bil Klemenčič zinil kaj morda vendar le bolj od daleč 
podobnega. «Pri ljudskem shodu... se je jeden urednikov 
.Delavskega lista’... jezil, ker je Nabergoj omenjal, da je v 
Trstu že vsakdo volilec, kdor plačuje le 50 krajcarjev davka.

(Se nadaljuje)


